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v počastitev 1 10-letnice Turističnega društva Ptuj so v Sončnem parku pripravili manjšo 
razstavo cvetja. Folo: M . Ozmec 

Obisk v LmMensteinu 
Sodelavci Radio - Tednika 

smo se pred kratkim mudili v 
eni najmanjših evropskih 
državic Liechtensteinu. En dan 
bivanja je sicer premalo, da bi 
državo podrobno spoznali, zaz
nali pa smo njen utrip. Se tako 
majhna, šteje komaj nekaj nad 
25 tisoč prebivalcev, pa je gospo
darsko močna, turistično nadvse 
zanimiva in zelo prijazna državi
ca. Odlikujejo jo izredno nizki 
davki in je, kot pravijo 
domačini, davčni raj sredi Evro
pe. Tja se steka denar iz vsega 
sveta in bančništvo je njihova 

najpomembnejša dejavnost. 

Znana je tudi njihova proiz
vodnja gradbenih strojev H I L -
TI , pa proizvodnja opreme za 
zobozdravstvo. Pomembna de
javnost je tudi turizem, samo s 
prodajo zanimivih znamk zas
lužijo letno okoli 50 milijonov 
frankov. S kmetijstvom se 
ukvarjata dva odstotka prebival

cev. Gre v glavnem za živinorejo 
v goratem svetu, saj za polja v 
državici, ujeti med visoko go
rovje in evropski veletok Ren, 
skoraj ni prostora. 

V Liechtensteinu nas je prijaz
no spremljal naš rojak Janko 
Kramberger, predsednik ta
mkajšnjega slovenskega društva 
dr. France Prešeren, sprejel pa 

nas je tudi tamkajšnji minister 
za gospodarstvo dr. Huber t 
Biichel. 

J, Braiii 

PTUJ / ALI PTUJCANI U M I R A M O 
HITREJE KOT OSTALI SLOVENCI? 

Bo rešitev pri^ 
nesla politika? 

Socialno-ekonomski vzroki so glavni razlog, da je obo
levnost ljudi na ptujskem območju večja kot v drugih delih 
Slovenije. Nekateri podatki Inštituta za varovanje zdravja 
Slovenije so naravnost grozljivi. 
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TA TEDEN / TA TEDEN 

Z Usfki, paiki 
ali lisiitmi? 

Tako kot druga slovenska mesta se center ali neposredna bližina 
centra Ptuja v konicah duši v avtomobilski pločevini, kar povzroča 
slabo voljo in jezo vseh, od avtomobilistov do pešcev. Parkiramo, 
kjerkoli je kaj prostora, pa naj bo to na pločnikih, zelenicah, pred 
vhodi ali pa kar na cesti, čeprav s tem onemogočamo promet ter pešce 
in kolesarje spravljamo v še večjo nevarnost. Stalnica v odgovorih, 
zakaj je tako, je, da ni dovolj parkirnih mest. Na prvi pogled je mor
da res tako. Pa je v resnici tako? Trdim, da ne! Res je v centru ali 
neposredni bližini centra zelo malo možnosti za parkiranje, če kot 
bližino jemljemo sto metrov od centra. Izven tega območja pa ni 
tako. Kako naj si razložim, da sta tudi dopoldan ali v konicah obe 
parkirišči, kjer pa je potrebno plačati parkirnino, nezasedeni? Torej 
nam je težko plačati nekaj deset tolarjev parkirnine in prehoditi ne
kaj sto metrov! Če je tako, potem lahko več reda naredimo le s kaz
nimi, pa naj bo to listek za brisalci, odvoz s pajkom ali pa tako 
imenovane lisice na kolesa in takojšnje plačilo. Potem pa si bodo ali 
bomo verjetno hitro premislili, kaj se bolj izplača! V drugih mestih, 
predvsem v tujini, nam takšno parkiranje, kot ga zganjamo doma, 
ne pade na kraj pameti, ker je hudičevo drago. Se ena naša domača: 
kar je dobro drugod, ni dobro za nas! Smešno in žalostno hkrati! 

Porr nski posnetek pred stavbo l iechtenste inskega par lamenta . V prvi vrsti dr. 
^ubert^CicIiel s ptujskim kurentom v roki, desno pa Janko Kramberger , predsednik 

oven^kega društva dr. France Prešeren. Foto: M. Ozmec 



MMTUMLNO 

PTUJ / DOBRODOŠLICA SLOVENSKIM ŽELEZNICAM OB JUBILEJU 

Ptui bo doba 
dodafno želeiniio 
Pozdrav Slovenskim železnicam ob 150-letnici prihoda prvega 
vlaka na Slovensko so prejšnji teden pripravili tudi v najsta-' 
rejšem slovenskem mestu. Dobrodošl ico in topel sprejem je pot
nikom štajerskega muzejskega vlaka (med njimi je bil tudi di
rektor Slovenskih železnic Marjan Rekar, murskosoboški^ 
župan, predstavniki Slovenskih železnic, ravnatelji nekaterih 
osnovnih šol severovzhodne Slovenije) rekel ptujski župan dr. 
Miroslav Luci. < i 

"V Sloveniji se v prihodnje 
obeta nov sistem železnic," je 
med drugim na slovesnosti na 
ptujski železniški postaji dejal 
direktor Slovenskih železnic 
Marjan Rrekar, "z novim siste
mom pa bo do leta 2004 ures
ničena še direktna železniška 
povezava s sosednjo Madžarsko. 
Delamo pri infrastrukturnem 
projektu, posodobitvi voznega 
parka - tudi v primestnem delu, 
predvsem pa želimo postati hit
rejši." 

"Kljub temu da je pred 150 leti 
prva parna lokomotiva pripeljala 
v Celje in da smo Ptujčani želez
no cesto dobili nekoliko kasneje, 
se pri napredku to skoraj ne opa
zi. V zgodovinskih virih je zapi
sano, da je bila prva železniška 
proga za Ptuj začrtana 1857 leta, 
že aprila 1860 pa je bila slovesno 
odprta. Se pred koncem 
prejšnjega stoletja smo na Ptuju 
doživeli pričetek gradnjo dodat
ne velike pridobitve - želez
niških delavnic. Vendar pa si 
Ptujčani danes želimo predvsem 
še dodatne proge skozi naše mes
to. Manj težav z železnico bo po 

gradnji podvoza, saj bodo izven-
nivojska križanja pripomogla, 
da bo vlak veliko mirneje peljal 

V Ptuju je dobrodošl ico direktorju Slovenskih železnic 
Mar janu Rekarju izrekel ptujski ž u p a n dr. Miroslav Luci. 

skozi Ptuj," smo slišali v 
pozdravnem govoru ptujskega 
župana dr. Miroslava Lucija. 

Tako kot povsod po Sloveniji, 
kjer je speljana železna cesta, je 
tudi ptujska železniška postaja 

začutila delček letošnjega jubile
jnega praznovanja, ki so ga Slo
venske železnice končale v sobo
to z osrednjo prireditvijo v Cel
ju. Muzejski vlak so tokrat na 
Ptuju pričakali tako, kot se za vi
soki jubilej železnice spodobi; s 
pozdravom šefa postaje Jožeta 
Majcna, z železničarsko godbo 
na pihala Krilato kolo, harmoni
karji, tamburaši in kopjaši. In 
kot spomin na stoletje in pol 

železne ceste na Slovenskem so 
Ptujčani tokrat dobili v dar spo
minski srebrnik Banke Sloveni
je - darilo Slovenskih železnic. 

Tekst in posnetek: 

T a t j a n a M o h o r k o 

G O R N J A R A D G O N A / SEJEM EMBALAŽE O D 4 . D O 7. JULIJA 

NA 7000 KVADRATNIH METRIH RAZSTAVNIH POVRŠIN SE PREDSTAVLJA 170 
RAZSTAVLJALCEV IZ DVANAJSTIH DRŽAV 

Vrata Pomurskega sejma v Gornji Radgoni so znova na široko 
odprta, tokrat za razstavljalce, obiskovalce, poslovne partnerje, 
strokovnjake in mnoge druge, ki si ogledujejo 10. mednarodni 
sejem Inpak 96. 

Že na novinarski konferenci 
pred otvoritvijo sejma so pove
dali, da ima (in bo očitno imel) 
prav gornjeradgonski sejem em
balaže Inpak 96 pomemben pris
pevek k napredku in razvoju em
balaže, tehnike pakiranja, skla
diščenju ter notranjega in zu
nanjega transporta. Za sejem je 
prijavljenih 170 razstavljalcev, 
od tega 130 domačih in 40 tujih. 
Prihajajo kar iz 12 držav: Angli
je, Avstralije, Avstrije, Češke, 
Finske, Francije, Hrvaške, Itali
je, Madžarske, Nemčije, Švedske 
in seveda iz Slovenije. 

Ob letošnjem sejmu embalaže 
Inpak 96 v Gornji Radgoni je 
univ. prof. dr. France Cegner za-
pisal,da "ni težko napovedati 
embalaži, da ima bodočnost. 
Mnogo težje je zapisati in opre
deliti vse uspešne pogoje in po
membne lastnosti o embalaži, iz
brati primerne embalažne mate
riale v skladu z ekologijo in 
varstvom izdelkov, izpolniti 
bodoče tržne zakonitosti v okvi
ru predpisov in določil, osvojiti 
vse transportne inovacije v okvi
ru konkurenčnih ekonomskih 

meril ..." Očitno je povsem na 
mestu ocena, da ima pri razvoju 
embalaže pomemben prispevek 
prav mednarodni sejem Inpak in 
letos z njim tudi 6. seminar o 
embalaži. V okviru tega semi
narja so pripravili več zanimivih 
tem. Prav tako so pripravili usta
novitev odbora nacionalnega pa-
letnega komiteja in vključitev v 
evropsko paletno združenje, o 
čemer govorijo prav danes. Jutri 
bo v Gornji Radgoni še seminar 
o kartonski embalaži za izdelke 
in zanimiva pogovora o eko
loških merilih za embalažo iz la-
minatov in o tem, kako vodilno 
mednarodno podjetje na 
področju ekspresne dostave 
D H L izpolnjuje obljube. 

Na letošnjem sejmu Inpak 96 v 
Gornji Radgoni so podelili Os
karje za embalažo. Prejeli so jih 
Pivorvarna Union iz Ljubljane, 
Valkarton iz Logatca, Emba
lažno grafično podjetje iz Škofje 
Loke, Krka iz Novega mesta in 
Fructal iz Ajdovščine. Podelili 
so tudi sedem priznanj za emba
lažo. 

M . Teš 

TEDNIK je naslednik Ptujskega 
tednika oziroma Našega dela, ki 
ga je ustanovil Okrajni odbor OF 
Ptuj leta 1948. Izdaja RADIO • 
TEDNIK, d.o.o., Ptuj. 
UREDNIŠTVO: Franc Lačen 
(direktor in glavni urednik), 
Ludvik Kotar (odgovorni 
urednik), Jože Šmigoc 
(pomočnik odgovornega 
urednika in lektor), Jože Bračič, 
Ivo Ciani, Majda Goznik, Viki 
Klemenčič, Martin Ozmec, Marija 
Blodnjak in Milena Zupanič 
(novinarji). 
Tehnični urednik: 
Slavko Ribarič 
Oblikovanje strani, 
računalniška grafika in stavek: 
Slavko Ribarič 
PROPAGANDA: 
Oliver Težak, tr 776-207 
Naslov: RADIO - TEDNIK, p.p. 
95, Raičeva 6, 2250 Ptuj; v (062) 
771-261, 779-371; 771-226; faks 
(062) 771-223. 
Celotna naročnina 5.720 tolarjev, 
za tujino 11.440 tolarjev. 
Ptuj: 52400-603-31023 
Tisk: GZP Mariborski tisk, 
Maribor. 

Po mnenju Ministrstva za 
informiranje Republike Slovenije 
ŠL 23/58-92 Z dne 12. 2. 1992 se 
šteje Tednik za izdelek 
informativnega značaja iz 13. 
točke tarifne številke 3, za 
katerega se plačuje petodstotni 
davek od prometa proizvodov. 
WWW naslov: 
ntserver.kdm-ptuj.si/ptednik 
E • poŠta: ptednik@kdm-ptuj.si 

PTUJ / V JUNIJU N O V VOZNI RED 

Ma morje s koput" 
nim vlukam Delfin 
Slovenske železnice tudi letos junija prihajajo na dan z no
vim voznim redom, ki j e urejen v sklopu evropskega voznega 
reda. Veljati bo začel 2. junija in bo veljal do konca maja pri
hodnje leto. Med drugim prinaša spremembe odhodov in pri^ 
hodov vlakov, z njim se ukinja nekaj lokalnih povezav. 

Ptuj je z železnico kar dobro 
povezan, kajti skozenj peljejo 
nekateri pomebnejši vlaki, 
tudi mednarodni . Na Slovens
kih železnicah z uvedbo nove
ga voznega reda za zdaj ne 
bodo spremenili cen prevozov. 

Za večje spremembe pri od
hodih in prihodih vlakov na 
ptujski železniški postaji smo 
povprašali pri šefu postaje 
Jožetu Majcnu, ki je povedal, 
da je sprememb veliko. Tako 
bo zeleni poslovni vlak po no
vem voznem redu iz Ptuja 
odpeljal ob 5.50 in bo v Ljubl
jani ob 8.05, tako kot doslej bo 
vsak dan vozil tudi intercitjr 

Mura iz Murske Sobote. Iz 
Ptuja bo potnike odpeljal ob 
6.46 in bo v Ljubljano prispel 
9.90, nekaj minut pred 12. uro, 
pa bo v Kopru. Mednarodni 
eurocity vlak Drava, ki vsak 
dan vozi iz Budimpešte do Be
netk, bo imel iz Ptuja odhod 
ob 11.44, v Ljubljano pa bo 
dospel 14.05 in bo v Trstu mi
nuto po 17. uri. 

Jože Majcen dodaja, da 
omenjeni vlaki vsak dan na 
Ptuju sprejmejo največ potni
kov, imajo pa ti vlaki tudi pri 
odhodih iz Ljubljane nekatere 
spremembe. Zeleni bo namreč 
iz Ljubljane v juniju imel od

hod ob 14.25, Drava ob 15.0? 
Mura pa ob 17.25. Omenim« 
naj še kopalni vlak Delfin, ki 
bo na relaciji Murska Sobota -
Koper vozil v turistični sezoni. 
V smeri Murska Sobota Ptuj 
bo vlak ustavil na vseh posta
jah in postajališčih, na Ptuj bo 
prispel ob 4.45, v Kopru bo ob 
9.28 uri. Kopalni vlak bo vozil 
le ob sobotah, na ta dan pa se 
bo tudi vračal. Jože Majcen je 
še dodal, da se z novim voznim 
redom ukinja nekaj lokalnih 
vlakov, predvsem na relaciji 
Maribor - Ormož, ter da bodo 
potniki dobro obveščeni o 
spremembi voznega reda, saj 
so zanje pripravili podrobnejše 
informacije na vseh želez
niških postajah. 

T. M o h o r k o 

G O R I S N I C A / SESTAL SE JE OBČINSKI SVET 

š e do konca letošnjega leta naj bi v gorišniški občini uredili vso 
potrebno dokumentacijo za obnovo in dogradnjo šolskih prosto
rov v Gorišnici, smo slišali na zadnji seji tamkajšnjega 
občinskega sveta, na katerem so svetniki največ časa namenil i 
prav razpravi o idejnem projektu za tamkajšnjo šolo. Že v pri
hodnjih dneh bodo pristopili k pridobivanju gradbenega dovol
jenja ter izdelavi investicijskega programa, po prvih izračunih 
pa naj bi bila investicija v šolstvu vredna dobrih 300 milijonov 

Dobro izdelan idejni projekt 
za gorišniško OŠ je pripravil po
sebej imenovani gradbeni odbor, 
projekt pa pomeni prvo fazo v 
šolski investiciji. Pred nekaj 
dnevi so ga predstavili na mi
nistrstvu za šolstvo, ki nanj sko
raj ni podalo pripomb, poleg 
tega pa je odbor pripravil še štu
dijo o nadaljnji usodi stare šols
ke zgradbe. Ugotovljeno je bilo, 
da bi sanacija sedanjega kar 104 
leta starega dela zgradbe stala 40 
milijonov tolarjev in bi bila pre
velik strošek, zato bo zanjo 
potrebno najti boljšo rešitev. Se
danji idejni projekt namreč že 
vključuje nadomestno gradnjo 
namesto adaptacije in sanacije. 
Sicer pa po besedah gorišniškega 
župana Slavka Visenjaka okrog 

denarja s šolskim ministrstvom 
ni ničesar dogovorjenega. 

Nov šolski objekt je precej raz
giban in povezan z veliko telo
vadnico, ki bo služila tudi kot 
večnamenski prostor. V teh 
dneh bodo projekt razgrnili in 
pripravili predlokacijsko razpra
vo. Med člani sveta je bilo slišati, 
da bo za tako veliko investicijsko 
nalogo potrebno izdelati še ma
keto šole, občinski protori pa naj 
bili v sklopu nove šolske zgadbe 
za sedaj le v fazi predvidevanja. 

V letošnejm letu se v 
gorišniški občini obeta za pos
peševanje gospodarstva 26,7 mi
lijona tolarjev, s strani banke 
oplemenitenih na 81,1 milijona. 
Svetniki so med drugim 
odločili, da bo razpis za pridobi

tev omenjenih sredstev izšel že\ 
teh dneh. 

Tudi spodnji prostori na gradi 
Bori, ki so namenjeni predvsen 
gostinski ponudbi, so po dolgen 
času spet dobili nove najemnike 
Na javni razpis so do roka dobil: 
dve ponudbi, posebna komisiji 
se je po odpiranju ponudi 
odločila za družinsko podjetji 
Rižnar - Bezjak, kar je potrdil 
tudi občinski svet na zadnji seji. 
V objekt bo potrebo vložiti veli
ko sredstev, obnova je že dali 
časa nujno potrebna, na vrata pa 
trka tudi turistična sezona, sc 
menili nekateri svetniki. O po
gojih za nove najemnike na gra
du Bori bo v prihodnjih dneh še 
govor, sicer pa bi gostom - ti 
bodo na grad Bori tudi zaradi 
mednarodnega tabora Idriart -
gostinske storitve morali ponu 
diti kaj kmalu. 

Seje gorišniški svetniki na 
predzadnji majski dan nisc 
končali, nadaljevali so jo včera' 
ob 18. uri. 

T. Moherkc 

Konec trsteniške zgodbe 
o posebnih odpadkih 
DANES BO ZGODBA O POSEBNIH ODPADKIH NA TRSTENIKU 14 DOBILA SVOJ 
EPILOG NA OBČINSKEM SVETU, UUDJE PA SO SI PO PREKOPAVANJU VEN
DARLE ODDAHNILI, ČEPRAV JIH ŠE DAJEJO DVOMI ^. 
Tednik začasno končuje objavljanje zgodbe o posebnih 
odpadkih v Trsteniku 14 pri Benediktu v Slovenskih goricah. 
Prejšnji četrtek so opravili prekopavanje zamljišča na 14 mestih 
in ugotovili, da sodi z odpadki niso nikjer zakopani. INa krajevni 
skupnosti so nam še povedali, da so prekopali tudi gnojno jamo 
in prav tako ugotovili, da odpadki niso zakopani. 

Ali je to konec vseh dvomov in 
strahu pred posledicami odlagan
ja posebnih odpadkov in nevar
nih snovi? Najbrž da, čeprav smo 
ob našem obisku Trstenika od 
številnih krajanov slišali pripom
be, da se je vse prehitro končalo 
in da je morebiti odkopavanje 
premalo za trden dokaz, da posle
dic ne bodo občutiU. "Kar bo, pa 
bo, samo čudim se, zakaj gospod 
Žabrl noče priti živet na Trste-
nik," nam je pripovedoval možak 
srednjih let, ki ni želel biti imeno

van. Zatrdil pa je, da bo potem, 
ko se bodo končali vsi dvomi in 
pritiski, povedal vse, kar ve. 

Kakorkoli že, zgodba je 
končana, vsaj za KS Benedikt, so 
zatrdili pri Benediktu in dodali, 
da je poduk dragocen za vse, ki si 
morebiti mislijo, da bodo v pri
hodnje Slovenske gorice spreme
nili v prikrito odlagališče 
odpadkov. 

Medtem pa je Manca Šetina 
Miklič v sporočilu za javnost mi
nistrstva za okolje in prostor za

pisala, da je posredništvo pri is
kanju končne dispozicije za 
odpadke s Trstenika prevzelo 
podjetje Kemeko, ki je za te na
mene registrirano. 109 sodov 
bodo odpeljali v podjetje Ingrad 
Ljutomer, kjer jih bodo toplotno 
obdelali. Po ureditvi bodo opra
vili kemijske analize in jih 
predvidoma zmleli in predelali 
kot manj vredno PVC maso. 
Mulje, ki vsebuje še nehalogini-
rana topila v količini okrog 4 m > 
bodo predelali v podjetju Kemis-
S Trstenika so odpeljali vse 
sode, ničesar niso zakopavali; 
doslej pa tudi niso ugotovljene 
nobene negativne posledice 
okolje, je še zapisano v sporočilu 
službe za stike z javnostmi mi' 
nistrstva za okolje in prostor. 

M . Toš 

mailto:ptednik@kdm-ptuj.si
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PRVE DOHODNINSKE ODIOCBE ZA 
PTUJČANE 

Prejšnji konec tedna so davčni zovezanci z o b m o č j a bivše 
obč ine Ptuj prejel i prve dohodn inske od ločbe za prejšnje 

leto- V prvi poši l jk i , ki jo b o d o prejennnikom v celot i izročil i te 
j n i , je 1 3 . 8 0 0 o d l o č b ali že 4 0 odstotkov vseh. Dop lač i l je 
^ e d n|imi 2 5 0 0 , vrači l 5 8 0 0 . 

130 lET RDEČEGA KRIŽA SIOVENIJE 

Rdeči križ Sloveni je praznuje letos 1 30- le tn ico de lovan ja . V 
vsej svoji zgodov in i je del i l usodo slovenskega na roda in 

države. Kot samosto jno nac iona lno društvo se je organiz i ra l 
šele po osamosvoj i tv i Sloveni je, ko je tud i uredi l svoje de lo 
vanje z z a k o n o m o Rdečem križu, v statutu pa opredel i l so
dobno organ iz i ranost , kakršno pozna jo vsa d ruga evropska 
nacionalna društva Rdečega križa. O k t o b r a leta 1 9 9 3 je bi l 
prvič v zgodov in i sprejet v m e d n a r o d n o g iban je Rdečega 
križa kot enakopraven č lan medna rodne federaci je Rdečega 
kiržo in Rdečega po lmeseca . 130- le tn i jubi lej bo praznoval 
predvsem de lavno . 

18. SEJA MESTNE@A SVETA PTUJ 

Na 1 8. seji sveta mestne obč ine Ptuj so ptujski svetniki razp
ravl jal i in sklepal i tudi o nekater ih kadrovskih zadevah. 

Sprejeli so sklep o imenovan ju predsednika in č lanov o d b o r a 
za splošne zadeve pri mestnem svetu, ki ga bo vodi l Mi t ja 
Mrgo le , sklep o soglasju k imenovan ju dr. Henr ika Z lebn ika 
zo direktor ja javnega zavoda Zdravstveni d o m Ptuj in sklep o 
imenovanju predstavnikov mestne obč ine v svet javnega za
voda Zdravstveni d o m . Interese obč ine bosta v tem o r g a n u 
zastopala Kari Ma j cen in M i r a n Kerin. Razpravljal i so tud i o 
nekaterih d rug ih kadrovskih vprašanj ih . 

50 LET LOVSKE DRUŽINE STOPERCE 

Na strelišču LD Stoperce bo v nedel jo o b 1 1 . uri slovesnost 
o b 50- le tn ic i lovske družine. Če bo vreme s labo , b o d o 

slovesnost oprav i l i v d o m u kra janov , kjer bo na og led tud i 
lovska razstava. 

TO SOBOTO NA PTUJSKI TELEVIZIJI 

Na sporedu je redna g lasbena o d d a j a . V njej se bo s svoj i
mi uspešnicami predstavi l Elio Pisak. 

P r i p r a v i l a : M G 

PTUJ / PRED VOLITVAMI V SVETE ČETRTI 

skupnosti 
poslaW(of9 

16. junija bodo v m e s t n i h in pr imes tn ih četrt ih m e s t n e 
«bčine Ptuj volitve č lanov svetov v te četrti . Z nj ihovo izvolit
vijo in konst i turanjem svetov bo p r e n e h a l o delovanje dose-
'^injih krajevnih skupnos t i . 

V statutu mestne občine so 
četrti opredeljene kot pravne 
osebe, vendar ne bodo samosto-
î i instrument lokalne samoup-
''^ve, temveč le sestavni del 
°t>čine. Organi četrti so sveti, ki 
'̂odo skladno s statutom dajali 

^'asti mnenja o zadevah lokalne
ga pomena in izdelovali progra-

dela. 
Četrti bodo s premoženjem up

ravljale samostojno, še posebej 
Pa naj bi skrbele za razvoj športa 

kulture krajevnega pomena 
za izvajanje drugih nalog, ki 

''1^ bo nanOje s sklepom prenesel 
'cestni svet. Sveti četrti bodo 
skrbeli za izvajanje nalog v okvi-
^ finančnih sredstev, ki jih bo 
^^trt dobila iz proračuna občine, 
''̂  finančnih sredstev, ki jih 
^^do zbrali občani, 
^o t velja za volitve nasploh, 

bodo občani tudi pri teh volit
vah lahko vložili zahtevo za gla
sovanje po pošti (najkasneje do 
9. junija) na sedež občinske vo
lilne komisije na Mestnem trgu, 
lahko pa zahtevajo tudi glaso
vanje na domu (rok je 13. junij). 
Predčasno glasovanje bo mogoče 
opraviti na sedežu občinske vo
lilne komisije od 11. do 13. juni
ja od 7. do 19. ure. Predčasno 
bodo lahko glasovali vsi, ki se 
zaradi odstotnosti na dan glaso
vanja tega bodo mogli udeležiti. 

Sistem volitev je večinski, vsak 
volilec bo prejel obvestilo o dne
vu volitev in o volišču, kjer je 
vpisan v volilni imenik. Kandi
date za svete so vložile skupine 
občanov in političen stranke. 
Seznam je objavljen v peti števil
ki Ptujčana. 

M G 

K O M E N T I R A M O 

č e p r a v n a m je S lovencem u s p e l o skozi zgodovino ohrani t i 
s lovenski j ez ik in svojo državo, se zaradi svoje majhnost i še 
vedno p o č u t i m o n e k a k o zapostavljeni in skromni . Ta "komp
leks" majhnos t i n a m prodre na dan ob najrazl ičnejš ih pri
ložnos t ih . 

Starši in pedagogi prenašajo to 
miselnost in kompleks tudi na 
mlajše rodove. Čeprav imamo 
radi svojo državico, navzven nis
mo ravno pretirani patrioti. To 
se je znovič pokazalo tudi med 
obiskom papeža Janeza Pavla II. 
v Sloveniji. Čeprav je slovanske
ga rodu in mu verjetno učenje 
slovenščine ni delalo posebnih 
preglavic, je vseeno pokazal, da 
nas kljub "majhnosti" spoštuje 
ter je vse nagovore bral v slo
venskem jeziku. 

Tudi mladim na srečanju v 
Postojni je ves čas govoril v slo
venščini. Ker pa so mladi Slo
venci vzgojeni v duhu, da je vse 
tuje vredno več in je moderneje, 
so mu voščilo za rojstni dan 
začeli prepevati - v angleščini. 
Že po nekaj odpetih verzih jih je 
sveti oče prijazno prekinil in de
jal: "Nisem vedel, da sem med 
Amerikanci, bil sem prepričan, 
da sem prišel med Slovence." 
Šele takrat so mladi Slovenci do
bili voljo ter družno bučno zape
li Vse najboljše ... In glej, zvenelo 
je ravno tako veličastno in dobro 
kot prej, ko so prepevali v 

angleščini. 
Primer potrjuje, da bi večkrat 

potrebovali nekoga, ki bi glasno 
dejal: "Dovolj imam tujih 
angleških imen in drugih izra
zov. Hočem slišati slovensko 
besedo!" In verjemite mi, da bi se 
tujci ob prihodu v našo malo Slo
venijo počutili ravno tako lepo, 
če bi jih pozdravljali napisi na 
reklamnih tablah v slovenskem 
jeziku. Že res, da je potrebno 
znati tudi tuji jezik ter da v 
današnjem poslovnem in kultur
nem svetu veliko več veljaš, če 
obvladaš jezike. Toda v matični 
domovini se materinščine ne bi 
smeli sramovati. V tem duhu naj 
bi vzgajali tudi naše najmlajše 
državljane. Se zlasti bomo morali 
dvigniti nacionalno zavest v 
času, ko si želimo v Evropo, saj če 
bomo sami častili slovensko 
besedo in ji dali pravo mesto 
doma, lahko pričakujemo, da bo 
postala zanimiva tudi za tujce. 

"Korajža velja!" je v svojem na
govoru med drugim še dejal 
papež Janez Pavel II. 

M a r i j a Slodniaic 

G L O S I R A M O 

z novo l o k a l n o samoupravo ni n i č več, tako kot j e b i lo . 
M n o g i so z rojstvom novih obč in ze lo zadovoljni , saj so 
si z nj imi pridobil i s tatus , nekater i pa ug led , ki ga prej 
še s tako iznajdljivo prodornostjo n i so mog l i doseč i . 

Vendar se pri vsaki ločitvi 
zatakne - kje drugje kot pri 
denarju in materialnih stva
reh. Hitro zatem, ko je 
razpadla bivša občina Ptuj , so 
se začeli pogovori, kaj bo kdo 
dobil. Nekateri, ki vodijo 
nove občine, so sanjali o luk
suznih limuzinah, katerih 
lastnica je ostala mestna 
občina Ptuj . Drugi so pač 
imeli drugačne želje in inte
rese in bi bili zadovoljni, če 
bi lahko za svoje občane izbo
rili kakšno solidarnostno sta
novanje v mestu, ki so jih ko
nec koncev gradili tudi z nji
hovim denarjem. Tretji imajo 
še skromnejše želje, da jim iz 
jihovih že tako skromnih 
proračunskih sredstev ne bi 
bilo potrebno še naprej dajati 
za kulturne in druge ustano
ve v bivši občini, saj jim zdaj 
zmanjkuje denar za financi
ranje domačih društev. 

Velikokrat so vse te mirili: 
'Počakajte na delitveno bilan
co, v kateri se bo vsa nekdan
ja skupna lastnina pravično 
razdelila.' Kaj je po zakonu 
last novih občin, se žal še do 
danes ni ugotovilo. Tisti 
pravniki, ki se na stvar malo 
bolj spoznajo, pa pravijo, da 
je to zelo trd kolač, ki ga bo 
težko razrezati na več enakih 
delov. Zagotovo bo nekdo -
kot vedno - dobil najtršo 
skorjo, z raznimi zvijačami, 
prevarami in drugimi že zna
nimi igricami pa se bodo vsi 

na veliko borili, da bi njihova 
občina dobila najsočnejši del. 

Toda glej ga, zlomka, čep
rav še novonastale občine 
niso dodobra okusile niti 
drobtinic iz tega kolača, bi že 
morale dehti naprej. V neka
terih novih občinah so se kra
jevne skupnosti preoblikova
le v vaške odbore. In tudi ti si 
želijo lastnino. Le kako naj bi 
prišli do nje drugače, če ne z 
dedovanjem. Da bo stvar pra
vična, si želijo delitveno bi
lanco z bivšimi krajevnimi 
skupnostmi. V njej naj bo 
točno razvidno, čigavi so raz
ni vaški in drugi domovi. 
Včasih gre stvar že tako daleč, 
da preštevajo lonce, vilice in 
nože iz skupnih kuhinj. Po 
priborjeni samostojnosti 
države in novih občin je torej 
nastopil - ČAS DELITVE
N I H BILANC. 

Ali se bomo v naši mladi 
državi začeli že enkrat zave
dati, da lahko ena krava daje 
mleka za več družin, seveda 
če jo dobro krmijo. Bojim se, 
da se bomo tako dolgo prepi
rali, delili in ugotavljali, čiga
va last je, da bo medtem že 
marsikaj propadlo. 

Naši državljani še se vedno 
držijo gesla: Tujega nočemo, 
če že ne moremo dobiti, svo
jega pa ne damo. Toda kako 
ugotoviti, kaj je vaše in kaj 
moje? 

M a r i j a Slednjaic 

G O V O R I SE ... 

... DA je eden od svetnikov 
občine, kije prejšnji četrtek 
potrdila svoje simbole, ino-
vativno izjavil, da bi lahko 
bil njihov pokrovitelj Fruc-
tal. Zastava je namreč tako 
lepe sadne barve. 
... DA se je predsednik 
države Ptujčanom dvakrat 
opravičil, ker jim jemlje 
petkov popoldan. Morda 
zaradi tega, ker župan ni 

imel časa^ da bi visokega 
gosta sprejel pri vratih 
Aicstne hiše, ampak je mo
ral predsednik potrkati na 
njegova vrata. 
... DA so se vsi čudili, ko je 
podžupan mestne občine v 
soboto vztrajno ponavljal, 
da turistično društvo slavi 
lOO-letnico. Društvo vendar 
ni ženskega spola, da bi ga 
bilo potrebno pomladiti. 
... DA pa je iz tega razloga 
razmeti župana, kije ob ne
davnem slavju v 
srednješolskem centru 
gimnazijo pomladil za četrt 
stoletja. Gimnazija je 
ženskega spola. 
... DA že ne more biti res, da 
aluminijski gigant porabi 
toliko električne energije. 
Ko so televizijci nehali sne
mati pogovor s Kučanom, je 
takoj ugasnil luči varčni 
prvi mož Taluma. 
... DA so Prleki izumili svo
jo hamletovsko vprašanje: 
"Biti ali biti bit, to je zdaj 
vprašanje." 



PTUJ / IZTEKLE SO SE PRIREDITVE O B 1 10-LETNICI TURISTIČNEGA DRUŠTVA 

Dir bi bii Pfuf lepši in privlainejš^ 
na ogled v Mestni hiši. 
T a m s o v p e t e k p o p o l d n e p r e d s t a v i l i t u d i prvi i z v o d n o v e 
k a r t e m e s t a P t u j a , k i j e i z š l a v n a k l a d i p e t t i s o č i z v o d o v 
v s l o v e n s k e m , n e m š k e m , a n g l e š k e m i n i t a l i j a n s k e m j e 
z i k u . N a m e n j e n j e t u r i s t o m , u p r a v n i m i n k o m u n a l n i m 
s l u ž b a m , p l a n e r j e m v m e s t u i n d r u g i m . Glavn i avtor 
k a r t e j e G e o d e t s k i z a v o d S l o v e n i j e . V š t i r i n a j s t i h d n e h 
b o d o n o v o k a r t o m e s t a P t u j a j a v n o s t i p o d r o b n e j e 
p r e d s t a v i l i . Z a d n j a k a r t a m e s t a j e i z š l a j e 1 9 8 3 . l e t a , iz 
d a l o p a j o j e T D P t u j . 

D r u g a petkova razstava -
cvetl ična razstava v Sončnem 
parku - je za razliko od prve 
privabila manj kot deset 
Ptujčanov. Če drugo ne , pome
ni s imbol ičen začetek prenove 
tega dela Ptuja, ki je mes tu vse 
prej kot v ponos . Nekaj lepih 
cvetlic pa m u je vsaj za nekaj 
časa polepšalo podobo . 

V zgodnjih popo ldansk ih 
urah je v Ptuj pr ipotoval 
p redsednik Repub l ike Slove
nije Mi lan Kučan. Najprej ga 
je pot vodila na ha lde v 
Kidr ičevo, kjer si je ogledal re
zultate zasaditve, pr i kateri je 
tud i sam pomagal . V Mes tn i 
hiši v Ptuju , kjer gostol jubno 
sprejemajo vse razen 
p redsedn ika države (na s topni
cah Mes tne hiše ga je names to 
župana pričakal vodja pro toko
la), pa se je nekaj po sedem
najsti ur i srečal s p tu jskimi 
gospodars tveniki , podjetniki 
in preds tavnik i neka te r ih in
st i tuci j , ki so bili povabljeni , 
da na kra tko predstavijo os
rednje p rob leme na svojih 
področj ih dela. Izpostavili so 
vprašanja pravnega in 
davčnega reda, opredel i tve 
kmet i jskih podjeti j , neureje
n ih razmer na področju gospo
darske infras t rukture , sive 
ekonomije , ukrepov vlade za 
razbremenjevanje gospo
darstva, ki bodo največ pr inesl i 
s labim podjetjem, vdora kapi
tala tujih bank , ki ponujajo ce
nejši denar kot domače banke , 
prizadevanja za rešitev pros
torske st iske Šolskega cent ra 
P tu j , v katera so s p i s m o m o 
namer i vključena štiri r epub
liška minis t rs tva , pa ne gre in 
ne gre, in podobno . Za Mi lana 
Kučana je p rednos tno , kot je v 
petek povedal , da se v nas
lednjih let ih lo t imo reševanja 
ekonomsk ih in socialnih 
vprašanj . Pet le tnica osamosvo
jitve je čas, ko je po t r ebno op
raviti temelji te obračune in 
ugotovi t i , kaj smo v teh let ih 
naredil i in česa ne ter na kate
r ih področj ih se b o m o v 
bodoče angažirali , da bo Slove
nija v resnici uspešna država 
na vseh področj ih svojega de
lovanja. 

VSAK PTUJČAN 
TURISTIČNI DELAVEC 

Na osrednji slovesnosti ob 
110-letnici Tur i s t i čnega 
društva P tu j , ki se je pričela ob 
osemnajst ih v r o m a n s k e m pa-
laciju ptujskega gradu, so go
vorili o p o m e n u jubileja petega 
najstarejšega tur is t ičnega 
društva v Sloveniji za tur is

t ični in siceršnji razvoj Ptuja z 
okolico. P redsedn ik tur is
t ičnega društva Ptuj Albin 
Pišek je ob že znan ih dejstvih 
o dosedanjem delovanju T D 
Ptuj dodal novega, p rehod na 
projektni način dela, ki zahte
va, da bo vsak Ptujčan tur is
t ični delavec, če drugače ne , s 
svojo prijaznostjo in nas
meškom do slehernega obisko
valca mesta. P redsedn ik 
mes tne občine Ptuj dr. Mi 
roslav Luci je predstavil os
rednje postaje bodočega delo-

R a z s t a v o o b 110 - le tn ic i razvoja Tur is t i čnega druš tva Ptu j , ki bo v I I . n a d s t r o p j u 
p t u j s k e g a g r a d u o d p r t a še do 3 0 . jun i ja , si j e z z a n i m a n j e m o g l e d a l tudi 
p r e d s e d n i k K u č a n . Po razstav i g a je vodi la n jena av tor ica T jaša IS^rgole Juk ič . 

vanja v tu r i zmu Ptuja, pohvali l 
delavce Zgodovinskega arhiva 
Ptuj za razstavo in l ično publ i 
kacijo, ki je že pravo razisko
valno delo. P redsedn ik Tur i s 
t ične zveze Slovenije dr. Mar
jan Rožič je zb ran im ude
ležencem jubilejne slovesnosti , 
na kateri so se zbrali številni 
tur is t ični delavci iz cele Slove
nije, povedal , da se aktualnost 
delovanja tu r i s t ičn ih društev 
povečuje, društva dobivajo 
novo vsebino in razsežnost , 
brez njih tur is t ičnega razvoja 
ni . V Ptuju dobiva tur izem po
dobo sodobne dejavnosti . Za
kon o pospeševanju tur izma 
mora tur is t ična društva tudi 
s is temsko pr iznat i kot soobli
kovalce tur i s t ične p o n u d b e , 
uredi t i nj ihovo financiranje in 
razmere za uspešno tur is t ično 
dejavnost. 

Vsebino razstave in publ ika
cije ob 110-obletnici T D Ptuj 
je predstavi la vodja projekta 
Tjaša Mrgole JukiC iz Zgodo
vinskega arhiva P tu j . Soavtorji 
so še Marija Hernja Masten , 

P r e d s e d n i k Tur is t ične z v e z e S loveni je dr. M a r j a n 
Rožič i z roča p r e d s e d n i k u TD Ptuj Albinu P isku 
p o s e b n o pr i znan je TZ Sloveni je z z l a t i m z n a k o m . 

^ . . F o t o L M a r t i n O z m e c 

Brane Oblak in Franci Golob. 
Na razstavi, ki bo na ogled do 
30. junija, je razstavljenih več 
kot 400 eksponatov. 

Predsednik RS Mi lan 
Kučan, ki je razstavo odpr l , je 
ob tej pr i ložnost i povedal , da je 

izredno počaščen, da so ga 
Ptujčani povabil i na ta po
m e m b n i dogodek s p o m e m 
b n i m sporoči lom, ki ni vezano 
samo na zgodovinske dejstva 
in ku l tu rne spomenike , kar 
samo po sebi ne bi pomeni lo 
veliko, če tega Ptuj ne bi zmo-

Ob odprt ju r a z s t a v e ptu jsk ih sl ikar jev v M e s t n i hiši so govori l i Albin P išek , 
p r e d s e d n i k TD Ptu j , Kr ist ina Š a m p e r I Purg , v o d j a o d d e l k a z a d r u ž b e n e 
d e j a v n o s t i , in ž u p a n dr. M i ros lav Luci 

gel obogati t i s sp ro tn imi kul 
t u r n i m i dejstvi. Kar zadeva 
možnos t i , da bi lahko živeli od 
tur izma, je po t rebno naredi t i 
več, kot je to možno storit i v 
enem samem mestu. V državo, 
ki ne kaže prijaznega videza do 
svojih državljanov, tudi d rug i 
ljudje ne bodo prihajali! 

Pr iznanja za dolgoletno delo 
v Tu r i s t i čnem druš tvu Ptuj so 
podeli l i Janiju G o n c u , Zvonki 
Knežev ič , Viktorju Makovcu , 
Adalbertu Slekovcu, Hedviki 
Štarkel, Zdravku Zamudi , 
Petru Vesenjaku, Komunal 
n e m u podjetju Ptuj, mes tn i 
občini Ptuj in Pokrajinskemu 
muzeju Ptuj. Mes tna občina 
Ptuj je s pr iznanjema nagradi la 
Turist ično društvo Ptuj in 
zdajšnjega predsednika Albi
na P i s k a , Tur i s t i čna zveza Slo
venije pa je T u r i s t i č n e m u 
druš tvu Ptuj dodelila posebno 
priznanje z zlat im znakom. 

V ku l tu rnem p rog ramu ob 
odprtju razstave so nastopil i 
učenci glasbene šole Karola 
Pahorja. Prvi praznični dan ob 
110-letnici tur is t ičnega 
društva Ptuj se je končal z 
d ružabn im srečanjem na 
grajskem dvorišču. 

TRETJE SREČANJE 
OBJEZERSKIH MEST 
SLOVENIJE 

Pod pokrovi tel js tvom mi 
nistrstva za okolje in prostor je 
v soboto v Ptuju potekalo de
lovno srečanje objezerskih 
mest in krajev Slovenije, tretje 
po vrst i , od katerega so ude
leženci glede na sklepe druge
ga srečanja v Velenju pr ičako
vali veliko več. V enem letu 
odgovorn im ni uspelo sestaviti 
strategije tur is t ične izrabe na 
jezerih, v izdelavi je komaj dis
pozicija projektne naloge, ka
tere izdelavo bodo financirala 
štiri minis t rs tva , je povedal 
državni sekretar za tur izem 
Peter Vesenjak in ugotovil , da 
so jezera eden od še neizko

r iščenih tur i s t ičn ih potencia. 
lov Slovenije. Podobno so ugo. 
tavljali tudi drugi udeleženci 
delovnega srečanja objezerskili 
mest. Dr. Pavle Gantar, mj. 
nister za okolje in prostor, je 
povedal , da se pr i izrabi slo-
venskih jezer srečujemo s tre
mi temel jnimi problemi; 
vprašanji lastništva (podelje-
vanje koncesij), prostorske 
uredi tve in določitve namem. 
bnost i . Prizadevanja tečejo v 
smeri razmeji tve javnega in za
sebnega interesa ter javne in 
zasebne . koristi . Temeljni 
p rob lem pr i tur is t ični rabi 
jezer pa je v določitvi meje, ko 
je ta raba še p roduk t ivna oziro
ma ko se prevesi v svoje nas
protje. 

Kakorkol i že, voda je na
jvečje slovenski naravno bo
gastvo in tud i največji kapital, 
če ga b o m o znali pravi lno izko
riščati. Zato pa je potrebno 
usklajeno delovanje vseh, ki 
imajo z njo opravit i . Trenutno 
je tako, da to bogastva še ne 
pr inaša pr ičakovanega zaradi 
neurejenih sistemskih 
vprašanj . Dr. Marjan Rožič, 
p redsednik T Z Slovenije, je 
prepr ičan , da jezera potrebuje
jo konk re tne tur is t ične progra
me, ki morajo bi t i nared že do 
četrtega srečanja objezerskih 
mest p r ihodnje leto v Maribo
ru, da jih bo mogoče soočiti, 
potrebujejo pa tud i obliko 
medsebojenga povezovanja, v 
kateri bi prišle do izraza po
sebnost i vsakega posameznega 
jezera. Di rek to r Dravskih 
e lekt rarn Mar ibor Ivan Kralj 
pa je napovedal čiščenje 
ptujskega jezera takoj zatem, 
ko bodo očistili mariborskega. 

Praznični t r enu tk i Turis
t ičnega druš tva Ptuj so se iz
tekli , prihajajo novi programi 
in izzivi. Pripravljalci progra
ma in izvajalci so se trudil i in 
tudi delali napake , čeprav so se 
jim morda pr ikradle po nakl
jučju. Tis t i , ki n a m je bilo delo 
v Tu r i s t i čnem druš tvu Ptuju 
dolga leta izziv, pa se moramo 
oglasiti ob spodrsljaju v publi
kaciji na 63. s t rani , ko je iz za 
zdaj neugotovljivega vzroka 
izpadlo ime dolgoletnega 
p redsedn ika T D Ptuj Antona 
Purga, ki je v tem društvu ak
t ivno deloval več desetletij-
čeprav je v zaključku sicer na; 
p i sano , da so navedeni tisti 
bivši p redsednik i Turističnega 
društva P tu j , ki j ih je moč najt' 
v a rh ivskem gradivu. Anton 
P u r g je T D Ptuj vodil pred 
Zvonko Kneževič , ki pa je ̂  
publikacij i navedena. Kaže lo; 
rej , da gradiva za to obdobje n' 
ali pa pripravljalcem publika
cije ni bilo dano na vpogled" 
čeprav obstaja. Prav tako '̂ 
publikacij i pogrešamo podail^^ 
o tur i s t ičnem obisku po let^ 
1985. Za leto 1989 bi tako lah' 
ko zapisali r eko rdn ih 101.7^* 
noči tev, ki se doslej še niso P''' 
novile. 

Ma/c fa Gotit'^ 
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$} Milena testa in 
fojaki iz f e ra i ro fe 

Velika razvada Kitajcev, ki pa 
je oblast začela zatirati, je ka

jenje- Okus doma proizvedenih 
cigaret je menda slabši od Drine , 
in če se vam pravočasno ne pos
reči priti do uvoženih, se boste 
odvadili kaditi. 

Najhuje je na vlakih, kjer ste, 
obdani s samimi kadilci, prisilje-
[̂ i konzumirati ogromne 
l^oličine dima. Pogled na rume
ne moške prste z vsaj enim dol
gim nohtom (na mezincu in/ali 
palcu) je nevzdržen. Vendar 
imajo dolgi nohti poleg nespor-
[io(!) lepotnega najbrž tudi prak
tični pomen. Na vlaku smo lah-
1(0 opazovali, kako pri mastnih 
pojedinah z njimi razkosavajo 
meso. Res ne vem , kam spravijo 
toliko hrane. Kitajska ni dežela 
debelih ljudi. Ravno to je ostala 
zame še danes skrivnost. Mastili 
so se vsake tri ure, vmes pa celi 
ljubi dan grizljali neka rjava se
mena, da so lupine letele vse
povsod po tleh. Občutek za 
čistočo jim ni domač. To je 
opazno tudi na posteljnini na 
vlaku. S pritožbo, naj nam jo za
menjajo, nismo dosegli drugega, 
kot da so jo obrnili na drugo 
stran. Zraven smo bili deležnih 
še pomenljivih pogledov, da naj 
ne kompliciramo. 

Jutro se je na vlaku do Xi6ana 
začelo s pravo komunistično de
lavsko budnico, ki je hreščala iz 
zvočnikov. Z njo so spravili vse 
pokonci, da bi pospravili za seboj 
posteljnino in jo še pred priho
dom v Xi6an oddali uslužben
cem. 

Xi6an ostane v spominu kot 
mesto, obdano z večmetrskim 
zidom, ki njegovo staro jedro 
uokvirja v pravokotnik. V pre
teklosti imenovan Changoan si 
je pridobil sloves predvsem kot 
izhodiščna točka za svileno pot, 
ki se je končala v Damasku, in 
kot prestolnica kar enajstih 

dinastij. 
Staro mestno središče vam lah

ko ponudi nekaj zanimivosti 
(čeprav sem bila malo razočara
na, ker sem jih pričakovala več). 
Prav gotovo ne smete izpustiti 
obiska velike mošeje iz srede 18. 
stoletja, ene največjih na Ki
tajskem, in muslimanske četrti, 
ki jo predstavlja niz ozkih, dol
gih uličic, prenatrpanih z 
zaprašenimi spominki. Prevzele 
vas bodo mojstrovine iz kitajske
ga porcelana in tudi njihova 
cena, odvisna v veliki meri od 
vaše sposobnosti pogajanja (po 
uspešnem barantanju dobite 

Tip ičen prizor s k i ta jske u l ice . Kitajci č a k a j o č e p e 
tudi n a a v t o b u s 

vazo za 500 tolarjev ali manj). 
Tako bo tudi začetna nejevolja, 
da bi te krhke izdelke tovorih s 
seboj, minila. 

Boljši razgled na mesto se 
odpira iz dveh stolpov, imenova
nih Boben in Zvon, kjer vas ob 
vstopu uslužbenci olajšajo za vso 
"nepotrebno" opremo, kot sta 
nahrbtnik in torbica. Zadeva je 
vredna premisleka, če so v njih 
tudi dokumenti in denar, od ka
terih se živi nikakor nočete 
ločiti. Z veliko mero vztrajnosti 
in vljudnega prepričevanja se 

vam lahko celo posreči odtajati 
nepopustljivo srce uradnice (pa 
čeprav verjetno sploh ne razume 
angleško!). 

Na jugu mesta vas bosta že od 
daleč vabili mala in velika pago-
da divje gosi, na kateri boste 64 
metrov bližje nebu. Priložnost 
za nasmeh v fotoaparat, saj sta 
razen vas tudi mesto in okolica 
vredna posnetkov. 

Dan lahko prijetno zaokrožite 
v zgodovinskem muzeju, kjer 
vas časovni stroj postavi najprej 
v dobo pračloveka in vas popelje 
skozi različne dinastije, kar je 

pri tako nazornem prikazu več 
vredno kot suhoparna ura zgo
dovine v šoli. Še posebej ker so 
na voljo celo angleški podnapisi! 
Za naju s Francem je ogled pos
tajal vedno večji napor. Ni bilo 
težko ugotoviti zakaj: vzela sva 
namreč prvo antimalarično 
tableto lariam, ki jih je potrebno 
začeti jemati kakšen teden pred 
prihodom na malarično 
območje. Izmed navedenih 
stranskih učinkov se je pri nas 
največkrat pojavila zaspanost in 
utrujenost, ki se ju da omiliti z 

S k o m e r c i a l i z i r a n a imi tac i ja p r a z g o d o v i n s k e vas i 

velikimi količinami popite 
tekočine. 

Na koncu potovanja se je izka
zalo, da malarije ni bilo nikjer in 
- ironija - da smo imeli od vestne
ga jemanja več škode kot koristi 
predvsem zaradi stranskih učin
kov. Boljša alternativa, še posebej 
primerna za tiste, ki potujejo dalj 
časa, je preprečevati pike komar
jev. Ce pa je bil okuženi komar 
uspešen (vsi bolezni ne pre
našajo) in začnete na lastni koži 
ugotavljati, kaj je to mrzlica, mo
rate hitro pogoltniti predpisano 
število tablet in poskrbeti, da vas 
čim prej dobi v roke pravi 
zdravnik. Naslednjih nekaj 
tednov preživite v horizontali. 

Pogost spremljevalec na 

tovrstnih potovanjig je diareja. 
Nobenemu izmed nas ni priza
nesla. Nesrečniku, ki je bil prvi 
na vrsti, smo se najprej potiho-
ma smejali, ko je z zajetnim ku
pom papirja odrvel na stranišče 
kot modri dirkač. Kaj kmalu 
smo vsi človeka v takšni stiski še 
kako dobro razumeli! 

Na srečo ogljeve tablete dobro 
učinkujejo, zato jih je pripo
ročljivo vzeti s seboj že od doma, 
saj je mnogo težje v kitajski le
karni pokazati, kaj vas muči. 
Prihranjena vam bo marsikatera 
komična scena! Kitajske lekarne 
bi pri nas paciente prej odvračale 
kot privabljale. V velikih poso
dah imajo v čudni tekočini 
shranjene kače in veliko vrst go

moljev. Ostale police pa so ena
ko kot pri nas polne tablet in 
drugih zdravil. 

Razglabljanja, katera zaužita 
hrana in pijača je kriva za 
nevšečnosti diareje, običajno ne 
rodijo sadov. Kdo ve, morda pa 
je bil kriv ravno "hot pot" pri 
simpatični Lily nasproti našega 
kvazi doma - hotela Renmin, 
zbirališča popotnikov.Najbolj 
znana hot pota sta korejski in 
mongolski. Princip je v obeh 
primerih enak: surovo meso, 
zrezano na koščke in pripravlje
no z začimbami, si sami spečete 
na olju v posebni posodi, pod ka
tero gori ogenj, kar na mizi. Ne 
samo da je to ena najboljši jedi, 
kar smo jih jedli na potovanju, 
ampak je hkrati tudi posebno 
doživetje, še posebej zvečer. 

Z A M U Š A N I / REDKA NAJDBA PTUJSKIH A R H E O L O G O V 

Slrrffvnesf 2000 
let starega uitana 
•katera rimska dama je nosi la izjemno bogat zlat uhan, ki so ga 
''pomladi našli ptujski arheologi pri izkopavanjih v 
'amušanih? Morala je biti izredno visokega s tanu, saj je bilo 
'ako bogatih uhanov na ce lotnem območju rimskega imperija 
doslej najdenih zelo malo. 

Zgodilo se je nekako tako: 
^̂31113 je pred skoraj dvema 
tisočletjema, natančneje pa okoli 
'eta 100, potovala skozi naše kra-

Začuda se s svojim 
spremstvom ni ustavila v takrat 
strjenem mestu Poetovio, pač pa 
•̂ skaj kilometrov naprej, v 
obcestnem "motelu" v današnjih 
^amušanih. Le s kom je potova-

bogata gospa, kam je bila na
menjena in kaj je počela na vrtu 
tirnega gostišča, da je izgubila 
uhan? Vprašanja, na katera 
^sjbrž ne bomo nikoli našh od
govorov. 

t)ejstvo pa je, da je v današnjih 
'-amušanih stala rimska 
^^cestna postojanka, katere 
^^od je meril po vsaki stranici 
^"•ibližno 100 metrov. To je eno 
'^^inovejših velikih odkritij 
'̂ ^^jskih arheologov, ki so letos 
"^^rca pod vodstvom Marije 

N a j d e n i ul-ian je d v e 
t isočlet j i skr i t pod 
z e m l j o varova l z g o d b o 
b o g a t e R i m l j a n k e , ki g a 
je i zgubi la v g o s t i š č u na 
D r a v s k e m pol ju . B o d o 
arheo log i z g o d b o raz -
vozl ja l i? 

Lubšina Tušek našli temelje zi
dov velike obcestne postojanke. 
Stroji, ki so že izkopavali zemljo 
za namestitev namakalnega sis

tema v Zamušanih, so zadeli in 
tudi presekali temelje zidov 
rimske vile. Delavci Zavoda za 
varstvo naravne in kulturne 
dediščine so nato pr idno kopali. 
Naenkrat se je v prsti zasvetlika-
lo in kmalu so ugotovili, da ima
jo v rokah dragoceno najdbo. Z 
nekaj gibi se je stisnjena zlata 
gmota izoblikovala v prečudovit 
uhan. Najdbe zlatih predmetov 
so na Ptuju redke, zunaj obzidja 
rimske Poetovie pa je to prvi 
najdeni zlati predmet. Uhan je 
sijoče rumen, saj je izdelan iz 
tako čistega zlata, da arheologi z 
rednimi postopki niso mogli 
določiti njegovih karatov. Tanek 
zlat list s številnimi v like razpo
rejenimi vdolbinicami je ume
telno zavit v kroglico. Uhan je še 
najbolj podoben debeli češnji ali 
pa celo orehu, ki visi na tanki 
zlati nitki. Nitka je na enem 
mestu pretrgana - kdo ve, ali je 
lastnica pred skoraj dva tisoč leti 
izgubila uhan zaradi tega ali pa 
se je poškodoval v dolgih stolet
jih obdelovanja njiv ob Dravi? 

Milena Zupanii 



J. EMERSIC / NEZNANA DELA ALOISA KASIMIRJA 

Pred nekaj dnevi mi je g. Drago Se-
linšek iz Maribora, ki je sicer doma s 
Ptuja in eden od ptujskih vnetih zbi
ralcev razglednic, prinesel v ptujsko 
knjižnico na ogled kopijo nekaterih 
slik Aloisa Kasimirja iz 1. 1887, ki so 
mi bile začuda neznane. 

Prva stran lista A 4 vsebuje trinajst 
vedut Ptuja in okolice, na sredi slik 
pa je naslov Franz Kaisers Besitzun-
gen bei Pettau (Posestva Franca Kai-
serja pri Ptuju). Na levi strani spodaj 
preberemo ime avtorja Aloisa Kasi
mirja, na desni pa Mai 1887 ter ime 
Augusta Papermanna iz Gradca, ki je 
verjetno založnik, na drugi strani pa 
je označen kot tiskar Wilhelm Blan-
ke. 

Preden opišem vseh trinajst vedut, 
ki so v glavnem čisto neznane, vsaj 
po virih, ki so mi na razpolago, se 
moram ozred na letnico 1887. To je 
komaj leto po ustanovitvi ptujskega 
Olepševalnega in tujskoprometnega 
društva, ki praznuje letos v turistični 
preobleki 110-letnico. Alois Kasimir 
je bil v tem času po znani literaturi še 
dokaj neznan slikar (največ podat
kov o njem zvemo v študiji K. Šam
perI v 4. Ptujskem zborniku ter pri 
M. Ciglenečki v Ptujskih slikarjih 
20. stoletja). Znana je sicer njegova 
veduta Ptuja iz 1880, toda na splošno 
je zelo slabo obdelan, saj manjka bib
liografija ali kakšen podrobnejši sez
nam drobnih slik in ilustracij po 

časopisju, vodnikih Ptuja, Celja, 
Rogaške Slatine (pri tej so vedute 
urejene po besedah M. Soštariča na 
isn način kot pri Kaiserju) ali 
razglednice, ki so pa izhajale po de
vetdesetem letu. V Ptuju, kamor se je 
preselil iz rojstnega Dunaja in se tu 
poročil s hčerko peka Staryja, je 
večkrat opravljal drobna slikarska 
dela, ki so se pogosto izgubila in vsa
ka taka najdba je neizmerno lep dar 
za preučevanje starega Ptuja. 

Original kopije, ki je tu objavljena, 
so našli delavci ob obnovi stare 
Štarklove hiše na Cvetkovem trgu in 
pomeni izvrstno, da ne rečem malce 
pretirano skoraj senzacionalno 
najdbo (seveda če ne tiči še kakšen 

izvod v predalu kakšnega muzeja ali 
arhiva). Na prvi strani so torej slike 
Kasimirjevih upodobitev vseh hiš 
ptujskega veletrgovca Franca Kai-
serja. Na levi zgoraj je cerkev sv. Eli
zabete v haloškem Pohorju (v fari sv. 
Barbare oziroma Cirkulanah), blizu 
pa je Kaiserjeva zidanica. Pod njo je 
Stadt-Brennerei (mestna žganjarna), 
ki se je po videzu nahajala (se naha
ja?) nekje ob Potrčevi cesti, pod njo 
hribi Klein Paradeis, Mali Paradiž, v 
Halozah z večjo zidanico, pod njo na 
dnu leve strani pa Gross Okič, Veliki 
Okič, z idiličnimi griči. 

Na sredi zgoraj je Tramberg, Dra
vinjski Vrh, z veliko zidanico in v 
bližini s kapelo. Pod njo je Bachern, 
Pohorje - seveda prej omenjena vas 
Pohorje. Na njem je ravno tako Kai
serjeva zidanica. V sredi srednje ko
lone slik oziroma v centru vseh upo
dobitev je veduta Ptuja, ki se malce 
razlikuje od drugih vedut, ima pa to 
prednost, da je datumsko točno opre
deljena. Na sliki je posebej zaznamo
vana reka Drava kot "Drau Fluss". 
Pod njo je Gut Neustift (posestvo 
Maria Neustift ali Ptujska Gora), ve
lika stavba, ki malce spominja na sta
ro ptujsko Mladiko in je videti prava 

graščina. Na dnu sredine je 
Stadtberg, Mestni Vrh, z lepim pos
lopjem, ki spominja na vilo. 

Na desni strani zgoraj je napis 
Windisch-Bucheln, Slovenske gori
ce, s Kaiserjevo hišo, ki pa bi jo ver
jetno identificirali le po kakšnem 
zemljiškem arhivskem gradivu. Pod 
njo so Stadt-Kellereien, mestne kle
ti, ki se dajo spoznati na Ljutomerski 
oziroma današnji Potrčevi cesti. Pod 
njo je še posest Paradeis, Paradiž, 
med vinskimi goricami ter čisto na 
dnu desne strani hiša v Slatini pri 
Cirkulanah. 

Seveda zvemo več podatkov na 
drugi strani, saj je to nekak reklamni 
plakat velikega trgovca Franza Kai-
serja, Wein-Gross-Producent, ki je 
začel delovati, kot dalje piše, 1. 1849. 
Tu so tudi našteta vinska posestva, 
ki jim je lastnik: Bachern, St. Barba
ra, S. Elisabeth, Slatina, Pettauer 
Stadtberg, Karčovina, W.-Bucheln, 
Gross und Klein Paradeis, Okič, Gut 
Neustift. Spodaj ima naštete cene 
vina v sodih in v steklenicah ter žga
nih pijač. Tako je prodajal belo 
haloško vino iz 1. 1868, vino iz 
Zavrča, s Turškega Vrha, Paradiža, 
Ljutomera, namizno vino od Sv. Eli

zabete, z Mestnega vrha, uvoženo 
rdeče vino, ustekleničeno vino i 
Mestnega vrha, iz Ljutomera, Jeru-
zalema itd. Med medaljami, ki so 
nametane na vrhu, vidimo, da je do
bil nagrade oziroma pohvale za svoja 
vina na vinskih sejmih na Dunaju, 
na vinskem kongresu 1879, razstavi 
1886 itd. 

O Kaiserju zvemo tudi z reklamne
ga dela Felsnerjevega vodnika Pettaii 
und seine Umgebung iz 1895, kjer 
poleg naštetega omenja še njegovo 
posest v Rodinsbergu - Rodnem 
Vrhu, odlikovanja za vino 1871 in 
1886 v Ptuju, prav tako 1879 in 1888 
na Dunaju, 1880,1890 in 1893 v Gra
dcu, 1891 v Knittelfeldu in 1892 v 
Briicku. Vse to naštevanje ima na
men, da predstavi gospodarsko po
dobo Ptuja pred več kot sto leti in 
obenem ohrani podobe s Ptuja in 
primerke iz okolice, ki so večji del 
danes že izginili. Tako je tak rek
lamni izdelek v resnici izvrsten zgo
dovinski dokument časa in prav zato 
vreden opisa ter slikovne predstavit
ve, kolikor jo je pač mogoče podati v 
časopisu. 

TEDNIKOVA KNJIGARNICA / MEDNARODNI KNJIŽNI KVIZ - l O i M večjega užitka od 
branja knjiga ni 
važnejšega dela od 
poučevanja otrok. 

(Kitajski pregovor) 

Doslej so bile vse knigarnice 
namenjene ugankam in 
različnim knjigam in literatom. 
Današnja vas bo seznanila, kot 
običajno, z novo uganko in z 
eno samo sodobno avtori
co :Christine Nostlinger. Razlo
gov njene predstavitve je več, 
naj navedem najpomembnejše: 
njena knjiga skriva geslo desete 
uganke, njene knjige dobivajo 
mednarodne nagrade, vedno več 
je prevedenih v slovenski jezik, 
zelo je priljubljena pri mladih 
bralcih. Tehtn ih razlogov je še 
več, a bodi dovolj. 

Christine Nostlinger se je ro
dila leta 1936 na Dunaju. Po 
končani gimnaziji je študirala 
na akademiji za upodabljajočo 
umetnost, pisateljevanju se je 
posvetila pri dvaintridesetih le
tih. Od takrat je ustvarila čez 
petdeset knjig za otroke in sodi 
med najpomembnejše ustvarjal

ce sodobne avstrijske mladinske 
književnosti. Njene knjige dose
gajo izjemno visoke naklade in 
so prevedene v številne jezike. 
Ndstlingerjeva je dobitnica 
nemške in avstrijske nagrade za 
mladinsko književnost ter An-
dersenova nagrajenka (najpo
membnejša svetovna knjižna 
nagrada za otroško literaturo). 

Pisateljica črpa snov za pisan
je iz lastnega otroštva. Napete in 
humorne zgodbe nevsiljivo 
obravnavajo pedagoške in soci
alne probleme, ki jih imenitno 
prepreda s fantazijskim svetom. 
Njeni knjižni junaki so močne 
osebnosti, čeprav se izkažejo 
šele pri koncu zgodbe. Sicer pa 
nosijo vse običajne in manj 
običajne napake otrok ter odras
lih. Pisateljica sama pravi "na 
svetu je le malo tako, kot bi mo
ralo biti, zato pa je skoraj vse 
tako, kot ne bi smelo biti". 

Šest knjig te priljubljene in 
cenjene pisateljice je prevedenih 
tudi v slovenski jezik. Prva skri
va geslo današnje knjižne ugan
ke. 

DESETA U G A N K A 
PES GRE V ŠIRNI SVET je 

knjiga, ki bo do solz nasmejala 
male in velike bralce. Glavni ju
nak pes takole modruje: "Dolgo 
sem živel, a prav veliko nisem 
doživel. Nemara me širni svet 
pričakuje, morda me celo 
potrebuje." Tako se odpravi po 
svetu, kjer doživi številne zaple
te in razplete. Psa spoznamo kot 
odličnega reševalca, vrtnarja, 
učitelja petja in žvižganja, ku
harja, mizarja in motorista, va
ruha nebogljenih mačjih sirot. 
Zraven vseh naštetih mojstrstev 
ima še odličen sluh, topel 
pogled in široko srce. Srečanja s 
pujsom, medvedom in mačjimi 
nebogljenčki prinesejo psu obilo 
priložnosti za dobra dela. Veno
mer je pripravljen pomagati 
vsem, ki so POMOČI potrebni. 
Ob nastopih v gledališču, 
podeželski šoli in politiki se 
nauči marsičesa, kar bi o svetu 
moral vedeti vsak otrok. Knjiga 
ima vse značilnosti sodobne 
basni, ki čudovito humorno 
odslikuje vsakdanjik odraslih v 
otroških očeh. Prav zato jo pri
poročam tudi odraslim bralcem. 

Knjiga Pes gre v širni svet je 
izšla v zbirki Pisanice Mla

dinske knjige v Ljubljani 1995. 
Ilustracije je prispevala Jutta 
Bauer, slovenski prevod pa Tan
ja Viher. 

Izpolnjeno knjižno okence ta
koj pošljite v KNJIŽNICO 
IVANA POTRČA, Minoritski 
trrg 1, 2250 Ptuj , z oznako 
KVIZ. V sodelovanju z Novo 
Kreditno banko Maribor-
Podružnico Ptuj smo vam na
menili knjižno nagrado. Ta v 
M L A D I N S K E M O D D E L K U 
Knjižnice Ivana Potrča, Prešer
nova 35 (zraven osnovne šole 
Olge Meglic) že čaka Nino 
Bezjak, Kvedrova 3, Ptuj. Pre
jela bo knjigo Astrid Lindgren 
Detektivski mojster Blomkvist. 

KNJIGE 
CHRISTINE 
NOSTL INGER V 
M L A D I N S K E M 
O D D E L K U 

FANT ZA ZAMENJA VO je 
prvi pri nas prevedeni roman te 
uspešne avstrijske pisateljice. 
Knjiga je izšla leta 1984 kot 253. 
v zbirki Knjižnica Sinjega gale
ba pri Mladinski knjigi v prevo
du Mire Miladinovič. Tri
najstletni Ewald je dober 
učenec, le angleška izgovarjava 
mu dela težave. Proti njegovi 
volji ga hočeta starša poslati v 
Anglijo. Temu se s pomočjo na
vihane sestre Billi izogne, ven

dar bo moral gostiti angleškega 
dečka sam. Da bo mera polna, 
pripotuje iz Anglije napačen 
fant: namesto simpatičnega in 
dobro vzgojenega Toma mora 
uglajena dunajska družina spre
jeti njegovega polbrata Jasperja. 
Ta za arogantnostjo in neprila
gojenim vedenjem skriva strto 
otroško srce, saj je brez očeta in 
mama ga ne mara. Začetno 
razočaranje in nerazumevanje 
Ewaldova družina prebrodi in 
skupaj preživijo nepozabne 
počitnice. Knjiga je doživela pri 
slovenskih bralcih velih uspeh 
in jo je Mladinska knjiga natis
nila še v zbirki Domen leta 1995 
(124 strani). 

POŽVIŽGAMO SE NA KU-
MARIČNEGA KRALJA je 
knjiga z dokaj nenavadnim 
podnaslovom: Wolfgang Hogel-
mann pripoveduje resnico, ne 
da bi pri tem pozabil na pravil
no šolsko razčlenitev spisa. 
Zgodbo o kumaričnem kralju je 
pisateljica položila v usta, ali 
bolje rečeno v pero, dvanajstlet
nega fanta, ki jo je oblikoval kot 
doživljajski spis. Fantastična 
zgodba popisuje običajno 
preobremenjeno družino, ki ji 
ustaljeni vsakdanjik premoti ne
navadni vsiljivec, kumaričar. 
Pravzaprav je težko kratko 
predstaviti to knjigo, ki jo mla
dinski knjižničarji radi 
označujemo z odpiljena, odšte-
kana. Požvižgamo se na kuma-
ričnega kralja je izšla v zbirki 
Pisanice pri Mladinski knjigi v 
Ljubljani leta 1994. Prevedla jo 
je Meta Ornik, ilustrirala Jutta 
Bauer (129 strani). 

ZGODBE O FRANCU so na
menjene mlajšim bralcem. 
Franc je fantič šestih let, ki ga 

krasijo svetli kodrasti lasje, 
srčasta usta in rožnata lička. Ka; 
krasijo- jezijo, saj mnogi misli 
jo, da je deklica. Kako zoprno! 
Toda mali Franc je navihan in 
po glavi se mu podijo na
jrazličnejše ideje. Tako svojo 
moškost dokazuje na nepravem 
mestu, bratu Jožefu se izgubi, 
mamo pa preseneti z dariloni 
(sam naredi obupno nemogoč 
klobuk). Drobna in zelo za
bavna knjiga je izšla v zbirki 
Mojca bere pri Mohorjevi 
založbi leta 1992. Iz nemščine jo 
je prevedla Lučka Jenčič, ilust
riral pa Erhard Dieti . 

Nadaljevanje te knjige so 
FRANCEVE LJUBEZNI, ki so 
prav tako imenitno branje. 

TV KAREL je najnovejše pn 
nas prevedeno delo Christin^ 
Nostlinger. Najboljši prijatel' 
dvanajstletnega Antona je (kru
to, a pogosto resnično) televizor 
Ko postane Antonu življenje za
radi nesoglasij med staršem^ 
neznosno, se pojavi prijazen i" 
potrpežljiv gospod Karel. Ta 
nastanjen v televizorju in fanÛ  
ga prikliče s pomočjo posebnega 
modrega gumba na daljine^" 
Zgodba s fantastičnimi elentet '̂ 
ti, kjer edino babica razume Af 
tona in sprejme Karla, je pogo '̂ 
ta slika odtujenosti v sodobni'' 
družinah. Knjiga je izšla 
Mladinski knjigi v zbirki Pî ^ 
niče, prevedla jo je Tina M^''' 
kota. Kot mnoge druge knji?^ 
pisateljice Christine Ndstling^^^ 
jo je ilustrirala Jutta Bauer. 

Prijetno branje in ob tem 
lo zabave vam želi 

Ullana KlemeH*' 



KULTUKA, IZOBKAŽEVAMJE 

PTUJ / FESTIVAL DRUGA G O D B A 96' 

§liupiiia Huun-huur-tu, ki 
prihaja u južnosibirske avto
nomne pokrajine Tuva, bo v 
ponedeljek, 10. junija, ob os-
niih zvečer na dvorišču domi
nikanskega samostana 
predstavila bogato izročilo 
jyoje dežele. Pevci in istru-
nientalisti poje v posebni teh-
îlii edinstvenega večglasnega 

grlenega petja, ki ga spremlja
jo na avtohtonih glasbilih. 

Kakorkoli že, v muzeju pos
kušamo biti med drugim tudi 
tvorci kvalitetnega koncertnega 
programa, s katerim želimo 
občinstvu ponuditi sicer stilno 
različne, toda izvrstne glasbene 
predstave. Ob klasičnih komor
nih koncertih, ki se tako ali dru
gače navezujejo na zbirko glas
bil, skušamo spremljati tudi 
kvalitetno sceno tako imenova
ne etno glasbe, ki skrbi za 
avtentično predstavljanje staro
davnega ljudskega izročila. Z 
letošnjim letom se vključujemo 
v projekt Glasbene mladine Slo
venije, ki uspešno stopa že v 
drugo desetletje, to je medna
rodni festival Druga godba 96'. 

V goste smo povabili glasbeni
ke iz precej nepoznane stepske 
dežele, južnosibirske pokrajine 
Tuva ob mongolski meji. An
sambel štirih glasbenikov 
Huun-huur-tu ponovno odkriva 
glasbo svojih dedov in jo nadvse 
uspešno predstavlja po vsem 
svetu. V nekaj letih so se "ekso
tični" muzikantje predstavili na 
nekaterih najpomembnejših 
emo festivalih Evrope in Sever
ne Amerike. Sodelovali so z 
znametim in legendarnim Fran
kom Zappo, posneli glasbo za 
Hillov film Geronimo, posneh 
ploščo Night Prayers odlične 
godalne zasedbe Kronos Quar-
tet ter še nekaj zgoščenk, izda
nih pri imenitnih založbah. Po 
svojih koncertih so deležni 
odličnih kritik, ki jim odpirajo 
vrata na najeminentnejše festi
vale izvirne ljudske glasbe. 

Kaigal-ool Khovalyg, Antoly 
Kuular, Saian Bapa ter Alexei 

Saryglar prihajajo iz dežele 
prostranih travnatih step, ki je 
domovina nenavadnih vokalnih 
tehnik. Najbolj izstopa tako 
imenovano grleno petje, ki v 
dvo- ali večglasju zazveni iz 
enega grla istočasno. Prisluhnili 
bomo torej edinstvenim zvo
kom, nekoč zakoreninjenim 
med nomadskimi narodi mon
golske rase. Njihov repertoar 
obsega pesmi za različne name
ne, in sicer preproste napeve iz 
vsakdanjega življenja, ob njih pa 
obredne in praznične pesmi, 
razširjene med preprostim 
ljudstvom, napeve budističnih 
svečenikov ter mogočne sage in 
pesmi hvalnice. Petje spremljajo 

raznovrstna avtentična glasbila, 
kot so dvostrunske gosli igil, 
banju podoben dvo- ali tros-
trunski doshpuluur, trostrunsko 
godalo chanzy, violončelu podo
ben, a le dvostrunski marin-
huur , boben tungur in tamburin 
danaur. 

Zase pravijo, da so pred nekaj 
leti preprosto začutili dolžnost 
po ohranjanju izvirnega 
ljudskega izročila, kajti tudi v 
njihove domače kraje vse bolj 
prodira ameriška komercialna 
glasba z vsemi elementi kiča ter 
izpodriva in izkrivlja tisočletno 
tradicijo. 

Vljudno vabljeni. 
Darla fCefer 

PTUJ / Z JURETOM BOJNECEM O PTUJSKEM TURIZMU 

Ptujčan Jure Bojnec je sedmega maja letos uspešno zago
varjal svoje diplomsko delo na ekonomski fakulteti Univer
ze v Ljubljani z naslovom Analiza turistične ponudbe in 
ocena ekonomskega pomena turizma v občini Ptuj. 

Da se bo zapisal turizmu, je vedel 
že v srednji šoli, tudi med študi
jem na fakulteti se je tako ali dru
gače srečeval z delom v tej de
javnosti, v tretjem letniku pa je ob
vezno prakso opravljal v Turis-
tičnoinformativnem centru v Ptu
ju. 

Njegova generacija je zadnja, ki 
je še študirala v okviru dvosto
penjskega študija. Na I. stopnji je 
študiral turizem, na drugi analizo 
in planiranje, pridobljeno znanje 
pa s pridom uporabil pri izdelavi 
diplomske naloge. 

Ptujski turizem se v zadnjem 
obdobju pospešeno razvija, veliko 
je bilo vloženega v promocijo, 
nianjkale pa so kvantitativne opri
jemljive analize, ki bi povedale 
Oziroma pokazale učinke vseh teh 
^iaganj, zato se teh vprašanj lotil v 
^voji diplomski nalogi. Osnovne 
^̂2e naloge je zastavil v nega
tivnem smislu, izkazalo pa se je, da 
î  turistični imidž širšega območja 
^tuja takšen, kot ga nima noben 
'̂ raj oziroma občina v Sloveniji, od 
'^^losine podobe naprej. Sedaj bo 
treba več delati na ponudbi in nje-

Jure B o j n e c . 
Foto: M. S lodn jak 

ni kvaliteti, sicer se bo razkorak 
med pričakovanji in tistim, kar to 
območje v resnici ponuja turistu, 
poglobilo oziroma bo dosežen ne
gativen učinek promocije. Sedaj je 
v ptujskem turizmu tako, da kvali
teta ponudbe ne ustreza imidžu. 
Najbolj negativno v ptujskem tu
rizmu pa je pomanjkanje kadrov: 

manjka ljudi, ki bi imeli ideje m bi 
jih bili tudi sposobni uveljaviti. 

Jure meni, da je organiziranost 
ponudnikov ptujskega turizma v 
okviru GIZ Poetovio Vivat prava 
stvar, a je mnogi še ne dojemajo 
pravilno. Povezava je nujna že za
radi konkurence, sicer bodo levji 
delež s tega turističnega območja 
odnesle tuje agencije. Nujno je, da 
se zgradi turistični monopol v tej 
regiji, ker je v nasprotnem odliv 
neizbežen. V trenutnih razmerah 
pa prihaja do tega, da se tudi člani 
združenja ne obnašajo tako, kot je 
bilo dogovorjeno, in se povezujejo 
z drugimi agencijami. Ptuj je na
jvečji turistični biser na svetu, tega 
bi se bolj ali manj morali zavedati 
vsi Ptujčani in tako tudi delovati. 

V tem trenutku se Jure Bojnec 
razgleduje naokrog, da bi čim prej 
prišel do pripravništva. Sam ugo
tavlja, da ga verjetno ne bo op
ravljal v turizmu, da pa ga bomo v 
bodoče zagotovo srečevali v v tej 
dejavnosti. 

Z najpomembnejšimi izsledki 
Juretove diplomske naloge bomo 
seznanili tudi bralce Tednika. 

JM. Goznik 

M A R I B O R / TEKMOVANJE B O D O Č I H TRGOVCEV 

Od liti I s « fMfite 
eitonomsin šoto 
Na državnem tekmovanju v tehniki prodaje blaga v Mariboru 
so dijaki trgovskega programa ptujske ekonomske šole dosegli 
zelo lep uspeh. Med enajstimi slovenskimi šolami so ekipno 
osvojili četrto mesto , Urška Moge in Maja Belšak pa sta osvoji
li v svojih kategorijah odlični drugo in tretje mesto. 

Kupec pričakuje ob vstopu v 
trgovino vsaj prijazno postrežbo 
in strokovnost trgovca. Veliko
krat je prav od prikupnega nas
meha, prizadevnosti, s katero 
trgovec obravnava kupca, in 
načina, s katerim priporoča to 
ali ono blago, odvisno, ali bo 
nekdo kupil predmet v tej ali 
neki drugi trgovini, ali bo kupo
val vsakdanje potrebščine v 
najbližji samopostrežni ali ne
koliko bolj oddaljeni, vendar 
prijaznejši trgovini. Spretnosti 
trgovanja naj bi se naučili 
bodoči trgovci že v času šolanja, 
predvsem pa med šolsko prakso 
v trgovinah. V času, ko je na po
hodu zasebna trgovina in lahko 
kupec izbira med množico kon
kurenčnih trgovin, je uspešnost 
poslovanja še bolj kot prej od
visna prav od prodajalcev. 

Letošnja generacija ptujskih 
dijakov, ki bodo že čez mesec 
dni končali šolanje in iskali 
službe, je zelo uspešna. To so 
dokazali njihovi najboljši 
predstavniki, ki so se pomerili v 

U r š k a M o g e in IS/laja Belšal< s t a m e d n a j b o l j š i m i 
b o d o č i m i t r g o v k a m i v S loveni j i 

osmih strokah z vrstniki iz vse 
Slovenije. Ptujčanka Urška 
Moge je osvojila drugo mesto v 
prodaji metrskega blaga. Maja 
Belšak iz Mezgovcev pa tretje 
mesto v prodaji živil. Zelo 
uspešna sta bila tudi Manuela 
Slana in Zdenko Cvetko, saj sta 

se oba uvrstila na četrti mesti, 
in sicer prva v prodaji kozmeti
ke, drugi pa v prodaji konfekci
je. Tekmovanja so se udeležili še 
Mitja Jančec, Tamara Radolič, 

Franci Emeršič in Lea Širovnik. 
Na tekmovanje so jih pripravlja
li profesorji Duška Tarbuk, 
Zdenka Selinšek, Irena Unuk in 
Mija Vaupotič Gregorinčič ter 
seveda poslovodje trgovin, kjer 
so bili na praksi. 

Milena Zupanii 

SLOVENSKA BISTRICA / POSLANCI SO SE PREDSTAVILI 

Ne zgodi se ravno pogosto, da se politki ukvarjajo še z umet
nostjo kot svojim hobijem. Pa se kljub temu. 17. maja se je to 
dogodilo v Slovenski Bistrici. V likovnem salonu slovenjebist-
riškega gradu sta postavila na ogled svoja dela Peter Petrovič 
in Gabrijel Berlič - oba poslanca državnega zbora, da pa je bil 
šopek popoln, je knjigo Starec ob plotu predstavil še pisatelj 
Tone Partljič. Slovesnost so popestrili mladi umetniki - trio 
Akademije za glasbo iz Ljubljane. 

Peter Petrovič, ki se je rodil 
slovenskim staršem spomladi 
1944 v nemškem mestecu Blau-
bernu, je otroška leta preživljal 
v Ptuju. Ob poklicu, končal je 
fakulteto za strojništvo v Ljubl
jani, kjer prevladujejo stroga 
pravila eksaktnosti, pa je iskal 
nekaj tudi za svojo dušo. Zato je 
zgodaj posegel po svinčniku, 
čopiču in barvah. Ob risbah in 
akvarelih tu in tam napiše tudi 
kakšno pesem. Kljub temu da je 
v njegovem slikanju sicer zazna
ti Lugaričev vpliv in v zadnjem 
času tudi vpliv velenjske šole, 
pa je samosvoj ustvarjalec kraji
ne, tihožitij in aktov. 

Ptujčana Gabrijela Berliča, 
rojen 1946. leta, brez dvoma 
pozna veliko bralcev Tednika, 
saj je del sebe in svojega 
učiteljskega ter drugegea peda
goškega poslanstva vtkal v 
življenje Ptuja in bližnje okoli
ce. Umetniško je vsestransko 
usmerjen, saj je pričel pisati pes
mi že v srednji šoli, s ki
parstvom (kipari v glavnem v 
kamnu) je našel prvi stik po 25. 
letu, ob svoji štiridesetletnici je 
izdal pesniško zbirko, ob 
srečanju z Abrahamom pa prvo 
prozno knjigo. Tokrat je Slo-
venjebistričanom postavil na 
ogled svoja kiparska dela. Nje
gov poslanski kolega dr. Janko 
Predan je ob odprtju razstave 

povedal: "Berličev kiparski izraz 
je sproščen, fantazijski in prese
netljivo razgiban. Je natančen 
opazovalec in vsak njegov klesa
ni kamen ima odraz v naravi, 
tako da dobimo občutek odprtih 

P o s l a n s k i u m e t n i š k i šopek ' : P e t e r Pe t rov ič , T o n e 
Par t l j ič in Gabr i j e l Ber l ič . Foto: VT 

oblik, ki so sklenjene v živ vir 
življenja." 

Slovenjebistričanom domač 
Tone Partljič je svojo najno
vejšo knjigo Starec ob plotu 
predstavil kar sam. Ob prečita-
nih odlomkih je bilo v prvem 
delu zaznati elegijo občutij 
življenja - občutij tesnobe, 
breizhodnosti, zapuščenosti. 

strahu in ogroženosti ter občutij 
osamljenosti, odpovedi, 
ponižnosti, minevanja in umi
ranja v drugem delu. Snov za 
pripoved je vzeta iz zadnjih let 
življenja pesnika in pisatelja ter 
dramatika Stanka Majcna, pred 
in med drugo vojno visokega 
državnega uradnika, po njej pa 
odstranjenega iz javnega in kul
turnega življenja. Tako se je 
predstavil nov Partljič, saj smo 
ga doslej poznali kot sicer pro-
nicljivega opisovalca življenja, 
ki pa želi v svojih delih združiti 

vedrost in hkrati tudi tisto, kar 

te stisne, torej smeh in jok z 

roko v roki. Tokrat je nastalo 

presunljivo besedilo, ki priča, 

da je avtorjev pisateljski svet 

mnogo bolj slojevit in zapleten, 

kot je kazal doslej. 
Vitla Tepeleve€ 



OD TOD IN TAM 

PTUJ / PRI PAVALČEVI SO J A G O D E D O B R O OBRODILE ; 

Vsak dan med 
slastnimi sadovi 
Le še kakšen feden bodo pri Pavalčevih v Novi vasi pri Ptuju obirali ja
gode italijanske sorte marmolada. Lansko leto so na 10 arih površine 
posadili kar 5500 sadik, letošnja pomlad pa jim je prinesla dober pri
delek. 

N a d o in I vana s m o zmot i l i pri p o p o l d a n s k e m oprav i lu v ras t l in jaku . 

Za pridelovanje jagod in 
sprotno prodajo je pri nas že 
dobro poskrbljeno, pa še stro
kovna pomoč z nasveti je zmeraj 
dobrodošla. Tako pravita tudi 
Nada in Ivan Pavalec, ki stanu
jeta le kakšen kilometer iz sre
dišča Ptuja in sta se za pridelo
vanje jagod odločila v lanskem 
letu. Naloge so se lotili v 
družinskem krogu, posadili ve
liko število sadik, naredili raz
vejan namakalni sistem, names
tili tri velike rastlinjake in že v 
oktobru pobrali prve jagode. 
Letos spomladi se je pridelek po 
pričakovanju v primerjavi z je
senskim skoraj potrojil, k čemur 
je prispevalo tudi ugodno vre
me. Sicer pa izvensezonske jago
de tako in tako dobro prezimijo. 
Prodajna mreža je urejena, sko
raj vse so namenjene izvozu, le 
nekaj jih ostane doma. Vsak dan 
jih je potrebno obrati ter dosta
viti na zbirno mesto. 

"Čisto na začetku smo o jago
dah vedeli zelo malo, ampak v 
dobrem letu smo s strokovnimi 
nasveti in prakso vse to že sko
raj nadoknadili . Lotili smo se 
obsežne naloge, jagode zahteva-

V s a k d a n s e k o š a r i c e z r d e č i m i s a d e ž i napoln i jo . 

jo veliko časa in veseli smo že 
prvega dobrega pridelka. Ker so 
se na začetku pokazale v dobri 
luči, razmišljamo še o četrtem 
rastlinjaku. Poleg tega pa bo le
tos še veliko dela s pobiranjem 
kumaric in paprike na naši nji
vi. Lanske sadike bomo kmalu 
odstranili, potem posadili nove, 
jih v zimskem času odkrili in 
februarja spet pokrili. Ta faza se 
potem ponavlja iz leta v leto in 
ob vsem se zmeraj pojavijo še 

kakšne novosti. Resnično smo z 
užitkom vsak dan med rdečimi 
sadovi, z zaslužkom pa tako ves
te, kako je pri nas," je ob obisku 
povedala gospa Nada. 

Pavalčevi bodo v teh dneh na
polnili mnogo košaric jagod, 
pripravili še kakšno sladico, pa 
tudi za prijatelje in sosede se bo 
pri njih našla zapeljiva rdeča 
košarica dobrot. 

Besedilo in posnetka: 
T. M o h o r k o 

V I D E M / SREČANJE SOŠOLCEV 

Pot sfo/effo poznefe... 
Lep dan sta najavila modro nebo in dolgi topli jutranji žarki, ki so po, 
sijali v dolino tik pod obronki Haloz, skozi katero hiti neprevidijivg 
Dravinja k srečanju z Dravo. 

š o l a s e j e že kopala v jutranji svetlobi in dajala senco nekomu, 
ki je prav tako čakal na srečanje. Srečanje po veliko letih. Dru
gačna je šola, prav nič ne spominja na zgradbo, v katero so sto
pili sredi vojne viiire leta 1942. Lepša je od tiste, novejši obraz 
ima. 

Podaril ji ga je človek. Tud i 
jubilanti pred šolo so drugačni. 
Nekateri se sploh ne poznajo. 
Nosijo drugačne obraze - obra
ze, ki jim jih je podaril čas. Ven
dar so se spoznali! Našli so ne
kaj, česar jim čas ni mogel vzeti. 
Iskrice v očeh. Tiste iskrice, ki 
so govorile: "To si ti, s tabo sem 
sedel dolga leta!" Morda so ne
kateri pozabili imena. Vsi pa so 
vedeli: "Mi smo skupaj 
preživljali otroštvo. In kakršno-
koh je že bilo, to se ne pozabi." 

Jubilanti so bili toplo sprejeti 
v svoji nekdanji šoli, kjer so lah

ko še enkrat po dolgem času 
"pomerili" šolske klopi. 
"Vprašan" ta dan ni bil nihče, 
čeprav so bili vsi zelo dobro 
pripravljeni. V preostanku 
srečanja so se jubilanti udeležili 
maše v spomin pokojnim sošol
cem. Videmski župnik pa jih je 
nato povabil na prijeten klepet, 
v katerem so obujali spomine in 
zgodovino Vidma. 

Takoj po kosilu v videmski 
gostilni so si po stari dobri 
haloški navadi nazdravili s ko
zarčkom in pesmijo. Pesem pa 
se je to soboto razlegala po gos-

Foto: F. Vindiš 

tilni še pozno v noč. Vsi, ki so se 
našli, so bili razpoloženi, "saj 
mogoče danes leto ne bomo več 
na svetu prepevali". 

Posebna zahvala velja organi
zatorkama srečanja gospe Olgi 
Lukman Mlakar in gospe Ivan
ki Šel Kozel, ki sta z ogromno 
vloženega dela, časa in truda 
omogočili ta za vse prisotne ne
pozabni dogodek. 

Franc Vindiš 

U U B L J A N A / SESTALO 
SE JE PREDSEDSTVO Z K O S 

O s k l a d u z a 

ljubiteljsko 

k u l t u r o 

v petek se je v Ljubljani ses
talo predsedstvo Zveze kul
turnih organizacij Slovenije 
na svoji redni seji. Obravna
vali so poročilo o delu ZKOS 
ter zaključni račun. 
Največ časa so člani 
predsedstva posvetili orga
niziranosti sklada za ljubi
teljsko kulturo, saj še vlada 
vedno ni imenovala vršilca 
dolžnosti direktorja sklada in 
ta še ni zaživel. Predsedstvo je 
menilo, da se skuša sklad in 
preko njega ljubiteljska kultu
ra preveč spolitizirati, kar se 
kaže v kupčkanju pri imeno
vanju direktorja sklada in se 
bo najverjetneje pokazalo tudi 
pri imenovanju upravnega od
bora in izvršilnih odborov 
območnih izpostav sklada. 
Zveza kulturnih organizacij 
ima po zakonu o društvih vse 
možnosti, da deluje tudi v 
bodoče, vprašanje je samo, 
kako bo s financiranje, saj še 
ni statuta sklada za ljubi
teljsko dejavnost. 

fl 
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pfUJ / PROPADANJE KULTURNE DEDIŠČINE 

fmsiitimo Orfefe¥ spomenik 
zaščita in prezentac i ja z n a m e n i t e g a Orfejevega s p o m e n i k a na Ptuju, največ jega m o n o l i t -
jjega r imskega nagrobnika na S l o v e n s k e m , je ve l ikega p o m e n a , saj s o že priprave tega 
projekta, ki po teka v okviru Pokraj inskega muzeja Ptuj , pr i tegni le p o z o r n o s t n a š i h in tujih 
strokovnjakov. Za izbiro najus treznejšega n a č i n a zašč i t e in prezentac i je potrebujejo tudi 
^nenje š i rše s t rokovne javnost i , zato s o c e l o t e n projekt, ki ga je pripravil arhitekt M i l a n 
jCovač, v četrtek , 30. maja, predstavi l i v raztavišču P o d g r a d o m . Arhi tekt M i l a n K o v a č J e 
5 svojimi projekt i z a š č i t e že uvel javl jen tako v s v e t u kot d o m a , preds tav i t ev n jegovega 
ptujskega projekta pa b o na o g l e d d o 16. junija. 

Q pomembnosti zaščite tega in 
jjugih kulturnozgodovinskih spo
menikov je zbranim arheologom, 
fgstavratorjem in kulturnikom na 
predstavitvi govoril direktor mu
zeja Boris Miočinovič. Povedal je, 
ja so pogovori o zaščiti spomenika 
potekali že nekaj let, končno 
odločitev pa so sprejeli novembra 

lani na simpoziju, na katerem je 
sodeloval tudi mednarodni stro
kovnjak na tem področju profesor 
Kovač. Seveda se ob tem pojavlja 
kup pomembnih vprašanj, med nji
mi tudi, ali Orfejev spomenik sodi 
v to okolje ali bi ga bilo treba pre
mestiti in ga nadomestiti s kopijo 

Kovačev predlog zaščite Orfe
jevega spomenika 

in podobno; odločitev o tem v krat
kem sprejela stroka. 
Zgodovino in vsebino Orfejevega 
spomenika, postavljenega rimske
mu županu Marku Avreliju - Veru, 
je predstavila kustodinja Mojca 
Vomer Gojkovič. Povedala je, da 
so spomenik po vsej verjetnosti 
postavili v drugi polovici 2. stolet
ja; bil je eden najlepših rimskih 
spomenikov, danes na slovenskih 
tleh primerljiv le še s šempeter-
skim. Tudi zaradi tega ga je zelo 
pomembno ohraniti zanamcem. 
Obsežen projekt zaščite in prezen
tacije je ob fotografskih povečavah 
obstoječega spomenika in predvi
denih rešitev predstavil sam avtor 
- arhitekt Milan Kovač, ki je pro
jekt načnoval v sodelovanju s svojo 
norveško firmo PCHG - Preserva-
tion of Cultural Heritage Group 
AB. Kot je poudaril, gre le za čisto 
fizično zaščito spomenika, ki naj bi 
ob vznožju dobil rekonstrukcijo 
nekdanje kovinske ograje, pred 
vremenskimi in drugimi poškod
bami pa naj bi ga v bodoče varovalo 
ohišje iz kaljenega stekla, ki bo 
ogrevano, spomenik pa bo tudi 
osvetljen. 
Meščani Ptuja so se že pred več kot 
sto leti zavedali nevarnosti propa
danja spomenika in ga - verjetno 
leta 1890 - zaščitili. Zaščita mono
lita v prejšnjem stoletju je že sama 
po sebi spomenik zgodnje dejav-

Avtor projekta zaščite Orfeje
vega spomenika arhi tekt Mi lan 
Kovač. Foto: M. Ozmec 

nosti varstva kulturne dediščine, 
zato je tudi za sedanjo fizično 
zaščito v spodnjem delu predlaga
na rekonstrukcija tedanje kovane 
ograje. Ograja varuje spomenik in 
tehnično opremo pred vandaliz-
mom in mehanskimi poškodbami, 
streha pa pred dežjem in soncem. 
Predvidena steklena zaščitna kon
strukcija je prostostoječa in varuje 
spomenik pred mrazom in vlago od 
jeseni do pomladi. Kakor hitro bi 
padla temperatura proti ničli, bi se 
vključilo ogrevanje v steklu in to bi 
preprečilo poškodbe zaradi zmrza
li. Zrak bi pod steklo prihajal in 
odhajal skozi filter kalcija in oglja, 
pritok in odtok zraka pa bo možno 
uravnavati. 
Predvidena je tudi razstevtljava 
spomenika, ki bo indirektna in 
enakomerno razporejena po posa
meznih reliefih. Ker bo spomenik 
osvetljen za steklom, pogleda nebo 
motil odsev. Odvečno temperaturo 
svetil bo odvajal ventilacijski sis
tem, vlažnost pa bo mogoče reguli
rati. Kalijevo kaljeno steklo varuje 
spomenik tudi pred vandalizmom, 
posebno pred grafiti, ki bi jih težko 
očistili. Zaščitna konstrukcija se bo 
po potrebi lahko demontirala. Na 
primer možno je odstrani t i le 
zadnjo steno in čez leto ohraniti le 
zaščito prednje, reliefne strani. 
Lahko pa se bo odstranila tudi ce
lotna steklena konstrukcija. 
Kot kaže, bo torej steklena kon
strukcija kmalu nadomestila se
danjo leseno konstrukcija, Orfejev 
spomenik pa bo mestu v okras tudi 
pozimi. Predlagana zaščita spome
nika lahko samo dopolnjuje more
bitne restavratorske posege, ki jih 
predvidevajo strokovnjaki. 

M. Ozmec 

ORMOŽ / OBČNI ZBOR UPOKOJENCEV 

Zahtevajo le^ 
kar jim pripada 

l Pred kratkim se je več kot 250 članov društva upokojencev 
I Ormož zbralo na rednem občnem zboru. T a k o kot vsako leto 
i so s tem uradn im in družabnim srečanjem čakali čim dlje, saj 
I v Ormožu ni prostora, ki bi jim ob takšni udeležbi lahko nudil 
I streho nad glavo. In tudi letos jih vreme ni pustilo na cedilu. V 
I prijetnem, urejenem okolju upokojenskih prostorov so pris-
I luhnili krajšemu kul tu rnemu programu. Ob koncu občnega 
: zbora, po slastni pogostitvi in dobri kapljici, pa se je še marsik-
; do zavrtel ob dobri glasbi. 
: Društva upokojencev živijo predvsem od članarine, saj drugih dotacij 

ne prejemajo, zato je pridobivanje novih članov in zbiranje članarine 
: prednostna naloga. Podpredsednik društva Feliks Stropnik je v svo-
; jem nagovoru še posebej poudaril: "Čim več nas bo, močnejši bomo in 
i tako bomo seveda lažje uveljavljali svoje pravice, ki so v zadnjem 
; obdobju že močno okrnjene. Vedno smo vztrajali, da zahtevamo le 
; toliko, kolikor nam dajejo zakonito pridobljene pravice. Skratka toli-
i ko, kolikor smo si s svojim delom in prispevki zaslužili v mladih letih." 
; Upokojenci so zadovoljni s pristnimi odnosi med članstvom in vodst-
I vom društva ter s sodelovanjem z zvezo društev upokojencev občine 
Ormož, društvom invalidov, krajevno skupnostjo. Rdečim križem ter 
drugimi društvi v občini. 

V minulem letu so vso pozornost namenili bolnim in osamljenim 
i članom društva, ki so jih obiskovali na njihovih domovih ali povabiU 
i na izlete. Lani so jih organizirali kar sedem, sirom po Sloveniji, 

udeležilo pa se jih je več kot 400 članov. Aktivni so bili tudi na 
šponno-rekreativnem področju in so sodelovali na številnih tekmo
vanjih. Se posebej uspešna je bila ekipa balinark, ki so najaktivnejše 
in že nekaj let dosegajo zavidljive rezultate. 
Seveda na občnem zboru niso mogli mimo predvidene gradnje doma 
upokojencev, o katerem se na občinskem političnem prizorišču 
krešejo različna mnenja. Pogledi na potrebnost in upravičenost tovrst
ne gradnje so v Ormožu močno različni. Upokojenci so mnenja, da si 
več kot 2500 upokojencev naše občine zasluži takšno ustanovo, in 
obljubljajo vso podporo pri gradnji. Da bo do gradnje tudi zares prišlo, 

i pa si bo poslej prizadevalo novo vodstvo: Anica Lukaček, predsedni-
; ca, Feliks Stropnik, podpredsednik, Marta Babic, tajnica, in Franc 

Pleh, blagajnik. 

vk 

BIS / 120 LET GASILSKEGA DRUŠTVA 

Priprave na /ubi/ef 
Leta 1875 je dr. Jožef Muršec iz Gradca pisal svojemu bra t rancu 
•Martinu, naj v Bišu zbere nekaj mož in us tanovi prostovoljno 
gasilsko društvo in leta 1876 je bila njegova želja. Odborniki v vasi 
0̂ zbrali 867 goldinarjev, dr. Muršec pa je prispeval 50 goldinarjev 

l^upili so prvo brizgalno. 

"̂ fe za štirinajsto najstarejše gasil-
'̂̂ o društvo v Sloveniji in zagotovo 
društvo, ki je bilo do takrat usta-

Ĵ ovljeno v najmanjšem kraju, saj je 
°'lo takrat v Bišu le 53 gospodinj
stev. 

y Biš so pričeli praznovanje 
'20-letnice lani oktobra, ko so ob 
^'ovensko-avstrijskem simpoziju o 

Jožefu Muršcu pripravili prire-
'̂̂ ^v Slovenske gorice pojejo in 

^^%o, posvečeno dr. Muršcu kot 
^Hanovitelju društva. Sedaj pote-

zadnje priprave na osrednjo 
J^ r̂editev, ki bo 23. junija. Ob tej 
J '̂ložnosti bodo izdali knjigo in 
. '^^ kaseto, s katero predstavljajo 
'̂̂ îenje in delo ljudi v tem delu 

^yenskih goric s poudarkom na 
.̂ ^ovanju društva skozi dvanajst 
ijĵ ^fletij. Lepoto Slovenskih goric 

'domačega kraja so strnili na ju

bilejni razglednici. V soboto, 22. 
junija, bodo odprli razstavo Gasilst
vo nekoč in danes. Skupaj z Zvezo 
gasilskih društev Ptuj pripravljajo 
dan gasilcev. Ob osrednji slove
snosti pa pripravljajo tudi sprejem 
novega orodnega vozila znamke 
Peugeot boxer. 
Po besedah predsednika GD BIŠ 
Manfreda Jakoba, se ni bati za na-
daljnii obstoj društva, saj pravi: 
"Naše društvo se zraven rednega 
dela na področju požarne varnosti 
vključuje tudi v kulturne in druge 
sfere življenja v občini in svojem 
kraju, kar daje društvu ugled, čla
nom pa posebno zadovoljstvo. S 
takšn im nač inom dela smo v 
društvo pretegnili veliko ljudi, ki 
jih ne zanima samo gasilstvo." 

Z. Šalamun 

LENART / LETNA KONFERENCA DRUŠTVA IZGNANCEV 

KrivUe kontno popravliaio 
Na letno konferenco, ki je bila v posebni sobi nekdanjega podjetja 
Centrovod, so prišli nekdanji izgnanci iz vseh krajev, vasi in 
zaselkov sedanje občine Lenar t . Prihajali so počasi , počakal i so 
zamudnike , si prijateljsko stisnili zgarane roke in obujali spomine 
na hude čase, ki so jih doživeli od poletja 1941, ko so bih od 
nemšk ih okupatorjev izgnani s s toletnih domačih ognjišč in preg
nan i v kraje bivše Jugoslavije, številni pa poslani v tretji rajh. 

V krajevno organizacijo Društva 
izgnancev Slovenije Lenart je 
vključenih 105 članov. To je seveda 
bistveno manj, kot jih je bilo med 
drugo svetovno vojno izgnanih. 
Nemški okupatorji so začeli izgone 
in izseljevanja Lenartčanov in oko
ličanov že konec aprila 1941, kma
lu po okupaciji torej. Izgnali in iz
selili so na desetine zavednih slo
venskih družin, tudi otrok in 
starcev. Veliko jih je v izgnanstvu 
umrlo. Vendar je vojno vihro in 
trpljenje preživel večji delež izgna
nih in nekateri so še danes med 
živimi. Vsako leto jih je manj, smo 
med drugim slišali na njihovem 
letnem srečanju, ki je bila zanimiva 
učna ura zgodovine, koristna vsem, 
ki nočejo verjeti, da je bila okupa
cija leta 1941 veliko zlo. "Z nami so 
delali slabše kot z živino," mi je s 
solzami v očeh pripovedovala pri

letna ženica in obljubila, da nam bo 
svojo daljšo pripoved kmalu dovo
lila objaviti. 
Sicer pa je predsednik krajevnega 
odbora Ivan Kerec v svojem 
poročilu nanizal opravljeno delo in 
povedal, da so dolgo čakali na ure
sničitev zahtev in pravic, ki jim 
tudi po zakonu pripadajo. Počasi že 
dobivajo prve odločbe, s katerimi 
jim država priznava status vojnih 
žrtev, pričakujejo pa tudi zakon o 
vojni škodi, ki naj bi jim priznal 
odškodnino za uničeno in poško
dovano premoženje. Opravili so 
popis članstva, dobro pa sodelujejo 
v Upravno enoto. Konferenco je 
pozdravil tudi predsednik lenarške 
borčevske organizacije Alfred Pir-
her; veliko izgnancev je namreč 
tudi članov 0 0 ZZB NOV Lenart. 

M. Toš 

PTUJ / ALI PTUJCAK J HITREJE KOT OSTALI SLOVENCI? 

Rešitev v politiki? 
Socialno-ekonomski vzroki so glavni razlog, da je obolevnost ljudi 
na ptujskem območju večja kot v drugih delih Slovenije. Neka te r i 
podatk i Inš t i tu ta za varovanje zdravja Slovenije so naravnos t 
grozljivi. 

To območje vidno izstopa po števi
lu poškodb in zastrupitvah, stopnji 
hospitalizacije zaradi poškodb, 
ptujske ženske pogosteje kot druge 
Slovenke obolevajo zaradi bolezni 
prebavil, tudi stopnja umrljivosti v 
mariborski zdravstveni regiji, ka
mor sodi Ptuj, je višja kot drugje. 
Poseben problem so samomori, 
pada število preventivnih zdravst
venih pregledov in podobno , 
čeprav je na drugi strani res, da 
lahko zdravstvo za zdravje ljudi 
prispeva le dvajset odstotkov, za 
preostali del pa mora poskrbeti 
vsak sam in država. 
Takšne podatke so predstavili na 
javni tribuni Združene liste social
nih demokratov Ptuj na temo Ali 
Ptujčani res umiramo hitreje kot ostali 
Slovenci, ki sta se je udeležili tudi 
dr. Mateja Kožuh - Novak in Sonja 
Lokar ter le trije od ptujskih zdrav
nikov (vabljeni so bili tudi drugi) 
in ki je pokazala, da gre za resno 

vprašanje, a se ga je v tem trenutku 
možno uspešno lotiti le s politiko. 
Vsi mehanizmi zbiranja denarja so 
se namreč centralizirali, o porabi 
odloča le peščica ljudi, stroka in 
znanost sta iz delitve izločeni. 
Kako uspešno je lahko ptujsko 
območje v državnem parlamentu s 
svojimi zahtevami, pa pove poda
tek, da imamo trenutno le enega 
poslanca, čeprav bi jih po pomenu 
in težavnosti razmer morali imeti 
veliko več. To pa je že drugo 
vprašanje, a se ga na tribuni niso 
lotili. 
V takih razmerah je več kot umest
no vprašanje, čemu takšne analize 
in ugotovitve, če jim ne sledijo 
ukrepi. Ptuj bi po zagotovilih dr. 
Mateje Kožuh Novak moral imeti 
stalno ekipo petih, šestih strokovn
jakov, ki bi se neprestano ukvarjali 
z že omenjenimi problemi in naka
zovali rešitve. 

MG 

PTUJ / O PLAČEVANJU NAJEMNIN ZA 
POSLOVNE PROSTORE 

Okrog deset odstot
kov neplainikov 
č e p r a v okrog deset odstotkov najemnikov poslovnih pros to
rov, ki so v lasti mes tne občine Ptuj , ne plačuje na jemnin v 
roku, so v bistveno boljšem položaju kot najemniki pri zaseb
nikih. Za najem občinskih poslovnih prostorov plačujejo od 5 
do 17 nemšk ih mark za kvadratni meter , odvisno od cone , 
n a m e n a in stanja oziroma točkovanja. Prvo območje je tudi 
najdražje. Pri zasebnikih so ti zneski znatno višji in najemniki 
o njih ponavadi molčijo. 
Glede na vedno večjo ponudbo lokalov v mestu in okolici je 
pričakovati, da se bodo tudi te cene počasi znižale, poznavalci 
pravijo, da pod dvajset nemških mark za kvadratni meter. Tako 
so v Ljubljani še leta 1994 za kvadratni meter površine plačevali 
30 in več nemških mark, lani pa le še 23. 
S tane Napas t , vodja oddelka za okolje, prostor in gospodarsko 
infrastrukturo v mestni občini Ptuj , je povedal, da t renutno noben 
občinski lokal ni prost, čeprav je res, da jih nekaj ne funkcionira. 
Večina dolžnikov je takih, ki so dolžni najemnino za en mesec, 
nekaj pa jih je kroničnih, in sicer takih, ki dolgujejo za najemnino 
nekaj milijonov nemških mark. Izselijo jih lahko samo s sodnijo. 
Problem pa je v tem, da se take zadeve na naših sodiščih rešujejo 
zelo dolgo, tudi leto in več, morale pa bi biti končane v enem 
tednu. 

Mg 
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PTUJ / VRSTA POBUD IN PREDLOGOV PTUJSKIH SVETNIKOV 

Kdai konei diviega oihoza 
gramoza iz Markoviev? 

Ptujski svetniki in svetnice so č a s za pobude in vprašanja na 
18. seji v ce lo t i izkorist i l i (na en i prejšnj ih sej so sk len i l i , da 
j i m b o d o na vsaki seji posvet i l i e n o u r o ) . Ime l i so vrsto po
bud in vprašanj , ki terjajo rešitev. 

Karla Majcna (SKD) in 
Franca Obrana (SLS) najbolj 
moti , ker odgovorni še niso rea
girali na črni dovoz gramoza v 
primestni četrti Markovci. Kot 
je povedal Kari Majcen, ga Vi-
demčani odvažajo z območja tik 
ob jezeru (doslej so ga odpeljali 
več tisoč kubikov), za katerega 
ima posestni list 94 lastnikov. 
Zanima jih, kdo jim je to dovo
lil, še bolj pa, da so o teh dejanjih 
obvestili vse (policijo, župana, 
inšpektorje ...), odgovora oziro
ma ukrepa pa še nobenega. Sta
ne Napast z oddelka za okolje in 
prostor ter gospodarsko infra
strukturo v mestni občini Ptuj je 
povedal, da so takoj po obvestilu 
v aprilu ukrepali, prijavili 
kršitev, stvari pa se bodo uredile 
v okviru postopka. 

Franca Štrucla (Lista KS 
mesta Ptuj) zanima, koliko znaša 
ocenjena škoda v novem bloku z 
neprofitnimi stanovanji ob 
Osojnikovi ulici v Ptuju in zakaj 

je do poškodb prišlo. 
Emil Tomašič (vodja poslan

ske skupine SKD) je prepričan, 
da bi pred volitvami članov sve
tov v mestnih in primestnih 
četrti morala iziti posebna števi
la Ptujčana, da bi se ljudi temel
jito seznanili s prvimi volitvami 
v četrti. Poslansko skupino tudi 
zanima, kdaj bo imenovan stro
kovni vodja knjižnice Ivana 
Potrča, pa tudi kdaj bodo svetni
ki dobili na mizo poročili o 
letošnjem kurentovanju in prire
ditvi Dobrote slovenskih kmetij 
in kakšne so možnosti za delno 
sanacijo odtoka ribnika v Ljud
skem vrtu, ki ob večjih nalivih 
redno poplavlja. 

Peter Pribožič (SKD) je opo
zoril na uporabo grba ob prire
ditvah, kot je bilo srečanje skup
nosti starih mest. Odlok o tem je 
jasen. 

V Bukovcih so že pred enim 
letom poškodovali signalizacijo 
na prehodu za pešce, je opozoril 

Kari Majcen (SKD), pa še ni 
prišlo do popravila. 

Lista KS mesta Ptuja je na 18. 
seji sveta mestne občine zahteva
la pisne odgovore na več 
vprašanj, in sicer kdaj se bo iz
vedla rekonstrukcija križišča 
Turnišče, kdaj se bo izvedla pre-
plastitev Selške ceste od križišča 
do nadvoza, kako se bo financi
rala gradnja kanala D-2 III. eta
pa v dolžini 720 metrov in kdaj 
se bo pričela gradnja bencinske 
črpalke pri Cestnem podjetju 
Ptuj na Zagrebški cesti ter ali je 
res, da se bo na tem območju 
gradila asfaltna baza. 

Tomaž Neudauer (SDS) je 
dal pobudo za ureditev potoka 
Grajena, prav tako pa tudi za 
ureditev pločnika ob Raičevi uli
ci v Ptuju, kjer je zaradi parki
ranja osebnih in tovornih avto
mobilov na samem pločniku 
prišlo do uničenja robnikov. 
Nujno pa je tudi, da se na pločni
kih v tej ulici prepreči parkiran
je osebnih in tovornih vozil, ki 
preprečujejo varno hojo. 

M G 

D O R N A V A / SEJA OBČINSKEGA SVETA 

Čigave so krajevne dvorane 
N a seji dornavskega o b č i n s k e g a sveta so svetniki sprejel i 
zak l jučn i r a č u n bivš ih krajevnih s k u p n o s t i Dornava i n Po-
l e n š a k , pred t e m pa so hote l i izvedeti , č igava j e krajevna 
dvorana v Dornav i ter nekater i drugi podobn i objekti , ki 
so dos le j s luž i l i prebivalcem Dornave in Mezgovcev. Zato 
so sprejel i sk l ep , da komis i ja za pros torsko p lan iranje do 
n a s l e d n j e seje ugotovi , k o l i k o j e v novi o b č i n i objektov, ki 
n i m a j o z n a n e g a l a s t n i k a . 

Med drugim so tudi sprejeli, 
da dornavska občina podpiše 
aneks k pogodbi za izvedbo 
vodovoda Nadol - Gomila. 
Jožef Hojnik, predsednik 
občinskega sveta in predsed
nik komisije za infrastrukturo 
je svetnike seznanil, da je od 

sedmih milijonov tolarjev, ki 
so jih v letošnjem občinskem 
proračunu namenili za 
vzdrževanje lokalnih cest, v 
maju ostalo le še pet milijonov 
tolarjev. Že v bližnji prihod
nosti pa jih čaka kar nekaj sa
nacij lokalnih cest, med drugi
mi Zamenci - Lasigovci, Pa-

cinje - Moškanjci in Ptuj - Sav-
ci. 

Tako kot v nekaterih drugih 
novih občinah se tudi v Dor
navi zavzemajo, da bi po reor
ganizaciji javnega vzgojno-
varstvenega zavoda Ptuj vrtec 
priključili k dornavski osnov
ni šoli. 

Zupan Anton Velikonja je 
svetnike seznanil o pridobi
vanju potrebne dokumentacije 
za sanacijo šolskega prostora, 
imenovali so tudi sedemčlan
ski gradbeni odbor, ki bo 
spremljal gradnjo novega šol
skega prizidka. 

M S 

U U B U A N A / SEJEM V I N O '96 

Slovenski vinski praznik 
Te dni poteka v Ljubljani osrednji vinski sejem Vino '96. Pestri ponut 
bi in obilici spremljajočih dejavnosti, ki so na voljo pridelovalcem \̂  
ljubiteljem vina, se s svojo ponudbo pridružuje tudi Poslovna skup 
nost za vinogradništvo in vinarstvo. 
Za družben ike Pos lovne s k u p n o s t i , ki so se l e tos predstavi l i 
že na m e d n a r o d n i h se jmih v Di i s se ldorfu , Veroni , Zagrebu, 
Sp l i tu , Brus l ju , Londonu , na se jmu Alpe-Adrija in se jmu v 
Celju, j e to vrhunec predstavitev na d o m a č i h se jmih . Letošnji 
v inski se jem sc dogaja na 5 0 0 0 kvadratnih metr ih razstavnih 
površin. P o l e g v inogradnikov, vinarjev in š tev i ln ih društev 
svoje i zde lke razstavljajo tudi proizvajalci o p r e m e , strojev in 
drugih pr ipomočkov, ki so pos ta l i v vinarstvu že nepogreš l j i 
vi. Organizatorj i so zabe lež i l i več kot 130 d o m a č i h i n tujih 
razstavljalcev. 

Poslovna skupnost za vino
gradništvo in vinarstvo se je na 
ljubljanskem sejmu odločila za 
zares širokopotezen nastop. Obi
skovalcem vsak sejemski dan po
darja brezplačne degustacije slo
venskih belih, rdečih in penečih 
vin ter posebej sauvignonov. Z 
učitelji in dijaki srednje šole za 
gostinstvo in turizem iz Ljublja
ne ter slovenskimi sommelierji 
so pripravili prikaze vrhunske 
postrežbe. V sodelovanju z inšti
tutom Jožefa Štefana predstavl
jajo slovenska vina na elektron
skih medijih, kjer bo poleg se-
rioznih informacij na Internetu 
za sprostitev mogoče zaigrati 
tudi kakšno "vinsko igrico". 

V promocijo slovenskih vin pa 
se vključuje tudi specializirana 
založba, ki se ukvarja s tematiko 
vin in vinarstva, Veritas in Slo
venska vinska akademija (ta ima 
sedež v Ptuju). Revija Veritas se 
je v minulih dveh letih že udo
mačila med slovenskimi pridelo
valci vina in strokovnjaki. S 
svojim pisanjem je prispevala k 
razvoju vinske kulture in vzgoje 
pri nas ter približala ljubiteljem 
slovenska vina različnih vino
rodnih rajonov. Pomembnost 
njenega pionirskega dela so 
spoznali tudi drugi časopisi in 
revije. Tako je ob sejmu Vino '96 
Gospodarski vestnik v sodelo
vanju z Veritasom izdal posebno 
prilogo o vinu (njuna že druga 
skupna priloga). Tudi v reviji 
Manager razmišljajo podobno. 
Zato so v zadnji številki v sode

lovanju z Veritasom in Vinsko 
akademijo izdali posebno prilo
go na temo kulture pitja za pos
lovneže. 

ZLATO IN SREBRO ZA 
PTUJSKA IN ORMOŠKA 
VINA 

Na mednarodnem ocenjevan
ju vin, ki je bilo v Ljubljani od 
20. do 25. maja pred sejmom 
Vino '96, so se slovenska vina 

znova dobro odrezala. Poleg 
dveh šampionov, penečega vina 
cuvee princesse, letnik 1993, 
podjetja Barbara International, 
Bizeljsko, ter rdečega vina mer-
lot, letnik 1992, Vila Marija Mo-
via, Dobrovo, so slovenska vina 
prejela vrsto velikih zlatih, zla
tih in srebrnih medalj. V nadal
jevanju objavljamo seznam naj
bolje ocenjenih vin kletarjev z 
ormoškega in ptujskega 
območja. 

V E L I K E Z L A T E MEDa^ 
J E : Čutin - Prapotnik, vinograd 
nišlvo in kletarstvo Kog, (laĵ  
rizling, vino iz sušenega grozdjj 
1993). 

Z L A T E M E D A L J E : Čurin 
Praprotnik, Kog (traminec, 
bor 1993, šipon, suhi jagodni 
bor 1994, in sauvignon 1995),j5 
ruzalem Ormož (laški rizling, jj 
godni izbor 1993), K K Ptuj, Slo 
venske gorice - Haloze Ptuj (ren 
ski rizling, izbor, arhivsko vin; 
1983, traminec, enologov izbo; 
1993, sauvignon 1993 in char 
donnay 1993), Slavko Kokot 
Zavrč (sauvignon 1995), Milat 
Krajnc, Ivanjkovci (chardonnay 
izbor 1994), Jožef Milošič, Vi 
dem pri Ptuju (traminec, izboi 
1995), Vino Kupljen, Jeruzaleii 
- Svetinje, Ivanjkovci (sauvig. 
non 1995), Žagar, d.o.o., Ptu 

(vermuth - aromatizirano vino). 
SREBRNE MEDALJE: 

Konrad Janžekovič, Markovci 
(chardonnay 1995), Milan 
Krajnc, Ivanjkovci (renski riz
ling 1995) Avgust Šadl, Ljuto
mer (renski rizling 1994), Vino 
Kupljen, Jeruzalem - Svetinje. 
Ivanjkovci (renski rizling 1995) 
Vinogradništvo Slavinec, 
Ivanjkovci (chardonnay, jagodni 
izbor 1995) 

vk,ib 

SEDEM (NE)POMEMBNIH DNI SEDEM I N E I P O M E M B N I H D N I SEDEM (NE)POMEMBNIH DNI SEDEM ( N E ) P O M E M B N I I i D l i t ^ 

Papeževu sporoiila 
Zdaj imamo že kar precejšnje 

število mnenj in ocen v zvezi z 
nedavnim papeževim obiskom v 
Sloveniji. 

Predsednik države Milan 
Kučan je ob koncu obiska 
papeža Janeza Pavla II. izjavil, 
da je Slovenija dostojno gostila 
svojega gosta. Izrazil je mnenje, 
da se je papež v vseh srečanjih z 
našimi ljudmi lahko prepričal, 
da ga Slovenci spoštujejo in da 
ima med njimi veliko iskrenih 
prijateljev. 

"Besede, ki jih je papež v Slo
veniji spregovoril, vpliv teh be
sed o tem, da je skrajni čas, da 
Slovenci obrnemo svoj pogled v 
prihodnost in notranji mir v 
državi, da državo postavimo v 
službo ljudi, da država ni samo 
vrednota, ampak je tudi odgo
vornost, da je potrebna občutlji
vost za socialno pravičnost, za 
spoštovanje človekovega dosto
janstva in njegovih pravic, da je 
treba skrbeti za spoštovanje raz
ličnosti in strpnosti - o tem bo 
mogoče presoditi šele čez čas," je 
poudaril predsednik Kučan in 
dodal, da je papež povedal, kar je 

mislil, vse drugo pa je pre
puščeno naši odgovornosti, naši 
lastni vesti. 

Uvodničar Družine Janez Gril 
pa je pred nekaj dnevi zapisal, da 
je papež s svojo neposrednostjo, 
prijaznostjo, pozornostjo in zav
zetostjo takoj pridobil srca ljudi 
- "Ne samo vernih, temveč tudi 
drugih". 

"NORMALNI" OCENJEVALCI 

Z vidika "normalnosti" zas
lužijo pozornost tisti ocenjeval
ci, ki tako kot denimo Peter 
Kovačič Peršin opozarjajo na ve
lik pomen javnih papeževih be
sed o nujnosti evropskega 
sožitja, o samobitnosti naše kul
ture in naše narodne biti, a tudi 
na nenavadnost nekaterih njego
vih ugotovitev. Kovačič Peršin 
tako opozarja na "jasne papeževe 
besede, da je potrebno graditi 
evropsko sožitje na temelju ena
kopravnosti, enakovrednosti in 
medsebojnega spoštovanja naro
dov, da je ta temelj nastajajoče 
evropske skupnosti prav tako 
nepogrešljiv, kot je spoštovanje 
človekovih pravic in svoboščin, 
pri čemer je odločno naglasil 

tudi socialne pravice, ki so v 
deželah v tranziciji prav tako 
grobo teptane, kot so bile v času 
ideoloških diktatur državljanske 
in osebne pravice državljanov -
te njegove besede je mogoče ra
zumeti kot moderno magno car-
to evropskega in svetovnega 
miru ..." Peter Kovačič Peršin 
posebej opozarja tudi na to, da je 
papež ves čas obiska govoril v 
slovenščini, da je poudarjal sa
mobitnost naše kulture in naše 
narodne biti , da je "ne le italijan
skemu predsedniku, pač pa tudi 
svetovni javnosti jasno povedal, 
da smo evropski narod z visoko 
kulturo in izvirno ter starodavno 
zgodovino". 

Kovačič Peršin piše, da je bila 
papeževa želja, da bi tudi prispe
val k narodni spravi med Slo
venci. "Na tej točki pa je bilo 
očitno, da je bil enostransko in
formiran. Spregledal je pomen 
osvobodilnega odpora, ki je 
položil temelje slovenski držav
nosti in so ga izbojevali tudi slo
venski kristjani iz pristnih evan
gelijskih nagibov. /.../ Tudi se ni 
niti z rahlim opominom dota

knil negativne vloge slovenskega 
političnega katolicizma in proti-
narodne drže dela slovenske 
Cerkve v letih okupacije. Pravil
no je, da je ob fašističnem in na
cističnem nasilju, ki je prizadelo 
tako slovenski narod kot Cerkev, 
ožigosal tudi stalinistično nasil
je, ne bi pa smel prezreti škode 
klerikalizma..." 

PRIJAZNA, DOSTOJNA IN 
STRPNA SLOVENIJA 

Kot značilnost in svojevrstno 
posebnost Družinin komentator 
omenja tudi to, da so med obi
skom utihnile "neprijazne pole
mike in napadi na papeža in na 
Cerkev. Ne samo javni, objavlje
ni v različnih javnih glasilih, 
temveč tudi tisti po pisarnah, 
uradih, šolah in drugih delovnih 
mestih." Izkazalo se je, kot pravi 
pisec v Družini , da tistega, "kar 
so mnogi napadali ali česar so se 
bali, v resnici sploh ni bilo. Ni
kakršne Cerkve, ki bi ljudi zati
rala in jim jemala svobodo, ni
kakršnega papeža, ki bi prišel po 
cerkvene gozdove, le nepregled
ne množice veselih in srečnih 
ljudi..." 

Seveda smo lahko zadovoljni 
ob takšnih ugotovitvah in zago
tovilih. Slovenija je na splošno 
res dokazala, da zna biti prijaz
na, dostojna, strpna. Lepo je, da 

na to posebej opozarja uvodničar 
v Družini. Se bosta iz tega rodila 
nova strpnost in novo razume
vanje v naši vsakdanji praksi, v 
vsakdanjem življenju? 

Ravno zaradi razumevanja in 
strpnosti je prav, da papeževega 
obiska in vsega, kar se je v zvezi 
z njim dogajalo, ne ocenjujemo 
zgolj z evforičnimi pozitivnimi 
sklepanji ali ekstremnimi odklo
nilnimi stališči. Še najbolj nor
malno ravnajo tisti, ki v množici 
papeževih izjav in ocen ne iščejo 
samo pozitivno ali samo negativ
no, ki ne padajo v skušnjavo, da 
bi vesoljni Sloveniji vsiljevali 
takšne posplošitve in katego
rične ocene, kakšne smo lahko 
prebrali v nekem verskem listu -
da je namreč vsa Slovenija 
doživela tri čudovite dni in da je 
sveti oče iz nje dokončno preg
nal mrak. 

EDINOST, SOLIDARNOST IN 
MIR MED SLOVENCI 

Mariborski naslovni škof dr. 
Vekoslav Grmič je v pogovoru za 
Republiko dejal, da je bil 
papežev obisk pastoralen. "Am
pak tisti, ki so bili odgovorni za 
pripravo papeževih govorov, so 
poskušali vnesti vanje svoje sod
be o času med NOB in tako z 
najvišjega mesta dobiti potrdilo, 
da je bila rimskokatoliška Cer

kev v Ljubljanski pokrajini v le
tih 1941-45 na pravi poti , čeprav 
vemo, da podpora domobransi-
vu ni bila v čast Cerkvi. V tem 
pogledu pa seveda ne morem 
reči, da bi papežev obisk res pris
peval k pomiritvi, spravi 
strpnosti," je dejal dr. Grmič-
"čeprav je res, da je papež ob slo
vesu na letališču še posebej go
voril o edinosti, solidarnosti i" 
miru med Slovenci." 

Škof dr. Grmič poudarja, da j^ 
papež tudi sicer veliko govoril o 
"človekovih pravicah, o svobodi 
in sploh o resničnih vrednotah, 
ki jih zagovarja pristno krščanst
vo - evangelij in jih mora oznan
jati tudi Cerkev. Iskreno je treb^ 
priznati, da se je papež kljut̂  
preobremenjenosti potrudil, 
je Slovencem povedal čim ve*-" 
spodbudnega, posebno še mlad'' 
ni. Posebej je svaril pred živi' 
jenjskim materializmom in P''' 
gubnim kapitalističnim libera
lizmom našega časa." 

Pazljivo smo poslušali, 
nam je pripovedoval papež, 
zato imamo pravico in tU"' 
dolžnost ugovarjati 

nekaterii« 
netočnostim, še zlasti, če so p^*' 
ledica enostranske papeže^^ 
obveščenosti. To ni prepir, 
pak želja, da bi se vsi bolje raZ''' 
meli. 

Jak Kopri"^ 
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PTUJ / V POKRAJINSKEM MUZEJU TROSILI VEČ. KOT SO IMELI 

finanini kolaps muzeia 
y TOREK PRVIČ JAVNO POVEDALI, DA JE POKRAJINSKI MUZEJ PTUJ V LETU 1995 
PRIDELAL 23 MILIJONOV TOLARJEV IZGUBE • PODATKI ŠE NISO DOKONČNI, VEN
DAR SO UGOTOVLJENE FINANČNE NEPRAVILNOSTI IN NEDISCIPLINA # KUSTOSI 
MUZEJA ŠELE NA OBČINI IZVEDELI, DA BO MUZEJ MORAL DELATI PO SANACIJSKEM 
PROGRAMU • ZAGOTOVITI OSNOVNE DEJAVNOSTI, VSA DRUGA SREDSTVA PA NA
MENITI POKRITJU PRIMANJKUAJA • ALI BODO MUZEJSKI DELAVCI SPLOH ŠE DO
BIVALI PLAČE? 
2daj je docela j a s n o , kar se j e že dolgo šušl jalo . Ustanovi-
jgljici Pokraj inskega muzeja Ptuj , občini Ptuj in Ormož, sta 
ugotovili, da je muzej pridelal v lanskem letu skupaj 23 mil i 
jonov tolarjev izgube. Od tega zneska odpade pribl ižno 12,7 
milijona tolarjev za kreditne obveznosti muzeja do raznih up
nikov. Čeprav daje največji del sredstev muzeju država -
plačuje namreč zapos lene in mater ia lne s troške - j e sedaj 
vprašanje, al i bodo zapos leni ta mesec sploh prejeli p lače , 
zaposlenih j e namreč 46 , država pa priznava muzeju po svoj
ih kriterijih samo 35 in pol zapos lenega . Enajst dodatno za
poslenih, predvsem kustosov, naj bi muzej plačeval iz svojih 
prihodkov ali obč inskega proračuna. Poleg tega pa bo denar, 
l(i bo prispel za p lače te dni z ministrstva za kulturo, padel v 
veliko vrečo dolgov. 

Ravnatelj Pokrajinskega mu
zeja Boris Miočinovič se je tako 
po desetih letih vodenja te naj
pomembnejše ptujske kulturne 
institucije znašel v absurdnem 
položaju. Leta in leta je muzej
sko dejavnost širil v dobri veri, 
da samo dodatni strokovni ka
der zagotavlja uspešnost in ka-
icovost muzeja. Vsi, ki so dobili 
zaposlitev v muzeju, so bili tega 
zelo veseli in so se bolj ali manj 
vneto lotili dela po svojem stro
kovnem preudarku. Njihovi 
projekti pa so zahtevali denar, 
posluh občine in države. Borisa 
Miočinoviča sedaj tepe prav to: 
veliko strokovnjakov želi dobro 
delati in pripravljati odmevne 
razstave, za kar potrebujejo de
nar, a ga Boris Miočinovič ne 
more več priskrbeti, predvsem 
pa ne po izgubi z razstavo turke-
rij. 

Takrat, to je v letu 1993, se je v 
muzeju prvič resno zalomilo, ven
dar je občina izgubo pokrila in ni 
raziskala vzrokov, ki so privedli 
do nje. Status muzeja je bU že ta
krat nerešen, saj ni deloval niti or
gan, kot je svet zavoda, pa tudi Bo
ris Miočinovič ni bil potrjen za 
ravnatelja. Ker občina ni uredila 
statusa muzeja - tudi država je s 
svojo neodločnostjo in namigi pri
pomogla k temu - je Boris 
Miočinovič vodil ustanovo še na
prej, ne da bi bil od kogarkoli 
Požegnan. Tudi zaradi izgub s tur-
kerijami občina Ptuj muzejskim 
projektom v zadnjih letih ni na-
nienjala veliko denarja. 

Boris Miočinovič se je tako zate
kel h kreditom, ki jih je najemal 
brez vednosti in soglasja ustanovi
teljic. To je seveda kaznivo dejan
imi s katerim pa je muzej vendarle 
životaril do danes, predvsem pa je 
Miočinovič popolnoma zameglje
val dejansko finančno stanje zavo
da. Šele ko je minidi petek želel od 
župana dobiti 2 milijona tolarjev 
^ izplačilo plač zaposlenim, so na 
*čini sklenili sklicati muzejske 
kustose, ki bi naj povedali, kako iz 
f^astalega položaja. Župan pa iz
plačila 2 milijonov tolarjev ni odo-
"•"ilj saj je šlo za sredstva, predvi-
'lena za sanacijo, vendar pa še ni 
P'̂ trjen sanacijski program. 
. f n to, kar resnično čudi, so bile 
i2jave kustosov, ki jih je župan 
^kupaj z Borisom Miočinovičem 
^ forek poklical na občino. Kus-
l̂̂ si muzeja, vsi vsaj visokošol

sko izobraženi, so bili vidno pre
senečeni nad tem, kar so izvede-

fzkazalo se je, da niso vedeli 
'̂ 'li tega, da je njihov zavod v iz-

niti, da sta Boris Miočino-
^'^ in Ivan Vidovič z občinskega 
.^delka za družbene dejavnosti 

pripravila sanacijski program 
, ^ndar ni bil sprejet zaradi dve-

roka sanacije namesto 
^olletnega), ki predvideva tudi 
'^'^itev dela kustosov. Kljub 

temu da obstaja v muzeju stro
kovni kolegij, ki naj bi obravna
val sicer predvsem strokovna 
vprašanja, pa tudi druga, so mu
zejski kustosi zanikali, da bi 
skupaj načrtovali muzejske pro
jekte, prav tako pa niso še prav 

nič vedeli o financah. Očitno je v 
muzeju nekaj narobe s komuni
kacijo med ravnateljem in stro
kovnim timom. Ali kot je dejal 
ormoški župan Vili Trofenik: 
"Zgrožen sem, da kolektiv ni bil 
pisno seznanjen s finančnim 
stanjem." Zupan Miroslav Luci 
je na sestanku na vsak način ho
tel, da v sanacijskem programu 
sodelujeta vsaj en ali dva muzej
ska strokovnjaka, vendar so mu
zealci sodelovanje najprej odklo
nili. Program je namreč potreb
no pripraviti v pičlih šestih 
dneh, kar se jim je zdelo za kako
vosten zapis tako pomembnega 
dokumenta premalo. Opozorili 
so, da potrebuje muzej vizijo raz
voja, pa tudi mnenje javnosti o 

tem, kakšen muzej pravzaprav 
želi. Priprava sanacijskega pro
grama bo še posebej delikatna 
zato, ker se bo najbrž odločalo 
tudi o odpuščanju posameznih 
strokovnih delavcev. Muzealci 
so še posebej poudarili, da bi to 
izredno škodilo razvoju muzeja, 
prav tako kot prekinitev javnih 
del in pogodbe s podjetjem Ve-
dute. 

Ob koncu so se vseeno dogo
vorili, da bodo v muzeju našli 
vsaj enega kustosa, ki bo poma
gal pri pripravi sanacijskega pro
grama. Ta naj bi predvidel sana
cijo muzeja že v letošnjem letu, 
kar nujno pomeni, da muzej ne 
bo izpeljal nobene od letošnjih 
akcij, omejiti bo moral potne 
stroške, okrniti izobraževanje 
svojih delavcev, se opredeliti do 
delavcev za določen čas, javnih 
delavcev, podjetja Ptujske vedu-
te in še do česa. Sanacijski pro
gram naj bi preprečil nastajanje 
nadaljnjih izgub. Izgubo bo 
najbrž (ponovno) moral pokriti 
občinski proračun, o čemer bo 
odločal mestni svet. Izvedeli 
smo še, da lahko tudi muzejski 
delavci do petka (do jutri!) pos
redujejo kandidate za opravljan
je vršilca dolžnosti ravnatelja, ki 
bo nato v naslednjih mesecih iz
peljal sanacijski program ter pri
pravil statut in druge potrebne 
akte, saj je muzej formalno usta
novljen na novo. 

Zgodovina se ponavlja, bi 
lahko dejali, če bi se spomnili, 
da je tudi diplomiranega pravni
ka Borisa Miočinoviča postavila 
za muzejskega direktorja občin
ska politika leta 1985. Takratne 
muzejske zagate mu je uspelo 
rešiti, tokrat pa se je zapletel v 
lastne niti. 

Milena Zupanič 

Dejstvo Je, da snovalci 
občinske kul turne politike 
niso sledili razvoju muzeja 
v t em smislu, da bi zapos
lovanje novih ljudi fi
n a n č n o podprli , ali dru
gače povedano, v muzeju 
so samovoljno zaposlovali 
doda tne , denarno nepokri
te strokovnjake. Ustanovi
teljici bi l ahko v t em tre
nutku razmišljali o muzeju 
kot o še močnejši kul turni 
instituciji , ki bi jo seveda 
morali doda tno plačat i , 
vendar pa v zadnjih let ih 
občina Ptuj podpira vrsto 
novih kul turnih pobud, ki 
so dobrodošle , a proračun
ska sredstva zelo drobijo, 
poleg tega pa ji visi nad 
glavo odgovorna in zelo 
draga preseli tev knjižnice 
v Mali grad, ki jo bo stala 
vsaj 8 milijonov nemšk ih 
mark. P reden bi se 
odločila za s ta lno sofinan
ciranje nads tandardn ih za
posli tev v muzeju, bi seve
da bilo po t rebno izračuna
ti, koliko bi ta dodatna in
vesticija v muzej pomeni la 
na tur is t ičnem, gospodar
skem in drugih področjih. 
Oči tno pa je, da bo sanaci
ja naravnana ravno v na
sprotno smer , saj so pred
stavniki ptujske in 
ormoške občine naročili 
takšen sanacijski program, 
ki bo med drugim "prilago
dil kadre znotraj zagotovl
jenih sredstev Minis t rs tva 
za kulturo" ... Ali bolj po 
domače : deset s t rokovnih 
delavcev muzeja naj bi os
talo brez zaposlitve. 

UMRL tE PROF. DR4 
VLADIMIR BRAČIČ 

V mestu ob Dravi, v Mariboru, kjer j e pusti l g loboke kore
n ine in ustvarjalne s ledove, j e umrl geograf, znanstveni in 
kulturni delavec, ustanovitelj in p n i rektor mariborske 
univerze, prof. dr. Vladimir Bračič . 

Vladimir Bračič se je rodil 
27. septembra 1919 v Cirkula-
nah. Z rojstnim krajem je bil 
vse življenje tako ali drugače 
tesno povezan, Haloze, tam
kajšnji ljudje in njihov kleni 
značaj pa so ga vselej prevze
mali in navdajali z novim de
lovnim in življenjskim opti
mizmom. Po končanem 
osnovnem šolanju je odšel na 
učiteljišče v Ljubljano in je v 
letih 1940-1942 opravljal 
učiteljski poklic. Zajela ga je 
vihra druge svetovne vojne, v 
kateri se je odločno postavil na 
stran tistih, ki so dvignili pest 
proti tujim okupatorjem. Že 
leta 1941 se je povezal z O F , 
poleti 1942 pa je odšel v parti
zane. Bil je med drugim poli
tični komisar Kosovelove bri
gade, vodja partijske šole 30. 
divizije in politični komisar 
podoficirske šole 9. korpusa. 
Po vojni je opravljal številne 
politične funkcije in odgovor
ne dolžnosti, bil je tudi v Gnji-
nokastru v Albaniji, ob delu pa 
je pridno študiral in leta 1952 
diplomiral iz geografije. Leta 
1965 je na ljubljanski univerzi 
doktoriral, doktorsko diserta
cijo pa posvetil problemom 
Haloz in z njo najširši sloven
ski, predvsem seveda strokov
ni geografski javnosti razgrnil 
gospodarske, družbene in soci
alne probleme Haloz. Tega 
dela se njegovi rojaki s hva
ležnostjo spominjajo in ga ne 
bodo nikoli pozabili. 

Prof. dr. Vladimir Bračič je 
kot pedagog opravljal odgo
vorne in visoke dolžnosti, bil 
je tudi ravnatelj ptujske gim
nazije, prosvetni inšpektor in 
nato profesor geografije na 
VEKŠ in PA v Mariboru. Veli
ko je delal na znanstvenem in 
raziskovalnem področju, ob
javljal v številnih strokovnih 

revijah in časopisih in bil ne
pogrešljiv na kulturnem po
dročju. Kljub obilici dela in 
vsakdanjih dolžnosti je našel 
čas tudi za svoje prijatelje in 
sodelavce v Cirkulanah. Na 
PA v Mariboru je bil dvakrat 
dekan, kar tri mandatna ob
dobja pa je vodil Združenje 
mariborskih visokošolskih za
vodov. Odločilno je prispeval 
k ustanovitvi univerze v Mari
boru in k razvoju visokega 

šolstva v Sloveniji. Bil je tudi 
prvi rektor mariborske univer
ze, kot geograf in visokošolski 
učitelj pa se je z vsem srcem, 
neizmerno življenjsko voljo, 
optimizmom in učiteljsko pre
danostjo nenehno potrjeval na 
PA Maribor, danes Pedagoški 
fakulteti. 

Bil je naš učitelj, naš veliki 
prijatelj in vzornik, ki smo ga 
cenili in spoštovali. Zaradi 
njegove pokončne drže, 
odločne besede in velikanske
ga znanja, ki nam ga je nese
bično razdajal in podarjal, 
nam je ostal vzornik učitelj
skega poklica. Vsi, ki smo ime
li to srečo, da smo bili študent
je prof. dr. Vladimirja Bračiča, 

smo doživljali geografijo kot 
znanost, polno skrivnosti in 
neznank, ki so nas kar silile k 
razmišljanju in raziskovanju. 
In pri tem nam je naš učitelj, 
naš profesor Bračič vselej rad 
pomagal in svetoval. Imel je 
izostren čut za nekatere 
družbeno-socialne geografske 
probleme, znal je izluščiti zrno 
od plevela in z močjo argu
mentov povedati, kaj je prav in 
kaj ni. Vzgojil je veliko dobrih 
geografov in učiteljev in vsi po 
vrsti smo mu hvaležni za vse, 
kar je dobrega storil za napre
dek mladih, za razvoj učitelj
skega poklica, šolstva, geograf
ske znanosti in kulture nas
ploh. Z njim smo se radi vese
lili, rad je zapel lepo slovensko 
pesem in ostali smo dobri pri
jatelji in sodelavci tudi potem, 
ko smo že zdavnaj zapustili 
Študentske klopi. Z njim smo 
izgubili veliko. 

Z odhodom prof. dr. Vladi
mirja Bračiča je nastala vrzel 
med slovenskimi geografi, pa 
tudi praznina, ki jo občutijo v 
rodnih Cirkulanah. Ob njego
vi smrti so se ga z veliko hva
ležnostjo in spoštovanjem 
spomnili v kulturnem 
društvu, v katerem je še aprila 
letos obljubil, da bo pomagal 
pri pripravi proslave ob 100-
letnici društva. Zaradi velikih 
zaslug in za vsestransko ust
varjalno delovanje na kultur
nem in znanstvenem področju 
je občinski svet Gorišnica 
sprejel sklep, da prof. Bračiča 
ob letošnjem prvem občin
skem prazniku imenujejo za 
častnega občana. To bodo sto
rili posmrtno 26. julija letos. 

Njegove posmrtne ostanke 
so položili k zadnjemu počitku 
na cirkulanskem pokopališču, 
sredi prelepih haloških gričev 
in gozdov. 

Miren zadnji počitek, 
spoštovani prof. Vladimir 
Bračič! 

Marfan Toš 

LENART / SEJA ODBORA ZA GOSPODARSKO INFRASTRUKTURO, URBANIZEM/OKOUE IN PROSTOR 

Ohraniti preselitev sloven-
skegeriškega pedeielln 

Pred 15. sejo obč inskega sveta Lenart (ta bo danes popoldne) 
so se sesta l i tudi č lani odbora za gospodarsko infrastruktu
ro, urbanizem, okolje in prostor. Obravnavali so nekatere 
spremembe in dopolnitve prostorskih sestavin dolgoročnega 
družbenega plana občine Lenart do leta 2000 , posebno po
zornost pa so nameni l i razpravi o odloku o spremembah in 
dopolnitvah odloka o prostorskih ureditvenih pogoj ih v 
občini Lenart. 

Pobudo za spremembo so dali 
prav člani odbora, ki so terjali, 
da se omogoči novogradnja sta
novanjskih in drugih objektov 
povsod tam, kjer ni predvidena 
intenzivna kmetijska proiz
vodnja in ni drugih ovir za zida
vo. Predlagane spremembe in 
dopolnitve odloka o prostorskih 
ureditvenih pogojih v lenarški 
občini bi omogočile novo
gradnje tudi na tistem delu dru
gega območja kmetijskega 
zemljišča, ki je po veljavnih 
prostorskih ureditvenih pogojih 
izven opredeljenih površin za 
pozidavo. Ob tem so člani odbo
ra poudarili , da je treba varovati 
rodovitno kmetijsko zemljo, da 
pa je po drugi strani treba storiti 

vse za ohranitev slovenskogo-
riškega podeželja in za razvoj za
selkov tam, kjer so za to pogoji 
(omenjali so zlasti predele ob 
cestah, kjer so tudi primerna in
frastruktura, vodovod in elektri
ka ter telefoni). 

Spremembe prostorsko uredit
venih pogojev omogočajo novo
gradnje stanovanjskih in poslov
nih objektov izven pozidanih 
površin v sklopu kmečkih go
spodarstev, izjemoma pa tudi, ko 
gre za zaokrožanje pozidave, na 
območju, kjer je v neposredni 
bližini več stanovanjskih 
zgradb. Izven območij pozida
nih površin so dopustni drugi 
posegi v prostor, ki trajno spre
minjajo njegovo namensko rabo, 

bivalne in delovne pogoje, ven
dar ohranjajo ekološko ravnove
sje v naravi in pokrajinske 
značilnosti, pod pogojem, da so 
ti posegi v pokrajino posebej 
opredeljeni v prostorskih sesta
vinah srednjeročnega in družbe
nega plana in zanje ni treba izde
lati prostorskega izvedbenega 
načrta. 

Na seji so tudi poudarili (in 
tako je opredeljeno tudi v 
spremnem gradivu), da bi s 
predlaganimi spremembami ur
banistična služba imela na
tančnejša izhodišča za izdajo lo
kacijskih dovoljenj za gradnjo 
izven območij pozidanih 
površin, ob javnih cestah in po
teh ter na drugih drugih 
območjih kmetijskih zemljišč. 
Doslej je namreč pri urbanis
tični službi na območjih izven 
pozidanih površin obstajal 
dvom, do kod sega zaokroževan
je gradnje v bližini obstoječih 
stanovanjskih zgradb, zato bo s 
temi spremembami tudi tej 
službi lažje. 

Člani odbora so se dotaknili 
tudi nekaterih aktualnih proble
mov in vnovič izpostavili pro
blematiko avtobusnih čakalnic, 
pogojev za izgradnjo silosov, as
faltiranje ceste Osek-Sv. Trojica 
in prisluhnili informaciji o do
gajanjih okoli posebnih odpad
kov v Trsteniku. Zelo resno pa 
so prisluhnili glasnim opozori
lom iz KS Sv. Trojica o pravi 
ekološki bombi, ki preti ob bivši 
Kirbiševi usnjarni, kjer je že dalj 
časa spravljena velika količina 
ostankov plastičnih mas. V 
bližini so tudi potok Ročica in 
stanovanjske hiše, ki bi lahko 
bile ogrožene zlasti v primeru 
požara. Poleg tega pa opozarjajo 
še na divje odlagališče na depo
niji za sladkorno peso v Gočovi, 
kjer so letos spet pospravili od
padke, vendar se jih je nabralo 
spet več kot preveč. Predlagajo, 
da bi ta prostor ogradili in da bi 
z njim upravljalo G D Gočova. O 
tem je na zadnji seji razpravljal 
tudi svet KS Sv. Trojica. 

M. Toš 
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PTUJ / NESPORAZUM NAKOPAL NA6LAV0 KOMUNALNO INŠPEKCIJO 

ifdb nmm edpeliati starino? 
Na javni zelenici ob Kajuhovi ulici na Ptuju stoji že mesec 
in pol odslužen rumen jugo. Povsem zrjavei je nevaren 
otrokom, ki se igrajo v bližini in se lahko na njem porežejo, 
navsezadnje pa tudi lep ni. Na to nas je opozoril njegov last
nik Milan Murko, ki stanuje v neposredni bližini. 

Nihče ni dolžan odpeljati avtomobila, sredi mesta pa tudi ne 
sme ostati. 

Že mesec in pol vsak dan 
pričakuje vozilo Surovine, saj se 
je tam dogovoril, da bodo avto
mobil odpel[ali, vendar vozila še 
ni dočakal. Ze pred prvomajski
mi prazniki so mu obljubili, da 
bodo prišli do praznikov, in mu 
naročili, naj avtomobil pripravi 
za odvoz. Murkovi so avtomobil 
postavili ob rob ceste, sneli kole
sa in vse druge nekovinske dele, 
vendar Surovininega vozila 
kljub kasnejšim ponovnim kli
cem tli bilo. 

Pač pa se je medtem oglasila 
komunalna inšpektorica in tudi 
že izdala odločbo, na kateri piše, 
da je prepovedano in kaznivo 
puščati rabljena, neregistrirana 
vozila na prostorih, ki za to niso 
določena. Zanimivost odločbe je 
zahteva, da mora lastnik odstra
niti avtomobil na svoje stroške, 
in to do 31. maja, odločbo pa so 
prejeli šele 1. junija. Če ne bodo 

ostranili vozila do zapisanega 
datuma, piše, bo opravljena 
izvršba, kar pomeni v kasnejši 
fazi tudi obravnavo pri sodniku 
za prekrške in plačilo kazni za 
postavljeni avtomobil. Ne-
spoštovanje dogovora s Surovino 
je torej pripeljalo Milana Murka 
v kaznivo dejanje. 

Kaj lahko stori občan v 
takšnem primeru? Kdo sploh 
lahko ali pa mora odpeljati stare
ga jeklenega konjička, ki ga 
domači sami niti dvigniti ne 
morejo? 

Vodja ptujske Surovine Jože 
Matijašec je povedal, da vsak 
dan kdo prosi za odvoz tega ali 
onega kovinskega predmeta, 
vendar ne uspejo odpeljati vsega. 
Zelo radi bi pomagali, pravi, in 
zato tudi ljudem obljubijo. Ko 
imajo čas in na razpolago vozilo 
za odvoz, pridejo in kovinski 
predmet brezplačno odpeljejo. 

Kasneje ga stisnejo in izvozijo v 
Italijo. Ravno v tem času je bil 
izvoz ustavljen, na Surovininem 
dvorišču pa so se nabrali že celi 
kupi pločevine, tako da niti niso 
mogli več dovažati, pripoveduje 
Jože Matijašec. Sicer pa je Suro
vina profitna organizacija, ki 
nima naloge odvažati takšnih 
predmetov. Imajo povsem do
volj dela z odvozom po pogod
bah, ki jih imajo z industrijski
mi obrati, poudarja Jože Mat-
jašec. Meni , da bi moralo za to 
poskrbeti Čisto mesto. 

Janez Mere s Čistega mesta je 
povedal, da tudi Čisto mesto 
nima naloge odvažati rabljene 
avtomobile niti nima za to res 
primernega vozila. Pravzaprav 
niti ne smejo odpeljati rabljene
ga avtomobila, če ni izdana 
odločba komunalne inšpekcije. 
Milanu Murku, ki ima odločbo, 
svetuje, naj jo prinese k njim in 
za približno 6000 tolarjev bo 
Čisto mesto avtomobil odpelja
lo. V primeru izvršbe ga bodo 
najbrž doleteli še drugi stroški. 

Če sredi mesta ni nikogar, ki 
bi lahko odpeljal odsluženi av
tomobil na zahtevo lastnika, 
kako težko bomo to izpeljali 
šele zunaj mesta. Če bi bilo to 
urejeno, bi lahko komunalni 
inšpektorji v tem času počeli 
kaj drugega, kot da izdajajo 
odločbe tistim, ki tako ali tako 
želijo avtomobil pospraviti. In 
tako se več ne čudimo, ko zag
ledamo kakšnega odsluženega 
jeklenega prijatelja, potisnje
nega za prvi grm ob robu gozda, 
pahnjenega v strugo potoka ali 
kako drugače skritega v naravi. 
Tako je bilo mnogo enostavne
je, kot pa priti na spisek komu
nalnih inšpektorjev, ki šele 
omogočijo odvoz. 

M i l e n a Z u p a n U 

CELJE / Z MUZEJSKIM VLAKOM NA JUBILEJ ŽELEZNIC 

y^ 1 

Železno ies§o prinesla nov yfi% 
2. junijas 1846. leta, bila je binkoštna nedelja, je po deloma 
zgrajeni južni železnici iz Gradca prek Maribora prispela v 
Celje prva vlakovna kompozicija na Slovenskem in te kra
je za vedno povezala s svetom. Izgradnja južne železnice 
od Dunaja do Trsta je bila v takratni avstrijski monarhiji 
pravi gradbeni podvig in hkrati tudi pionirsko delo, saj so 
pred nami imeli železnico samo še v Angliji, Franciji, 
Nemčiji in v ožji Avstriji. Šele 20 let po izgradnji Južne 
železnice je bila zgrajena prva proga na Švedskem. Tako je 
železna cesta prinesla v štajerske kraje nov utrip. 

Muzejski vlak, kot ga poznamo 
iz še ne tako davne preteklosti -
z lesenimi klopmi in lokomoti
vo na paro - je v soboto pričel 
svojo v pot v Gradcu in si že do 
Maribora, kjer ga je pričakalo 
več kot 3000 Mariborčanov z 
godbo in govori, 'nabral ' nekaj 
zamude. Na železniški postaji 
Pragersko je bilo prav tako vese
lo. Za dobro voljo so poskrbeli 
godbeniki pihalnega orkestra s 
Spodnje Polskave, folklora iz 
Makol ter učenci s Pragerskega. 
V imenu občine Slovenska Bi
strica j i h je pozdravil župan dr. 
Ivan Žagar in poudaril, da so ti 
kraji s prihodom železnice veli
ko pridobili v svojem razvoju. 

Posebna paša za oči je bila parada starih lokomotiv. Foto: VT 

Vzdušje na poti v Celje je bilo 
enkratno, saj so predvsem sta
rejši železničarji povedali marsi-

Na osrednjem prireditvenem prostoru se je zbralo velik 
število ljubiteljev železnice - okrog 10.000 ljudi. Foto: VT 

katero okroglo o svojem delu in 
življenju na železnici. Z zamu
do, vendar dobre volje smo pris

peli v Celje, kamor je s o č a s i j 
Ljubljana prispel p o v s e m ^ , 
pedolino (v tem je tudi nel̂ , 
simbolike!), ki je na osrednj, 
proslavo ob 150-letnici Juž̂ , 
železnice pripeljal predsednli;. 
države Milana Kučana in dipi,̂  
matski zbor. 

Govornik na veličastni prosla 
vi, predsednik države Mila, 
Kučan, se je med drugim, ko j. 

govoril o samostojni Sloveniji, 
vprašal, ali sedimo v pravem vla
ku in se peljemo v pravo smer. 
Za svečano vzdušje so godbeniki 
zaigrali železničarsko himno • 
Privškovo priredbo Železne ces
te, nebo nad Celjem, ki je po dol
gem času gostilo tolikšno število 
obiskovalcev, so preletela mu
zejska letala, v zraku so bili tudi 
zmajarji, izkušeni padalci pa so 
se spustili celo na samo prizo
rišče proslave. Še posebej za 
otroke pa je bila prava paša za 
oči parada starih lokomotiv, ki 
danes že sodijo v tehniški muzej, 

Ker je bila to 150-letnica južne 
železnice, je govoril tudi Michel 
Wahave, predsednik Medna
rodne železniške skupnosti. 

V i d a Topeleve« 
O R M O Ž / NOVINARSKA KONFERENCA 

Sicer pa so že navajeni, da so prepuščeni lastni iniciativi 
in iznajdljivosti. Prav tega pa po mnenju župana Vilija 
Trofenika in predsednika občinskega sveta Alojza Soka 
ormoškim obrtnikom primanjkuje. P o mnenju predsed
nika območne obrtne zbornice Ivana Kukovca pa obrtni
k o m manjka predvsem sredstev, ki bi spodbujala malo 
gospodarstvo. Zato je predlagal ustanovitev sklada, ki bi 
se financiral iz sredstev občinskega proračuna in bi preko 
njega obrtniki lahko pridobivali kratkoročne in dolgo
ročne kredite. 

Na novinarski konferenci so se 
zbrali zares vsi, ki bi lahko na 
kakršen koli način pomagali 
ormoškemu malemu gospo
darstvu in obrtništvu, da se pre
makne z repa lestvice občin po 
številu zaposlenih v podjet
ništvu in obrtništvu v naši 
državi. Ivan Kukovec je dejal, 
da so Ormož v ta nezavidljivi 
položaj pripeljali predvsem ne
razvitost občine in premalo po
zornosti obrtniški dejavnosti v 
preteklih letih, primanjkuje pa 
tudi motivacije. Zato poskušajo 
pri obrtni zbornici navezati sti
ke s podjetniki, s katerimi bi 
ormoški obrtniki poslovno so
delovali. Trenu tno poteka nave
zava stikov z Italijani in podjet
niki iz Bosne in Hercegovine. 
Namen je najti tržne niše, ki bi 
ustrezale njihovim zmožnostim. 
Občinskim in državnim oblas
tem so podali kar nekaj konkret
nih predlogov. Med drugim 

tudi, da v obmejnih in nerazvi
tih občinah naj ne zaračunavajo 
prispevka za spremembo na
membnosti , ko gre za izgradnjo 
poslovnih objektov, ali pa da naj 
parcele v o b n n i coni razdelijo 
kar zastonj. 

Iz občinskega proračuna bi po 
mnenju obrtnikov moralo biti 
zagotovljeno letno najmanj 3 
odstotke sredstev za kreditiranje 
malega gospodarstva. Opozorili 
so tudi na problem vajencev, ki 
se v Ormožu ne morejo izučiti, 
saj je skromno število obrtnih 
delavnic. 

Območna obrtna zbornica ima 
po obrtnem registru 341 podjet
nikov. Trenu tno delujejo tri 
sekcije - gostinci (33), trgovci 
(30) in avtoprevozniki (77). Pri 
obrtnikih in podjetnikih je za
poslenih 345 delavcev. Vili Tro-
fenik je opozoril na dejstvo, da 
se domači obrtniki ukvarjajo v 
veliki meri le z naštetimi tremi 

dejavnostmi, le redko kateri pa 
najde dovolj znanja, poguma, 
lastne iniciative in idej, da pre
seže to klasično opredelitev. Do
dal je, da država občinam ne 
omogoča, da bi bile odgovorne 
za svoj gospodarski razvoj in da 
bi občina z veseljem odstopila 
kakšno parcelo, pa je spremem
ba namembosti dražja od same 
parcele. S tem denarjem, ki gre v 
večinskem delu v Ljubljano, 
občine plačujejo davek na svoj 
lastni razvoj. 

Načelnik upravne enote Janez 
Zadravec je bil mnenja, da se 
prenos pristojnosti države na lo
kalne oblasti počasi ureja. Veli
ko pa si obeta tudi od ureditve 
centra za pospeševanje razvoja 
malega gospodarstva, ki naj bi 
zapolnil praznino med instituci
jami in uporabniki. 

Andrej Pucko, predsednik od
bora za malo gospodarstvo pri 
OSO, je opozoril na ostanek lan
skih sredstev v občinskem pro
računu in napovedal izdelavo re
gistra vseh obrtnih dejavnosti v 
občini. Prisotni so spregovorili 
tudi o gramoznici, katere neure
jeni status močno pesti 
predvsem gradbenike. Papirji 
naj bi bili urejeni že kmalu, po
tekajo pa menda tudi resni do
govori o gradnji betoname. 

v k 

CELJE / NA DRŽAVNEM GASILSKEM TEKMOVANJU 

Med ilanhmmi jp^rma 
gasilke iz Hajdoi 
Organizacija, znanje in prijateljstvo so bili ključ za uspeh 
drugega državnega gasilskega tekmovanja, ki so ga minuli 
konec tedna pripravili v Celju. Na tamkajšnjem atletskem 
stadionu je v dveh dneh, kolikor je tekmovanje trajalo, 
nastopilo 231 gasilskih ekip, tudi iz Hrvaške in Madžar
ske. Med potnicami za gasilsko olimpiado prihodnje leto 
na Danskem so tudi članice G D Hajdoše. 

Hajdoškim gasilkam je šlo na državnem tekmovanju dobro in 
hitro 

Tokratno tekmovanje gasilcev 
iz vse Slovenije je bilo letos še 
posebej dobro pripravljeno, je v 

biltenu zapisal Tone Sentočnik, 
poveljnik GZS. Tekmovalnci so 
z dobrimi rezultati dokazali, da 

sodijo v evropski vrh gasilstva. 
Tudi tokrat so v gasilski vaji in 
štafeti merili moči veteranke, ve
terani ter članice in člani. Še naj
več znanja in gasilskih spretnos
tih so letos med članicami znova 
pokazale gasilke iz Hajdoš in ^ 
svoji kategoriji zasedle zas
luženo prvo mesto. S tem jim 
prihodnje leto odprta pot na ga; 
silsko olompiado na Dansko. ̂  
gasilski desetini je nekaj Članic 
dolgoletnih gasilk in bo olimpi^' 
da zanje le še zaključek prosto
voljnega dela v gasilstvu. Sicef 
pa so njihovi uspehi na tekmo
vanjih - teh se udeležujejo tudi^' 
sosednji Avstriji - dobri tudi za
radi strokovnega mentorskega 
dela. Oba mentorja Srečko T"' 
mine in Ivan Brodnjak sta nani 
reč skupaj z dekleti tako pri ura'' 
vadbe kot tudi na vseh tekm"' 
vanjih. 

Nikakor pa uspeh članic ni e '̂" 
ni v hajdoškem gasilskei" 
društvu, kajti tudi moška ČlaH' 
ska desetina se je letos dokazala* 
četrtim mestom v skupini B 
državnem tekmovanju v Celju-

T a t i a n a Mohor« ' 
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l,|ECHTENSTEIN / MINI DRŽAVA MED ALPAMI IN RENOM 

fHaihna, lepa, prijazna in bogata državita 
Liechtenstein je Slovenija veledržava, saj je po številu 

j.gbivalcev 80 krat večja. Kljub svoji majhnosti pa je Lie-
^hetnstein suverena država s švicarsko valuto in delno pov-

êto zakonodajo, sicer pa s svojo vlado in parlamentom ter 
|2 občinami. 

Hotel Post, shajališče slovenskega kluba dr. France Prešeren 

Vinogradniško-kletarski del naše ekipe sije z zanimanjem ogledal način nege trte v vinogradu 
liechtensteinskega kneza. Tudi v vinogradu je poudarek na ekologiji: za škodljivce imajo nas
tavljene vabe, trave ne uničujejo kemično, po potrebi pa škropijo samo obolele trse. 

Zaradi svoje majhnosti nima
jo kompleksov in strahu kot 
Slovenci. Kaže, da so veliko 
bolj samozavestni in ponosni 
oa svojo sposobnost, preživeti 
med velikimi sosedi. Morda bo 
tako tudi z nami, ko se bomo 
svoje samostojnosti navadili in 
se prepričali o svojih sposob

nostih. Pri tem pa bi se lahko 
zgledovali tudi po takih 
državah, kot je Liechtenstein. 

Slovenci ob obisku druge 
države seveda hitro pogledamo 
tudi po trgovinah. V Liechten
steinu smo kar hitro ugotovili, 
da cene niso ravno naravnane za 
naše žepe. Živila, oblačila in 

obutev imajo v primerjavi z 
našimi približno trikratne cene, 
cene tehničnega blaga pa so pri
merljive z našimi. Kolikšne so 
tamkajšnje plače v povprečju, 
nismo natačno ugotovili, v re

dakciji njihovega tednika pa 
smo slišali, da je novinarska 
plača bruto plača približno tri
krat višja od naše, obdavčitev 
plače pa bistveno nižja. Stroški 
stanovanja znašajo v Liechten

steinu precej več, kot je sloven
ska povprečna bruto plača. 

Neposredna primerljivost 
našega in njihovega življenja je 
seveda nemogoča, na vsakem ko
raku pa je moč ugotoviti, da živi-

Gospa Wachter, "mati" 
Slovencev v Liechtensteinu 

jo razmeroma dobro, da imajo 
urejeno in čisto okolje. Izvedeli 
smo tudi, da se Slovenci uspešno 
vključujejo v življenje in gospo
darjenje Liechtensteina. 
Uspešno že vrsto let deluje Slo
vensko društvo dr. France 
Prešeren, ki ga zadnja štiri leta 
vodi Janko Kramberger; sam v 
Liechtenteinu živi že četrt sto
letja. Spoznali smo tudi gospo 
Wachter, ki je "mati" vseh tam
kajšnjih Slovencev. V njenem 
hotelu Post se namreč redno 
shajajo. Gospa Wachter šteje že 
81 let, pa še vedno dela po 16 ur 
na dan, hotel pa vodi že polnih 
50 let. 

J . Bračič 
Fotograf i fe : M . Ozmec 

PTUJ / USPEŠNI GIMNAZIJSKI MATEMATIKI 

/gor lOep potuie v Bombav 
v Novi Gorici je bilo 25. maja državno tekmovanje v znanju 
matematike za srednješolce, na katerem so bili uspešni 
tudi trije učenci ptujske gimnazije: Kristijan Cafuta, Igor 
Klep in Jernej Tonejc. Igor Klep in Jernej Tonejc sta dobi
la pohvali, dosedanje delo in rezultati pa so Igorja Klepa 
uvrstili v ekipo, ki se bo v začetku julija v Bombayu ude
ležila olimpiade v matematiki, kamor bo potovalo šest mla
dih uspešnih slovenskih matematikov. 

Kristijan Cafuta, Igor Klep in 
Jernej Tonejc so učenci 4. a gim
nazije v šolskem centru Ptuj ter 
so že stari znanci matematičnih 
tekmovanj, saj na njih uspešno 
sodelujejo že od prvega letnika. 
Njihova tekmovalnost in veselje 
do matematike sta bistveno 
oljašala delo mentorju Stanisla
vu Šenvetru. Ob tem pa je izred
no zadovoljna tudi ravnateljica 

Jjspšen/ ptujski gimnazijski matematiki (od leve) Jernej 'one/c, Kristijan Cafuta in Igor Klep s profesorjem Stanisla-
''Ofti Šenvetrom 

^eta Puklavec, saj so s temi 
Uspehi uresničeni veliki učni in 
^^gojni cilji. "Ker pa dobri zgle-

vlečejo, upamo, da bomo take 
talente vedno lažje odkrivali, jih 
^^merjali in z njimi želi uspehe, 
"serti trem čestitamo za vse do-
J^danje matematične uspehe, 
^orju Klepu pa želimo čim 
'̂ Pše bivanje v topli Indiji." 
^8or, Kristijan in Jernej so ma-

^^/anti ptujske gimnazije in so 
Ĵ ^̂ raj sprejeli spričevala za 4. 
^^^ik, sedaj pa je pred njimi 
^*^o še matura. Igor je že od po

nedeljka na pripravah za olim
piado v Ljubljani. Trajale bodo 
pet dni , zatem bo delal sam ozi
roma s profesorjem in prijatelje
ma, s katerima ga povezuje iz
redno zanimanje za matematiko. 

Ker smo se z vsemi tremi želeli 
na kratko pogovoriti, jih bolje 
spoznati, smo se srečali v nedeljo 
popoldne pri tajnici gimnaziji. 
Pred močnim soncem nas je va

rovala mogočna češnja. Ker se 
bliža konec šolskega leta in zanje 
tudi slovo od srednje šole, je bilo 
v njihovih odgovorih že čutiti 
rahlo nagajivost. Zanimanje za 
matematiko se je pri vseh treh 
začelo že zelo zgodaj v osnovni 
šoli, pri Igorju celo v prvem raz
redu. Učitelj je bil tisti, ki je 
odločilno vplival, da se je zani-
maiije le še poglobilo in razvija
lo. Čeprav so si Igor, Kristijan in 
Jernej zelo različni, jih je mate
matika združila v velike prijatel
je, ki iščejo izzive tudi na drugih 

področjih - v kemiji, glasbi, razi
skovanju, računalništu, kar na 
osnovno ljubezen, to je matema
tiko, deluje samo spodbudno. 
Skratka svojo energijo razvijajo 
v pozitivno smer. Matematika 
bo ostala izziv tudi v bodoče, saj 
jo bodo študiraU. Če je za druge 
še vedno bavbav, zanje ni; pravi
jo, da ne razumejo tistih, ki ima
jo težave z njo, le delati in razu
meti jo je treba, pa težav ni. Mor
da je ta bavbav bolj vezan na 
bodoče zaposlitev, ki je do mate-
matikarjev zelo mačehovska. 
Možnosti za zaposlitev so 
majhne, ker tega znanja 
tehnična stroka še ne zna oziro
ma ne more izkoristiti, dodaja 
profesor Stanislav Šenveter. 
Zato pa se bodo naši uspešni 
mladi matematiki odločili za sa
mostojno podjetništvo. Prof. 
Šenveter jim ob tem samo želi, 
da bi svoje znanje znali bolje 
prodajati kot ga on sam in vsi 
drugi matematiki. Sicer pa je 
tudi njemu ljubezen do matema
tike vcepil profesor Rudolf 
Moge, zdajšnji poslanec držav
nega zbora Republike Slovenije. 
Bil je še pred drugimi izzivi, 
lahko bi izbral tudi slovenski je
zik, pa je na koncu prevladala 
matematika kot najbolj eksakt-
na, čista zadeva, ki se jo da tudi 

Igor Klep: "Bombay je plačilo 
za dosedanje delo in trud v 
srednji šoli" Foto:Kosi 

malo drugače povedati, seveda 
pa ne vsem enako. Pri matemati
ki se vse zreducira na razume
vanje: če jo razumeš, težav ne 
more biti. 

Igor Klep bo v Bombayu od 4. 
do 17. juHja. Kaj mu pomeni 
uvrstitev v slovensko ekipo za 
matematično olimpiado? 
Predvsem plačilo dosedanjega 
dela in truda v srednji šoli. Ko 
mu zaželimo srečo v Indiji, 
odvrne, da jo bo potreboval, želi 
pa si tudi, da bi bila slovenska 
ekipa, v kateri sodeluje, letos 
boljša kot v prejšnjih letih. 

M . Goznilc 

P R E J E L I S M O 

Obvestilo 
za javnost 
Pod tem naslovom razlaga 

predsednik Občinskega odbora 
SNS gospod Miroslav Letonja 
"svojo resnico" o krivicah podjet
ja Chomm, d.o.o., in želi blatiti 
upravo mestne občine v rubriki 
"Prejeli smo" vašega cenjenega 
časopisa (Tednik št. 20, 16. 5, 
1996). Njegovi očitki ne vzdržijo 
najmanjšega preverjanja, zato jih 
ne nameravam komentirati , am
pak podati kronologijo dogod
kov glede lokacije za športno-za-
bavni center, ki ga namerava 
zgraditi podjetje Chorum d.o.o.; 
še zlasti zato, ker je tematika ob
javljena tudi v časopisu Večer z 
dne 14. 5.1996. 

Projekta inženiring Ptuj kot iz
delovalec lokacijske dokumenta
cije je zaprosil sredi marca 1996 
za mnenje o možni lokaciji za 
graditev športno-zabavnega cen
tra na parceli št. 433/2, k.o. 
Krčevina pri Ptuju (parcela leži 
ob regionalni cesti Ptuj - Graje
na na koncu "Panorame" - ob na
sadih hrušk in kapelici). Odde
lek za okolje, prostor in gospo
darsko infrastrukturo Mestne 
občine Ptuj je 25. 3. 1996 izdal 
negativno mnenje za omejeno 
lokacijo, ker ni bilo zakonske 

osnove. Za obravnavano 
območje je predvidena izdelava 
zazidalnega načrta, izdelane pa 
niso niti strokovne podlage. Ce
lotni kompleks je za izdelavo za
zidalnega načrta zelo zahteven 
in občutljiv (konfiguracija in 
plazovitost terena, zelene 
površine Ptuja, morebitna ar
heološka nahajališča, infrastruk
tura), zato ni mogoče izdati pozi
tivnega mnenja na pamet, brez 
strokovne in zakonske podlage, 
čeprav je v igri zelo zanimiva in
vesticija. 

Sledila je vrsta sestankov z na
menom, da bi razrešili nastalo 
situacijo. Podana je bila vrsto 
možnih rešitev (lokacij) za ta
kojšnji pričetek investicije. Na 
enem od sestankov je bil pris
oten tudi župan Mestne občine 
Ptuj (18. 4. 1996), vendar se in
vestitor ni odločil za noben 
predlog. 

V upanju, da je bilo za razume
vanje dovolj povedanega, naj na 
koncu poudarim, da v Mestni 
občini Ptuj nismo nikoU 
odvračali investitorjev - podjet
nikov; nasprotno, želimo jih po
vabiti in jim pomagati, seveda 
ob upoštevanju obstoječe zako
nodaje, kar je bilo storjeno tudi 
pri opisanem primeru, za kar pa 
žal območni odbor NSS ni vedel 
ali ni hotel vedeti. 

Mestna občina Ptuj: 
vodja oddelka za okolje, pros

tor in gospodarsko infrastruktu
ro 

Stanislav Napast 

APAČE / OB 800-LETNICI 

Slovesnosti 
Irofiec meseca 

v zgodovinskih virih je mogoče zaslediti prve zapise o vasi 
Apače že leta 1196, torej pred 800 leti. Vas so spremljali po
membni dogodki - od napadov Turkov, kmečkih uporov do 
gradnje dveh gradov, ki sta bila v lasti različnih gospodov. 
V krajepisno-zgodovinskih čnicah, natisnjenih leta 1885, je takratni ka
plan pri sv. Lovrencu na Dravskem polju Matej Slekovec o vasi Apače 
med drugim zapisal: "Tudi v Apačah niže sv. Lovrenca je v poznejših le
tih bil lasten župan, kar nam kaže nemško ime: Amtmannsdorf. Apače so 
v starih časih bile posestvo ptujskih dominikanov in od njihovega opata 
je vas dobila tudi prvotno ime. Apatje, Apačje in Apače je namreč "ves opa

tova". Apače bi se torej imele nemško zvati prav za prav "Abtensdorf' ali 
kakor ima neka listina iz leta 1 1 % "Appetsdorf'." 
Sicer pa bodo današnji Apačani zgodovino svojega kraja posebej predsta
vili v jubilejnem biltenu, ki je že v končni obdelavi in ga bodo natisnili ob 
tej priložnosti. 
Apačani pa želijo do praznovanja svoj kraj tudi olepšati, zato so že ali še 
bodo lu-edili nekatere zgradbe. Prepričani so, da bo ob pomembnem do
godku celotna vas dajala videz urejenosti. 
Na pobudo krajevnega odbora Apač na Dravskem polju so že konec lan
skega leta ustanovili poseben odbor za organizacijo in pripravo proslav 
ob 800-letnici obstoja kraja. Osrednje prireditve in slovesnosti so predvi
dene kar tri dni, in sicer od 21. do 23. junija. Pod generalnim pokrovi
teljstvom občine Kidričevo bodo v petek, 21. junija, izvedli različna 
športna tekmovanja in zabavo. V soboto, 22. junija, bo občinsko gasilsko 
tekmovanje, še nekaj drugih športnih tekmovanj, pripravili bodo mdi 
kulinarično razstavo domačih jedi. Osrednja proslava pa bo v nedeljo, 23. 
junija, z veliko povorko udeležencev od blizu in daleč. Apačani bodo ve
seli tudi vas. 

M . Ozmec 
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M A D Ž A R S K A / ARHEOLOŠKA RAZSTAVA "RELIGIJE IN KULTI V PANONIJI" 

Odmeven delež slovenskih muzelev 
VSzekesfeherverju na Madžarskem je bila 15. maja odprta ar
heološka razstava Religije in kulti v Panoniji. Razstava domuje 
vGalerijilstvanaCsoka in hodoma či publiki ter števil nim tuj
im turistom, ki obiskujejo to znamenito mesto, prestolnico 
madžarskih kraljev, na ogled do konca letošnjega septembra. 
Potem pa bo, če jibodozvezdemile, "prezimila" vatriju Narod
nega muzeja v Ljubljani. 

Razstavo je pripravi l tam
kajšnji deželni muzej , ki je poi
menovan po svetniškem kralju 
Štefanu (Szent Is tvan Kira ly 
M u s e u m ) . Geografsko obrav
nava ozemlje r imske province 
Panoni je , v katere mejah so 
bila tudi vzhodna področja 
Slovenije s Ptu jem, r imsko 
Poetoviono, na čelu ter predeli 
današnje Avstrije in 
Hrvaškega. Takšna sodobna 
geopoli t ična razmeščenost te 
r imske province je narekovala 
madža r sk im prireditel jem pod 
vods tvom arheologov Eve Pe-
tres, Gabriel le Nadorfi in dr. 
Zol tana Farkasa meddržavno 
nastavitev organizacije, da bi 
na razstavo, v p r id njene po
polnost i in s tem izpovednost i , 
moglo bi t i vkl jučeno tudi gra
divo madžarsk ih panonsk ih 
sosedov. Avstrijci so prispevali 
gradivo iz mejaškega C a r n u m -
tuma , Deželni muzej Joan-
n e u m iz Gradca je "posodil" 

dva p redmeta s Ptuja, hrvaški 
delež (Osijek, Varaždinske T o 
plice . . . ) je zbral in posredoval 
Arheološki muzej iz Zagreba, 
zavoljo popolnost i sporočila pa 
velja dodat i še s imbol ično pr is
o tnos t Arheološkega muzeja iz 
Ogleja (Aquilea, Italija). 

Slovenski pr ispevek, pred
me tn i in s t rokovni , je koordi
niral in organizacijsko izpeljal 
N a r o d n i muzej Slovenije v 
Ljubljani (Arheološki odde
lek) v tesnem sodelovanju z ar-
heologinjo Pokraj inskega mu
zeja v Celju Ireno Lazar. V ka
talogu, ki žal rahlo zamuja, ob 
njej s študijo o av toh ton ih kul
t ih sodeluje dr. Marjeta Šašel 
Kos z Inš t i tu ta za arheologijo 
Z R C SAZU. Po t rebn i denar za 
izpeljavo s lovenskih nalog v 
t em m i k a v n e m razstavnem 
projektu se je zavezalo prispe
vati min i s t r s tvo za ku l tu ro Re
publ ike Slovenije, madžarski 
prireditel j i p a so se za g m o t n o 

pomoč obrni l i , z dobr imi in po 
evropsko zaznamovanimi ar
gumen t i in vel ikimi upi , še na 
Svet Evrope. 

Doprs je cesarja Hadrijana. 2. 
stol. Pokrajinski muze j Ptuj. 

O b razumljivo prevladu
jočem gradivu iz številnih 
madžarsk ih muzejev (ob gosti
telju in drug ih tudi madžarski 
Na rodn i muzej iz Budimpeš te , 
kolos, ki je sredi obsežnih pre
novi tvenih del , ka ter ih namen 
je zasidrat i ga neomajno med 
stebre izpovedovanja 
madžars tva!) je slovenski delež 
na razstavi posebej opazen. Po
krajinski muzej s Ptuja, 

l jubljanski Mes tn i muzej , Be
lokranjski muzej iz Met l ike in 
Narodn i muzej na razstavi nas
topajo z 28 p redmet i , med nji
mi so npr . kamni t i ol tarčki , 
posvečeni boginji ekorni (Ae-
quorna) iz E m o n e ( N M ) , zna
meni t i bronast i askos z bogin
jo D i a n o iz Polhovega Gradca 
(NM) , hišaste žare iz Drnovega 
- N e v i o d u n u m (NM) , ma rmor 
ni reliefi r imsk ih dojilj (nut r i -
ces) in prav tako v marmor ju 
upodobl jeno žrtvovanje larom 
s Ptuja - Poetoviona ( P M Ptuj) , 
por t re ta cesarjev Hadri jana in 
Lucija Vera ( P M Ptuj) , iz p tuj 
skih mitrejev še Rojstvo Mi t r e 
in Magna mater , zraven je bro
nast kipec Amorja ( M M 
Ljubljana) ali s rebrn križec s 
Kučarja pr i Podzemlju v Beli 
Kraj ini (BM Metlika). Skupno 
je na ogled okoli 200 zares 
p rvovrs tn ih arheoloških 
najdb. 

Razstava "Religije in kul t i v 
Panonij i" je obsežen 
meddržavn i projekt , ki obrav
nava vero in verovanja, torej 
najbolj i n t i m n o in zapleteno 
plat človekove duhovnos t i , ki 
je izpovedana na zelo raznol ik 
način bodisi na večjih (kamni
t ih) spomenik ih ali posebej 

sk rbno in osebno naravnano 
tudi na d r o b n i h p redmet ih za 
vsakodnevno rabo. V 
zgoščenih poglavjih obravnava 
razstava razvejano versko živl-

Bronast askos z upodobitvijo boginje Diane iz Polhovega Grad. 
ca. Prva polovica 1. stoletja. Narodni m u z e j . Foto S. Habič 

jenje v Panoni j i , od kel tskih 
rel igioznih preži tkov, avtohto
n ih kul tov, kul ta cesarjev, ori-
en ta ln ih božanstev in kla
sičnega r imskega panteona do 
polne uveljavitve krščanstva. 
Razstava je zagotovo zanimiv 
s t rokovni izziv, t r enu tno v Ev
ropi zelo pril jubljena temat ika 
pa je porok tudi za dober odziv 
pri publ ik i tako na Madžar

skem kot pozimi v L jub l j J 
Posebna vrednost razstavel 
tudi v načinu njenega nastj 
Janja, saj je povezala muzeje ^ 
s t rokovnjake pe t ih držav -.erj 

tudi v tem pogledu odmeven 
ku l tu rn i dogodek in svojevr
sten dokaz plodnega in prija
teljskega sodelovanja v tem 
delu Evrope, ki m u politične 
nedorečenost i , zavlačevanja in 
zadrege ne morejo do živega. 

Razstavo je odpr l akademik 
Miklos Szabo, rektor univerze 
Eotvos Lorand . 

D r a g e Sveližak 

PTUJ / KONCERT V NARODNEM D O M U 

Nt t i^ tffHikof eitcev z gosti 
M E Š A N I P E V S K I Z B O R D R U Š T V A U P O K O J E N C E V P T U J - Z B O R O 
V O D J A JOŽE D E R N I K O V I Č • M E Š A N I P E V S K I Z B O R E D I N O S T I Z 
P L I B E R K A - Z B O R O V O D J A J A N E Z P E T J A K 
Ime Jožeta Dernikoviča naše koncertno občinstvo dobro poz
na, saj redno nastopa kar s štirimi zbori: dvema mešanima 
(DUSvoboda Ptuj, PZ Cirkulane) in dvema moškima: Komu
nala Ptuj in gasilski pevski zbor Hajdoše. 

L e ma lokdo si lahko pred
stavlja, kol iko t ruda , potrpl
jenja in znanja zahteva vsak 
zbor nauči t i pravilnega d ihan
ja, izgovarjave, lepega fraziran-
ja in interpretaci je i td. za dose
go pr imernega zvoka vse do 
umetn i škega izraza. Zboro
vodja Dern ikov ič je izbral pr i
meren , zanimiv in raznolik 
koncer tn i p rogram. Posebno 
obču tno je bila podana njegova 
nova skladba Dve beli brezi na 
besedilo Zmaga Rafolda iz Ma

ribora, ki se je s prijatelji ude
ležil koncer ta . Občins tvo je 
oba avtorja, skladatelja in pes
nika, kakor tudi pevski zbor 
nagradi lo s p r i s rčn im aplav
zom. 

Po o d m o r u je nastopil zbor 
"Edinost", ki ga vodi Janez Pet-
jak. Že dolga leta ga poznamo 
kot sposobnega zborovodjo in 
harmonizator ja koroških viž. 
Ob njegovi 50-letnici (roj. 19. 
11. 1930) sta m u Krščanska 
ku l tu rna zveza Celovec in Kul 

t u r n o druš tvo Globasnica izda
li Podjunske viže. Pavle Zablat-
n ik piše v sp remni besedi med 
d rug im: "Talentu je botroval 
že rodn i d o m , v katerem je fant 
doraščal, že v zgodnji mladost i 
je sam zložil besedilo, melodijo 
in harmoni jo . Glasi se takole: 

Mladostno srečo užil sem poleg 
mamice, 

očeta, bratov in sestric, 
mnogo smo prepevali, 
prelepe pesmi mladih dni. 
Vedno pesmi pomenijo mi spo

min, 
kot mehki glas mi violin... 
T a k je Petjak, nekdanji samo

uk, še danes , njegove podjun
ske viže zvenijo m e h k o , toplo 

Mešani pevski zbor Društva upokojencev Ptuj . Foto: Langerholc 

in pr i s rčno , posebno če jih 
pojo Podjunčani pod njegovo 
roko! 

Nekaj teh biserov je podari l 
tud i nam. Navdušeni pos-
lušavci n iso štedili z aplavzom. 

Univ . prof. 
Jože Gregor« 

Mešani pevski zbor Edinost iz Pliberka. Foto: Langerholc 

KO LEGENDE Z A Ž I V I J O / PROJEKT PROMOCIJE PTUJSKIH LEGEND 

Atila in niegova poroina noi 
(5. s t o l e t i e ) 

Atila je bil, ogrski kralj, znan pod vzdevkom bič božji, saj je 
prelil mnogo krvi po svetu. Leta 452 je na poti v Italijo p o l ^ 
drugih krajev porušil tudi kraj, od Ptuja oddaljen približno 
2 km, to je Ha jdina (Haidin). Leta 453 je osvojil vso Dalmaci
jo in mnogo mest v Italiji. 

Leta 454 se je vrnil v Pano-
nijo, ter se v Ptuju, star 124 
let, poročil z neko mladenko 
po imenu Jelka. Njej na ljubo 
je pr i redi l na dan poroke raz
ne vojaške igre in veselice. O b 
lepi deklici , bogati jedači in 
pijači je bil najsrečnejši člo
vek pod soncem. T o d a v 
poročni noči se je zadušil . 

Njegovo t ruplo naj bi potem 
sinova pokopala na nekem 
t ravniku, 20 m i n u t hoje od 
dravskega nabrežja. Za lepo 
mlado vdovo pa se je izgubila 
vsaka sled. 

Se dandanašnj i se v Ptuju 
govori o tem, da naj bi bil Ati
la pokopan v bližini Ptuja, 
vendar do danes groba še niso 
našli . Škoda, pokopan naj bi 

bil namreč v devetih krstah: 
najprej v zlati, na to srebrni -
in nazadnje v leseni. Na Ati-
lov račun pa se marsikdo 
pošali tudi s kakšn im arheolo
gom, ki kaj raziskuje, saj niu 
reče: "Ti, a greš p o n o v n o Ati-
lo iskat?". Ne izpodbi tno je, da 
bi najdba Atilovega groba po
meni lo zmagoslavje. 

N a t a š a Korenlal^ 
VIR: 
1. Slovenska vojna zgodovin^ 

od Kristusovega rojstva do 
1434; objavil Davorin Žunko-
vič, v Mariboru, leta 1939. 

2. Die Ortsnamen des Oberei^ 
Pettauer Feldes, M. Žunkffvi^ 
leta 1902. 
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^^OVENSKA BISTRICA / 35 LET OSNOVNE ŠOLE S PRILAGOJENIM PROGRAMOM 

\fsak iiceiiec f e posebnosi zase 
"Vesela, srečna in ponosna sem, da ste z nami, da z nami 

^glite radost, igrivost, srečo in uspehe naših otrok. Zaradi 
jjjih, ne zaradi njihove drugačnosti, smo se zbrali, da bi 
počastili njihove majhne in velike uspehe. Vseh je veliko 
jjj so pomemben delček v mozaiku delovne ustvarjalnosti 
ijaših otrok," je uvodoma na osrednji proslavi ob 35-letni-
ci osnovne šole Minke Namestnik - Sonje, šole s prilago
jenim programom, povedala ravnateljica Milica Klo-
j^očovnik, ki kolektiv te šole uspešno vodi že 23 let. 

}ii proslavi, ki je bila zadnji 
jpajski dan, so bili predstavniki 
zavoda za šolstvo, občine Slo
venska Bistrica, številni kolegi 
5orodnih sosednjih šol, učitelji, 
)ji so minulih 35 let sooblikovali 
podobo te šole, ter seveda števil
ni Bistričani in starši otrok. 
Osrednji dogodek petintride

setega rojstnega dne šole je bil 
proslava, kljub temu da so se 
šolarji in učitelji jubileju posve
tili že nekaj časa. Jubilej so na-

Ravnateljica Milica 
IQokočovnik meni, da je pri 
njihovem delu pomemben 
vsak, še tako majhen rezultat. 

menili raziskovanju pohorskega 
ljudskega izročila, za kar so jim 
služile pravljice pohorskega 
pravljičarja Jožeta Tomažiča (le
tos mineva 90 let od njegovega 
rojstva in 25 let njegove smni ) . 
Tako so nastopajoči vse prisotne 
popeljali v svet vil, gozdnih 
škratov, povodnega moža, divje
ga lovca in pastircev, ki so svoj 
čas po pohorskih fratah 
brezskrbno pasU svoje črede. 
Temu primerne so bile tudi pe
smi, ki jih je pel zborček. 

Življenje otrok, ki imajo 
težave v duševnem, telesnem in 
tudi socialnem razvoju, gre dalje 
svojo neusmiljeno pot, nič kaj 
podobno pravljicam Jožeta 
Tomažiča. Pa vendar, kot je 
omenila ravnateljica, večina nji
hovih otrok doseže svoj cilj. Ne 

vračajo se inženirji ali zdravniki, 
temveč ljudje preprostih pokli
cev - zidarji, peki, slaščičarji, ko
vinarji ali šivilje. Mnogi med 
njimi bi celo zmogh prestopiti 
višji prag, lahko bi postali več, 
vendar jim vrata drugačnega po
klicnega izvora ne zapirajo šola 

Ob kulturnem programu so se vsi v viteški dvorani bistriškega 
gradu, kjer je potekala osrednja slovesnost, za nekaj časa 
umaknili v svet pohorskih pravljic. Na fotografiji je prizor z 
divjim lovcem. 

ali učtelji, temveč zakonodaja. 
Brez dvma pa je pomembno, da 
se vračajo v svoje okolje kot po
nosni, pošteni ljudje, ki skrbijo 
zase in za svoje družine. 

Šola s prilagojenim progra
mom, ki je bila v Slovenski Bi
strici ustanovljena decembra 
1961. leta, 1978. leta pa poime
novana po najmlajši borki padle
ga Pohorskega bataljona Minki 
Namestnik - Sonji, zajema 
učence, ki imajo razvojne in dru
gačne težave, z območja celotne 
slovenjebistriške občine. Na šoli 
je v letošnjem šolskem letu 78 
učencev, kar je skoraj dva od
stotka od celotne šoloobvezne 
populacije v občini, 63 pa jih 
obiskuje osrednjo dejavnost za
voda, to je osnovno šolo s prila
gojenim programom. Šoloobvez
ne otroke z zmerno motnjo v 
duševnem razvoju pa vključujejo 
v oddelke vzgoje in izobraževan
ja. Potem je tu še oddelek s kom
biniranimi motnjami, kjer pote
ka delo po posebnih individuali-

zlranih programih. Ker pa ostaja 
nekaj otrok s posebnimi učnimi 
težavami v normalni osnovni 
šoli, so v šolskem letu 1992/93 
kot prvi v Sloveniji organizirali 
specialno mobilno pedagoško 
službo. 

Ravnateljica Milica Klokočov-
nik premore v sebi ogromno 
energije in volje, narediti nekaj 
bolje in učinkoviteje. Zato rada 
reče, da ni nič nemogoče, tako 
tudi odpnje varstveno delovne
ga centra, ki ga načnujejo že 
letošnjo jesen in kjer bi imeli 
sprva samo en oddelek. S tem 
bodo lahko poskrbeli za tiste 
odrasle mladostnike, ki se po 
končanem rednem usposabljan-

Foto: VT 

ju ne morejo vključiti v redno 
delo in samostojno življenje. S to 
obliko bi postopoma prerasli v 
Center za usposabljanje, ki bi z 
različnimi programi nudil celo
vito skrb razvojno prizadetim 
osebam v slovenjebistriški 
občini. 

Če se ponovno vrnemo k os
rednji slovesnosti ob 35-letnici 
njihove šole, ki so ga sklenili 
pevci okteta Planika, ne moremo 
mimo priznanj, ki jih je podelila 
šola, pa tudi priložnostnim le
pim mislim in darilcem, ki so jih 
prinesli kolegi sorodnih šol, kot 
tudi ne mimo besed mag. Alojza 
Sirca, predstojnika Zavoda za 
šolstvo - enote Maribor, ki je 
poudaril velik prispevek sloven
jebistriške osnovne šole s prila
gojenim programom populaciji 
otrok, ki za to, da nekaj doseže, 
potrebuje več strpnosti, za kar 
gre zasluga celotnemu kolekti
vu. 

V i d a Tepolevec 

SKORBA/ s SKUPŠČINE TERAPEVTSKE SKUPNOSTI KZA 

1̂  osprei//u rehubilitailia družine 
25. maja je bila v domu krajanov v Skorbi 23. letna 

skupščina terapevtske skupnosti kluba zdravljenih alko-
•̂ olikov Ptuj, na kateri so ocenili delo v zadnjem obdobju, 
P^̂ delili priznanja za abstitenco, izvolili novo vodstvo ter 
Prisluhnili strokovnemu prispevku višje medicinske se-
^̂ re Milene Drakšič o alkoholizmu v družini. 

Skupnost ima po najnovejših 
Podatkih okrog 60 članov s svoj-

ki so organizirani v štirih 
^l^upinah - A, B, C in D. Pouda-
"̂ k̂ na delu v skupinah je na 
'^'^žinski rehabilitaciji, na od
pravljanju posledic alkoholizma 

osebnostni rasti vsakega člana 
^^žine. 
^ prispevku Milene Drakšič 
bil predstavljeno, kako alko-

^°l|2em kot bolezenski proces 
^Pliva na družino, na njen raz-
''̂ i in razpad. Odziv na preda-
Ĵ̂ ie je bil zadovoljiv, člani 
'^^Pnosti so se oglašali z lastni

mi izkušnjami. 
Za enoletno abstinenco so po

delili priznanja 14 članom s svoj
ci, za triletno trem, za sedem 
prav tako trem, za deset enemu 
in za 15 let prav tako enemu s 
svojcem. Najstarejši član tera
pevtske skupnosti je 4. aprila le
tos imel že 23 let abstinence. 

Novi predsednik TS KZA Ptuj 
je Franc Sagadin, nova blagaj-
ničarka Pavla Polajžer, nova taj
nica pa Jožica Gmajner. 

Srečanja skupin so ob pone
deljkih od 16. do 18. ure, ko je 
terapevtka socialna delavka Ma

rija Tominšek, ob torkih od 16. 
do 18. ure, ko je terapevtka soci
alna delavka Jasna Toplak, in ob 
četrtkih od 16. do 18. in od 18,30 
do 20.30, ko je terapevtka Mile
na Drakšič, višja medicinska se
stra. Srečanja potekajo v Dravski 
ulici 18 (bivše mestno kopa
lišče). Vsaki drugi mesec pa so 
skupni sestanki vseh skupin, na 
katerih obravnavajo vnaprej 
določeno temo. Letos sta bile to 
že vloga svojca pri rehabilitaciji 
in abstitenca - prednost ali ovira 
na delovnem mestu, tretja tema 
pa ima naslov Otroci alkoholi
kov in pitje pri mladostnikih in 
jo bodo obravnavali v šestem 
mesecu. Načnujejo pa še temo o 
komunikacijah in po potrebi še 
nekatere. 

M G 

M A R I B O R / ODPRLI OZARIN DNEVNI CENTER MELJE 

Ko [utri i^oMHinm cfm#s 
v sredo, 29. maja, so v nekdanji mariborski meljski 

vojašnici uradno odprli Ozarin dnevni center Melje. Ozara 
je nevladna, neprofitna in socialno-humanitama organiza
cija, ki si prizadeva za izboljšanje kakovosti življenja ljudi z 
diagnozami duševnih bolezni po njihovem zdravljenju v 
psihiatričnih ustanovah. Njen sedež je od ustanovitve 23. 
januarja 1994 v Mariboru, svojo dejavnost pa razširja na po
dročje celotne Slovenije. 

Najprej so delovali v stanovan
ju predsednika Igorja Hrasta, za
tem so se preselili v najete pros
tore v Domu invalidskih društev 
v Mariboru, po izpeljavi nekaj 
odmevnih programov in projek
tov pa jim je uspelo dobiti okrog 
360 kvadratnih metrov prostora 
v obnovljeni vojašnici. Večji del 
stroškov sanacijskih del je finan
ciral republiški zavod za zapos
lovanje. 

"Ozara ne pomaga samo ljudem, temveč tudi državi," je ob 
odprtju dejal mariborski župan dr. Alojz Križman 

Duševne motnje so po pogos
tosti tretja najpomembnejša sku
pina bolezni pri nas. Duševno 
obolelih je namreč 0,8 odstotkov 
odraslih prebivalcev Slovenije. 
Z naraščanjem brezposlenosti in 

socialnih stisk ta odstotek še 
narašča. Ozarin dnevni center 
Melje duševno bolnim ljudem 
omogoča, da se po zdravljenju v 
psihiatričnih ustanovah 
vključijo v različne dejavnosti: 
delavnice za usposabljanje, ure
sničevanje delovnih projektov, 
prostočasne aktivnosti, samo-
pomčne skupine ... Pomembno 
pa je tudi, da se dobivajo njihovi 
partnerji, starši, prijatelji in so

rodniki. Na ta način si prizade
vajo duševne bolnike ustrezno 
motivirati in pripraviti na sa
mostojno življenje. Pomagajo 
jim pri njihovem vračanju v ok
olje, žehjo zmanjšati možnosti 
za ponovno hospitalizacijo in 

duševno bolnim ljudem omo
gočiti dostojno in polno življen
je. 

Ob odprtju centra je simbo
lični trak dnevnega centra prere-
zal župan mesta Maribora dr. 
Alojz Križman, ki je v slavnost
nem nagovoru podprl Ozarin 
program in zaželel vsem, ki bodo 
ta program uresničevali in živeli, 
veliko dobrega. Zraven ustano
viteljev centra, ki ga vodi Igor 
Hrast, je za kakovostno in orga
nizirano delo potreben tudi stro
kovni kader. Denarja za redne 
zaposlitve zaenkrat še ni, zato 
Ozara sodeluje pogodbeno z 12 
strokovnimi sodelavci (psiholo
gi, psihiatri, socialni delavci, 
pravniki. . .) . Najbolj so pridobit
ve veseli uporabniki, ki jih je 
trenutno 87. 

Svečanega odprtja so se ude
ležili številni domači in tuji stro
kovnjaki iz podobnih nevladnih 
organizacij iz Avstrije, Italije, 
Anglije, popestrili pa so ga gle
dališče Ane Monroe, vokalna 
skupina Amazing Grace z mari
borske 1. gimnazije ter Adi Smo-
lar. Zelo prisrčno je program po
vezovala Katarina Lavš. 

Ozara je obiskovalcem predsta
vila zbornika referatov z dveh 
svojih strokovnih posvetov, pri
ročnik Kako začeti ter katalog 
izdelkov, ki so nastali v dnev
nem centru že pred uradno otvo
ritvijo. Posebne pozornosti je bil 
deležen zbornik poezije in proze 
"Domov", ki morda bolj zgovor
no kot vse drugo govori tudi o 
slehernem izmed nas, ki se že ju
tri lahko znajde v duševni stiski 
in nam bo sleherna Ozara še 
kako dobrodošla. 

Tekst in f o t o g r a f i j a : 
M . Slodniaic 

D O R N A V A / KAKO IZBOLJŠATI BIVALNE RAZMERE ODRASLIH VAROVANCEV g 

^irebvieio nove prostore 
v Zavodu dr. Marijana Borštnarja za varstvo in uspo

sabljanje oseb z motnjami v duševnem in telesnem razvoju 
v Domavi se že dalj časa srečujejo s slabimi bivalnimi raz
merami v stari graščini. V 260 let starem gradu, ki je v zelo 
slabem stanju in potreben temeljite obnove, zdaj živi 141 
odraslih oseb. Zraven tega, da jih ovirajo arhitektonske ovi
re, da ni nobenega dvigala, da so prostori majhni in nefunk
cionalni ter so sočasno spalnica, jedilnica, habilitacijski in 
dnevni prostori, padajo s fasade omet in okrasni elementi, 
kar je zelo nevarno za varovance ter delavce. Že dolgo časa 
tečejo pogovori o gradnji novih prostorov južno od gradu 
poleg novega, sodobno opremljenega zavoda, kjer že nekaj 
let čaka komunalno opremljena parcela. 

V sredo so se v Domavi znova 
sestali na problemski konferen
ci, ki so se je med drugim ude
ležili Bojana Cvahte, državna 
sekretarka pri ministrstvu za 
delo, družino in socialne zadeve, 
Danica Simšič, predsednica ko
misije državnega zbora za 
vprašanje invalidov, in profesor 
Mirko Galeša ter predstavniki 
stroke, starši varovancev in 
dornavski župan mag. Anton 
Velikonja. Čeprav se je doslej 
zvrstilo že nekaj podobnih ses
tankov pri različnih ministrst
vih, je zadnji izzvenel dokaj op
timistično. 

Milenko Rosic, direktor dorn-
avskega zavoda, je znova opozo
ril, da se stroka in politika mora
ta odločiti, ali bodo v Domavi 
tudi v prihodnje iDivale odrasle 
duševno prizadete osebe. Ne 
smemo namreč pozabiti, da prav 
v teh letih ponavadi ti izgubijo 
starše ter druge sorodnike in po
trebujejo pravilno domsko 
oskrbo. Ta pa v zdajšnjih razme

rah ni možna kljub dobremu 
strokovnemu kadru, ki ga v 
dornavskem zavodu imajo, je še 
dodal Rosic. S tem so se po ogle
du prostorov strinjali tudi vsi 
dmgi . 

Ena izmed novih idej je, da bi 

Zavod Dornava postal regijski 
center. Bojana Cvahte je med 
dmgim dejala, da v njihovem 
ministrstvu ne razmišljajo več o 
preselitvi varovancev iz Dorna-
ve, temveč o tem, da bi jim čim 
prej izboljšali življenjske prosto
re. 

Dogovorili so se, da naj bi že 
letos opravili nekaj nujnih sana
cijskih del v starem zavodu in 
aktualizirali že obstoječe projek
te za izgradnjo novega doma. 

Tudi po tem sestanku pa se 
starši dornavskih varovancev, 
delavci in Domavčani potihoma 
bojijo, da se bo ponovila že zna
na zgodba o pomanjkanju denar
ja tako za gradnjo novega zavoda 
kot za nujno sanacijo tega 
baročnega bisera. 

M S 

Danica Simšič in Bojana Cvahte sta se med ogledom strinjali 
z direktorjem Milekom Rosičem, da je 141 odraslih 
varovancev v starem gradu bivalno ogroženih. 

file:///fsak
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Tek m enfuziazem 
21. aprila je bil v Londonu tradicionalni maraton. Udeležili smo se ga 

tudi štirje Ptujčani - zraven Mirka Vindiša, ki je poskušal doseči normo 
za olimpijske igre v Atlanti, smo tekli še Milan Potočnik, Božo Doki in 
Boris Zmazek, vsi člani ptujskega kluba Maraton. 

Londonski maraton je eden 
najmnožičnejših. Tokrat je so
delovalo 44333 tekačev iz več 
kot 50 držav v starosti od 18 do 
84 let. Več kot 12000 tekačev je 
poskušalo razdaljo 42.195 km 
premagati prvič. Od londonskih 
olimpijskih iger leta 1908 je 
dolžina maratonskega teka na
tančno 26 milj ali 42.195 km. 

Dan pred maratonom smo mo
rali dvigniti startne številke. Po
deljevanje je potekalo hitro in 
brez gneče. Organiziran je bil 
tudi sejem tekaške opreme, or
ganizatorji različnih maratonov 
pa so že vabili na naslednje tek
me po vsem svetu. Tudi raden
ski maraton je bil med njimi. 
Zvečer smo zgodaj odšli k 
počitku, čakal nas je namreč na
poren dan. 

V nedeljo zjutraj smo pri 
zajtrku spoznali, da nismo edini 

maratonci v tem hotelu. Razpoz
navni znak je bila vrečka, na
menjena za obleko, ki smo jo od
dali na startu. Japonski gostje 
pri sosednji mizi so nam zaželeli 
srečo in odpravili smo se proti 
startu v predmestje Londona. 
Seveda z nami ni bilo Mirka, saj 
ga je organizator ob prihodu v 
Lpndon pričakal že na letališču 
in ga odpeljal v drugi hotel. Naj
prej smo potovali s podzemno, 
nato pa smo prestopili na želez
niško postajo, od koder so vozili 
posebni vlaki. Z vseh strani so se 
stekale reke maratoncev. Večina 
nas je že pila vodo. Ta je bila v 
naslednjih nekaj urah odločilni 
faktor. Prvi vlak, ki je pripeljal, 
je bil nabito poln. Nekateri so se 
sicer poskušali povzpeti nanj, 
vendar neuspešno. Vročina je 
vse bolj pritiskala. Tudi nas
lednji vlak je bil nabito poln, 
toda časa je bilo vse manj, zato 

smo se morali nekako preriniti 
skozi vrata vagona. 

Na start smo prišli ravno še 
pravi čas, da smo lahko oddali 
obleko, se ogreli in si poiskali 
svoj prostor na startu. Kljub 
sproščenemu počutju je pulzme-
ter kazal naraščanje adrenalina. 

Točno ob 9.30 se je zaslišal 
pok, množica tekačev je nav
dušeno vzklikala. Po telesu me 
je kar spreletavalo. Helikopterji 
v zraku so sledili glavnini, med 
katerimi je bil tudi Mirko. 
Spraševali smo se, ali mu bo 
uspelo. Končno smo se tudi mi 
začeli premikati. Zaradi 
množice tekačev smo potrebova
li kar štiri minute, da smo prišli 
do startne linije. To je čas, ki si 
ga je bilo na cilju potrebno 
odšteti od uradnega časa. 

Že od samega začetka nam je 
množica gledalcev in navijačev 

Udeleženci maratona iz Ptuja (od leve): Boris Zmazek, Božo Doki, Milan Potočnik in Mir^ 
Vindiš. Foto: Tanja Potočnik 

ob progi ploskala in nas vzpod
bujala. Ves čas smo tekli ob zvo
kih prijetne glasbe, ki je prihaja
la od različnih glasbenih skupin, 
ljudje so peli, pleali, se zabavali 
in navijali. Otroci so nam dajli 
roke, ponujali bonbone in 
oranže. Nekateri tekači so 
poskrbeli za zabavo tako, da so 
se našemili v različne kostume, 
kar je pri gledalcih vzbujalo še 
posebno navdušenje, tudi pri 
tistih ob televizijskih sprejemni
kih. Tekmo so namreč direktno 
prenašali s pomočjo 41 kamer, ki 
so bile razvrščene ob progi in v 
helikopterjih. Salve smeha je 
požel tekač, oblečen zgolj v Ada
mov kostum. Zanimiv je bil tudi 
tekač - nevesta, pa zapornik, 
kokoš, hudič ... Ob vzdušju, ki 
so ga ustvarjale množice gledal
cev in tekačev, nas je kar nosilo 
naprej. Pot nas je vodila mimo 
Greenwicha in preko Temze po 
Tower Bridgeu, kjer so nas, na 
polovici proge, pričakali domači 
navijači. Kolona je bila še vedno 
strnjena, tako da je bil tek še 
vedno precej oviran. 

Sonce je bilo vse višje in je vse 
bolj je neusmiljeno pripekalo. 
Doma smo trenirali še v snegu, 
tekma pa je potekala v pravi po
letni vročini. Hladili smo se 
tako, da smo po sebi polivali 
vodo, ki nam je bila na voljo vsa
ko miljo. Z manjšimi požirki 
smo sproti nadomeščali iz
gubljeno tekočino. Vsakih pet 
milj so bili na razpolago tudi na
pitki isostar kot dodaten vir 
energije in izgubljenih minera
lov. 

Po 30 kilometru se je pokazalo, 
da je bila izbira počasnejšega 
tempa pravilna. Vročina je pre
magovala številne tekmovalce, 
ki so množično zapuščali progo. 
Nekateri so pot nadaljevali s 
hojo, nekateri so celo iskalo 
zdravniško pomoč. Dolgotrajen 
tek namreč pomeni velik psiho
fizičen napor. Trosijo se zadnje 
zaloge glikogena v mišicah, zato 
postaja tek počasnejši in ut
rudljiv. V mišicah se nakopiči 
veliko mlečne kisline, kar 
povzroča bolečine. Kljub pitju 
vode je izguba le-te dosti večja, z 
vodo pa se izgubljajo tudi mine
rali, kar povzroča krče. 

Dogajanje ob progi je bilo sicer 
še naprej zabavno, a zame vse 
manj zanimivo. Vedno bolj sem 
se ukvarjal le še sam s seboj. V 
glavi sem že davno pretekel 
zadnjih deset kilometrov, cilja 
pa še vedno ni bilo videti. Kilo
metri so se mi zdeli vse daljši. Že 
nekaj časa nisem vedel, kje sta 
Mišo in Božo. Vedno pogosteje 
sem kontroliral pulz, a "čipalka" 
je delala brez večjega napora. 

Končno sem zagledal Big Ben. 
Spet sem dobil zalet, vzel sem še 
zadnjo steklenico vode in se po
lil. Že dolgo nisem več pazil, da 
si ne bi zmočil copat, saj so ti b ih 
že zdavnaj premočeni. Odhitel 
sem mimo Westminstrske in 
Buckinghamske palače proti cil
ju našega teka. Tek skozi ciljno 
ravnino je bil zame nekaj naj
lepšega. Prvič sem premagal ma
ratonsko razdaljo. Čas na moji 
uri je pokazal 3:53:11, kar je po
menilo 8672. mesto ali eno uro 

in 43 minut za zmagovalcem, ki 
je bil že tretje leto zapored 
Mehičan Dionicio Ceron. Tudi 
Mišo in Božo sta prišla na cilj v 
približno istem času, saj smo 
večino proge tekli skupaj. Žal pa 
sta vročina in veter preprečila 
Mirku doseči normo, zato je še 
pred koncem odstopil. 

Na medalji, ki smo jo dobili 
vsi, ki smo prišli na cilj, piše: 
"Nikoli ni bilo narejenega nič 
velikega brez entuziazma." To 
pa velja tudi za organizatorje, ki 
so ves čas skrbeli za tekmovalce, 
jim razdeljevali vodo, hrano, 
skrbeli za zdravniško pomoč, 
promet, prevoz tekačev ... Skrat
ka, vse je potekalo hitro in brez 
zapletov. 

Londonski maraton nam bo še 
dolgo ostal v spominu. Organi
zatorji in množica Lon-
dončanov so nam pripravili res 
odlično tekmo in predstavo 
hkrati. Bivanje v Londonu pa 
smo izkoristili tudi za oglede 
številnih znamenitosti , ki jih 
ponuja mesto z bogato zgodovi
no: Westminstrske palače z Big 
Benom, cerkve Westminster 
Abbey, katedrale sv.Pavla, lon
donske trdnjave z znamenitim 
dvižnim mostom in zbirko kral
jevih draguljev, nacionalne gale
rije, muzeja voščenih lutk, pri-
rodoslovnega muzeja.. . 

Zahvala donatorjem, ki so 
omogočili našo udeležbo na ma
ratonu. 

Boris Zmasek 

TURNISGE / 3. POKAL PTUJA V KONJENISTVU 

Pokal Maji Vohur 
v nedeljo, 26. maja, je bila v organizaciji konje
niškega kluba Turnišče - Ptuj v parku pri tur-
niškem gradu konjeniška tekma za tretji pokal 
Ptuja, ki je potekala pod pokroviteljstvom mestne 
občine Ptuj in sponzorstvom Talumom iz Ki-
dirčevega. 

Foto: Langerholc 

Tekmovalo je 49 konjenikov 
na 38 konjih iz enajstih sloven

skih konjeniških klubov. 
Skupna zmagovalka tekme in 

dobitnica pokala Ptuja je Maja 
Vohar iz konjeniškega kluba 
Murska Sobota s konjem Black 
Barijem, drugi je bil U r h Bau-
m a n s konjem Lucasom, tretji 
pa Juri j Godec s kobilo Mono 
Liso (oba K K Piramida). Tek
movanje je potekalo v discipli
nah A - 0 , A-1 in A-2. S solidni
mi rezultati se lahko pohvalijo 
tudi ptujski tekmovalci I rena 
Hrenko , Urša Berli<:, David 
K o d e r m a n in Silvija Cvetko, 
ki so se uvrstili od 4. do 12. 
mesta. 

Tretji konjeniški pokal Ptujs 
je ena od prireditev iz koledarja 
turnirskih prireditev v preska
kovanju ovir Konjeniiike zveze 
Slovenije. Prireditev si je ogle
dalo okrog petsto ljudi, bilo pa 
bi jih veliko več, če dopoldne 
ne bi deževalo. 

Jeseni bo konjeniški klub 
Turnišče - Ptuj pripravil revijo 
najboljših v preskakovanju 
ovir. 

M G 

Š P O R T N I K I O KAJENJU / ATLETINJA VANJA KOTAR 

""Šposf in cff orefe ne gredo sliupoiF' 
Letošnji svetovni dan brez tobaka je potekal pod 
geslom Šport in umetnost brez tobaka. Življenje 
športnih prvakov, vodilnih igralcev in drugih umet
nikov je zelo izpostavljeno in zato vzbuja veliko za
nimanja. Športne zvezde in umetniki so mladim po
gosto vzor. Temo letošnjega dneva je zato zelo pri
merna: atleti In umetniki lahko utirajo pot h krepit
vi zdravega načina življenja, kjer uporabo tobaka 
ni več družbena normo. 

Naj obračamo tako ali drugače, 
cigarete so še vedno največji dej
avnik tveganja. Med znanimi in 
uveljavljenimi športniki smo se 
zanimali, kaj menijo o cigaretah, 
o kajenju nasploh in o združlji
vosti kajenja s športom. Tokrat 
je naša sogovornica znana ptuj
ska atletinja Vanja Kotar , ki 
nam je povedala: 

"Nikoli ne bi kadila, cigarete 
me ne privlačijo. Če si športnik, 
sploh ne smeš kaditi, če želiš 
uspeti. V ptujskem športu, lahko 
rečem, je kajenje pogosto. S to 
razvado se srečujejo tudi vrhun
ski športniki, ki so bodisi že ne
hali tekmovati ali pa končujejo 
svojo tekmovalno obdobje. Če 
jih vprašaš, zakaj kadijo, dobiš 

Vanja Kotar 

pogosteje odgovor, da zaradi 
družbe." 

M G 

N A M I Z N I TENIS / NEJC JANZEKOVIC O SEBI IN KLUBU 

Vsak vefer prinese spremembe 
Po velikih spremembah v Nomlznoteniškem klubu Poetovio je zapihal noV/ 
mirnejši veter. Sedaj klub vodi Stanislav Toplak, nov trener je po odhodu IvO' 
na Pšojdo Marinko Grbič Iz Maribora, njegov pomočnik In kondicljski trener 
pa domačin Damjan Somojlenko. 

Nejc s svojim konjičkom. Foto: Jana J. 

Nejc je v tem športu že osem let 
in trenira petkrat na teden. V 

začetku ga je treniral Tomislav 
Džankič, a je zapustil klub in je 

na njegovo mesto je prišel Iva" 
Pšajd. Sedaj je Nejčev trenef 
Marinko Grbič. Spremembe pf 
treningu so že prinesle vidne re
zultate. Nejc je na državnem 
prvenstvu za pionirje zasede' 
odlično tretje mesto pri po'^' 
meznikih in drugo pri meŠanit' 
parih. 

Zraven Nejca izstopata po r̂ ' 
zultatih še brata Marko in Gr̂ ; 
gor Zafoštnik. Naslednje leto vs' 
napredujejo v višje razrede v šo'' 
in tekmovalnih kategorija, 
pomeni, da bodo v svoje de'" 
morali vložiti še več svojec 
prostega časa, Nejc pa bo mo^^^ 
manj brenkal po strunah. 

M i l a n Kraji'' 
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Kuharsid nasvefl 
Blitva 

ujaši vrtovi so vedno bolj zeleni in bogati z zelenjavo, zra-
yen solate se sedaj bohotijo še špinača, blitva in nekatere 
yrste jušne zelenjave. O špinači smo že govorili, zato boste 
jan£S slišali nekaj o blitvi. 

glitva je neposredna sorodnica 
rdeče pese. Je slastna zelenjava, 

jo gojimo zaradi bujnih listov 
[er mesnatih belih in rdečkastih 
stebel. Doma je v Sredozemlju, 
î lado in nežno blitvo lahko 
jemo tudi surovo s stebli vred. 
po okusu je rahlo podobna 

rdeči pesi in se zato ujema s sad-
jgni in sladkorjem, zelo pogosto 
pa jo ponudimo k morskim ri
bam prilogo. 
po pravilih jo najpogosteje pri

pravljamo kuhano z olivnim ol
jem, česnom in pomarančo. V 
primerjavi s špinačo so listi blit
ve nekoliko večji, njen okus je 
prav tako nekoliko ostrejši, prav 
zaradi tega pa jo lahko pripravi
mo kot samostojno listnato ze
lenjavo. 
Še bolj vsestransko uporabna 

jerebrasta blitva ali rebrača. Ima 
kakor blitva za rezanje krepke 
liste s širokimi belimi osrednji
mi rebri. Liste lahko pripravimo 
kot špinačo rebra, pa kakor 
beluše, tako da bi lahko iz njih 
pripravili okusno kremno juho, 
jo začinili s soljo, poprom in 
muškatnim oreščkom ter tik 

pred serviranjem legirali. Kot 
jušni vložek lahko ponudimo 
profiterole ali ocvni grah. 

Če uporabimo pri blitvi stebla, 
jih pripravimo tako, da odstra
nimo trde in olesenele dele ste
bla, vršičke stebel in koreninske 
dele. Prav tako odrežemo zelene 
liste in jih uporabimo za drugo 
jed. Na zunanji strani stebel po
snamemo od spodaj navzgor vsa 
groba vlakna, nato stebla 
narežemo na kolobarje in jih 
skuhamo kot prilogo, če pa iz 
njih pripravimo kremno juho, 
jih kuhamo tako dolgo, da se ste
bla popolnoma zmehčajo, in 
nato pretlačimo. 

Iz zelenih listov pa lahko pri
pravimo okusne priloge, tako da 
blitvo kuhamo v slanem kropu 
največ pet minut , če p imate zelo 
nežne blitvine liste, čas kuhanja 
skrajšajte. Posebej na margarini 
ali maslu prepražimo moko, do
damo sesekljan česen in zalije-
mo z vodo, v kateri smo kuhali 
blitvo, dodamo še sesekljano 
blitvo, dobro prevremo, okus pa 
izboljšamo s poprom in kislo 
smetano. Blitvo s slanino pa pri

pravimo po prejšnjem postopku, 
le da na začetku narahlo pre
pražimo na rezance ali kocke na
rezano slanino. 

Na Primorskem slovi blitva po 
dalmatinsko. To pripravimo z 
olivnim oljem, česnom in po 
želji dodamo krompir. 

Iz blitve lahko pripravimo tudi 
samostojne jedi, lahko jo nade
vamo, saj so njeni listi zelo pri
merni za zavijanje. Nadevamo jo 
lahko s poljubnim mesnim, 
riževim ali zelenjavnim nade
vom, odvisno od okusa. Liste 
pred nadevanjem prav tako 
blanširamo ali zmehčamo v sla
ni vodi, nato jih ohladimo in 
ohlajene nadevamo s poljubnim 
nadevom. Obhkujemo jih lahko 
v oblike majhnih mladic ali v 
cmoke. Ruladice nadevamo v 
dobro pomaščen pekač, prelije
mo z bešamel omako in postavi
mo v pečico, ki smo jo segreli na 
200C, za petnajst minut . 

Blitvine liste pa lahko 
položimo po dnu dobro 
pomaščenega pekača, jih pokri
jemo z nadevom, ki naj sega dva 
do tri centimetre visoko, prekri
jemo z blitvinimi listi, prav tako 
prelijemo z bešamel omako in v 
pečici zapečemo. 

Če blitve na vašem vrtu ni, pa 
je tam zagotovo špinača; vse 
omenjene jedi namreč lahko pri
pravite tudi iz špinače, le da je 
čas priprave krajši. 

P R I P R A V U A M A G . B O J A N S I N K O , S P E C . K L I N . P S I H . / 
KAKO OBVARUJEMO DUŠEVNO ZDRAVJE - 71 . NAD. 

2. nad. 

O s e b n o s t n e z n a č i l n o s t i 

d e l a v c a k o t d e j a v n i k 

d o b r e g a p o č u t j a p r i d e l u 
Ze dolgo je znano, da tipična nevrastenična utrujenost, nad 
katero toži veliko zaposlenih, navadno ni posledica prena
pornega ali prekomernega dela, ampak življenja, ki teče po 
napačnih tirnicah in človeku skupaj s kompleksi in kon
flikti jemlje duševno in telesno moč. Obstajajo celi sezna
nil raznih bolezni pri delu in njihovih najpogostejših 
duševnih vzrokov, npr. težave pri požiranju in prebavi zara
di premajhne ljubezni staršev v prvih letih življenja, angina 
Pectoris kot posledica neuresničenih življenjskih in delov
nih pričakovanj, vegetativna distonija pri onih, ki so bili v 
otroštvu pogosto priča prepirov med starši, glavobol zaradi 
zatrte jeze do predpostavljenih, managerska bolezen zaradi 
podzavestnega strahu pred neuspehom, porazom in občut
kom manjvrednosti ipd. Posebno zveza med osebnostjo in 
nesrečami pri delu je dobro proučena. Kot vemo, odpade 
polovica vseh nesreč na majhno število delavcev (15"). Ta 
zakonitost je tudi v populaciji (9% prebivalstva ima skupno 
^̂ /o nesreč, medtem ko je 61% ljudi praktično brez nesreč). 
Odkrito je bilo,da je pogostost nesreč v tesni zvezi z željo 
^̂h oseb po samokaznovanju. 

. Po tistem, kar danes vemo, da 
1̂  najpomembnejši osebnostni 
'dejavnik, ki odloča o dobrem 
Počutju pri delu oz. delovni 
Uspešnosti ali neuspešnosti, spo
dobnost imeti dobre odnose z 
'iudrai. Delo poteka namreč 

vedno v socialnem prostom in 
brez sodelovanja z drugimi si 
dela sploh ne moremo zamisliti. 

Razumljivo je, da tisti, ki 
kažejo pretirane ambicije, strah 
pred soljudmi, nezaupanje, nev
rotično nestrpnost, prepirljivost 

in drugo, hote ali nehote vnaša 
svoj notranji nemir v delovni 
proces in ga s tem onemogoča. 
Nasprotno ima nekdo, ki je pri
jateljski do soljudi, tudi stvar-
nejši in boljši odnos do dela. 

# Odločanje 
Delo poteka skoraj vedno v 

skupini. Od načina vodenja oz. 
odločanja je tako odvisna uskla
jenost in uspešnost skupine kot 
tudi dobro počutje posameznih 
članov. 

Poznamo več načinov vodenja 
skupin. O avtoritativnem vo
denju govorimo, ko vodja daje 
posameznim članom ukaze in 
naloge, ki jih morajo izvršiti v 
danem roku, za kar neposredno 
odgovarjajo njemu. Člani skupi
ne se med seboj niti ne dogovar
jajo niti ne soodločajo o življen
ju in cilju skupine, temveč samo 
izpolnjujejo ukaze vodje. Drugi 
način vodenja je s istem prostih 
rok. Tukaj ne daje nalog vodja, 
pač pa vsak član skupine po svo
jem lastnem poudarku in inter
esu izbere zase nalogo.Vodja 
skupine v najboljšem pr imem le 
svetuje in pomaga posamezniku. 
Nedvomno je najboljši tretji sis
tem vodenja,ki ga imenujemo 
demokratičnega. Tu se vsi člani 
skupine med seboj enakopravno 
posvetujejo o nalogžih in ciljih 
skupine, o medsebojni pomoči 
ter o vseh težavah, na katere na
letijo. 

mag.Bo jan Sinko 

C L A N I N S K I KOTIČf k 

Smohor -
Gozdnik 

.PD Ptuj organizira v soboto, 15. junija, izlet na 
'^ohor in Gozdnik. Zbirališče je na železniški 

Postaji Ptuj ob 6.30. Z vlakom se odpeljemo v 

Laško, od koder sledi vzpon na Šmohor (787m). 
Po krajšem postanku v koči, kjer je rnožno do

biti tudi topel obrok, se bomo napotili še do 
Gozdnika (1090 m). Po isti poti se potem vrnemo 
v Laško, predvidena vrnitev na Ptuj je ob 20. uri. 

Hrana in pijača iz nahrbtnika. 
Izlet vodita Silva Toplak in Hermina Šilak. 
Cena izleta je 900 SIT, prijave z vplačilom v pi

sarni dmštva na Prešernovi 27 so do penka, 14. ju
nija. 

Odbor z a i n f o r m i r a n j e 
in p r o p a g a n d o PD Ptuj 

Krvodajalci 
23. maja: Ziatko Kralj, Desnjak 33, 
Ljutomer, Janko Marin, Bresnica 
70, Podgorci, Marjan Bratec, Sobe-
tinci 8, Markovci, Danica Malek, 
Krčevina pri Vurbergu, Gera Čeh, 
PodvincI 98/c, Ernestina Lešnik, Ul. 
Vide Alič 17, Anton Bukšek, Žetale 
51 , Franc Jurgec, Volkmerjeva 9, 
Janko Fras, Flegeričeva 1, Matija 
Zoreč, Gregorčičev drevored, Šte
fan Durkin, Žmavčeva 4/a, Danilo 
Borovčak, Mejna c. 30, Tonček 
Čeh, Kungota 93, Ivan Bubnjar, Ul. 
Kirbiševih 73/b, Alojz Sužnik, Gra-
jenščak 29, Ruj, Jože Vidovič, Lan-
cova vas 53, Branko Matjašič, 
Stojnci 51 , Alojz Gojčič, Starše 43, 
Stanko Cmrečnjak, Strnišče 1, Ki
dričevo, Boštjan Koren, Ggljenšak 
46, Zg. Polskava, Marjan Potrč, 
Sovjak 7/a, Srečko Puc, Lešje 6/a, 
Bojan Bertalanič, K brodu 27, 
Zrkovci, Andrija Hojski, Zg. Duplek 
49, Anton Lončarič, Ul. 25. maja 
15, Milan Pihler, Podvinci 24. Janez 
Marin, Podgorci 74, Milan Strupar, 
Strmec 10, Destmik, Franček Ve-
ber, Ptujska 2/a, Ivan Horvat, 
Gubčevae. 
21 . maja: Aleš Krajnc, Pleterje 26, 
Marjan Metličar, Zg. Hajdina, Mar
jan Rebernišek, Mestni Vrh 42/a, 
Ptuj, Janez Selinšek, Stogovci 5/a, 
Miran Ritonja, Vintarovci 10, Dušan 
Krajnc, Aškerčeva 10, Irena Bedrač, 
Hlaponci 49, Polenšak, Miran 
Župan, Antoličičeva 22, Franc Zorli, 
Gorišnica 80, Franc Majcen, Pod-
lože 40, Miran Pukšič, Mezgove! ob 
Pesnici 4, Rozalija Marin, Polenci 
31 , Polenšak, Slavko Repec, Zg. 
Pristava 37, Milan Munda, Ul. 25. 
maja, Emil Munda, Strnišče 27, Ki
dričevo, Andrej Rozman, Sovjak93, 
Vincenc Cvetko, Hlaponci 53, Po
lenšak, Vladimir Vozlič, Zamušani 
4/a, Darko Jomanič^ Gerečja vas 
1/c, Franjo Škvorc, J.Š. Slavenski 2, 
Stanko Solina, Ul. 5. Prekomorske 
14, Vlado Mohorko, Kungota 11 , 
Darko Božičko, Slape 22/a, Vlado 
Rozman, Markovci 9, Anica TIH, 
Podvinci 39/b, Ruj, Evgen Muhič, 
Gorišnica 46, Jožica Čeh, Pacinje 6, 
Dornava, Janez Habjanič, Jurovci 1, 
Bojan Verdenik, Krčevina pri Vur
bergu, Drago Vugrinec, Dravinjski 
Vrh 3/d, Marjan Avbel, Majšperk76, 
Bojan Potočnik, Sp. Jablane 7. 
22. maja: Peter Curk, Dolga Poljana 
47, Gregor Mohorič, Srednja Do
brava 8/b, Tomaž Planovšek, Do-
bletina 22, Simon Selak, Blegoška 
ul. 18, Danijel Horvat, Dantejeva 7, 
Sašo Kramolc, Lokovica 7/a, Borut 
Koželj, Ravni Dol 2, Silvester Kušar, 
Draga 23, Andrej Rozman, Macho-
va 5, Milan Smole, Šmarje pri 
Jelšah 2, Primož Križnar, Hafnerje
va pot 10/a, Dejan Bogovič, Dobro-
tinškova 29, Dušan Kerčmar, Pe-
skovci 41 , Simon Lesjak, Panonska 
34, Boštjan Kološa, Kančevci 40, 
Anton Rebolj, Šmarska c. 83, Samo 
Belec, Železne Dveri 9, Aleš Štru
kelj, Vikrče 39/b, Damjan Balek, Za-
brekve9, Uroš Vidic, Ul. 6. junija 9, 
Ivan Ivšič, Kirbiševih 4/b, Dušan 
Stmad, Dolne Selce 5, Franci 
Vodušek, Žahenberc 48/a, Sandi 
Učen, Branik 205, Andrej Petrič, 
Podgora 7/c, Dušan Frajnkovič, Se-
verova 4, Andrej Kranjec, Partizan
ska c. 1, Rok Šmid, C. Ceneta Štu-
parja 107, Ivan Krajnc, Log 11, Bo
jan Morela, Sneberska c. 19, Aleš 
Vidic, Malo Čmevo 6, Boštjan Bre-
gar, Male Kompolje 2, Uroš Bičič, 
Ul. Vinka Vodopivca 82, Milan 
Gomzi, Cogetinci 58, Miran Skle-
dar, Topolšica 196/d, Mirko Špik, 
Podlanišče 12, Atilla Jaklovič, Doln
ji Lakoš 44, Dragan Juvan, Mošnje 
54, Boštjan Bohinc, Jezerska c. 
68/a,-Miroslav Trkov, Tbilisijska 6, 
Janez Mohorič, Deteljica 3, Matej 
Pšeničnik, Gabrovlje 19, Robert Ze-
lenik. Novinci 20, Aljoša Sabadin, 
Gažon 11, Aleš Pratnemer, Goriška 
c. 63, Ivan Rutnik, Gorenje pri 
Zrečah 14, Boštjan Rantaša, Vranji 
Vrh 29/e, Nerad Todorovič, 
Jakčeva 40, Borut Plahuta, Retljeva 
uL2 

V SADNEM V R T U v ob 
dobju po cvetenju sadnega 
drevja in v najbujnejši vegeta
ciji spremljamo rast in razvoj 
dreves, njihovo zdravstveno 
stanje, še posebej pa smo po
zorni na razvoj plodov. 

Že po rasti sadnega drevja, 
razvoju mladik in njihovi buj-
nosti ter barvi listja lahko z go
tovostjo ugotovimo, ali je sad
no drevje pravilno in zadostno 
prehranjeno. V juniju je še do
volj časa za dognojevanje. 
Opravimo ga v čim manjših 
potrebnih obrokih z naglo in 
lahko topnimi mdninsk imi 
talnimi ali foHarnimi gnojiU. 

V juniju je tudi rast sadnega 
drevesa že tolikšna, da z lahko
to ugotovimo napake ali po
manjkljivosti, storjene ob zim
ski rezi pri vzgoji in obliko
vanju drevesne krošnje. S po
letno rezjo, pinciranjem in 
redčenjem odvečnih mladik, 
kar naj bo opravljena do kresa, 
ko se pomlad prevesi v poletje, 
lahko pri vzgoji drevesa mno
ge pomanjkljivosti popravimo. 

Pri varstvu sadnega drevja 
pred rastlinskimi glivičnimi 
boleznimi se po naprej 
določenem programu ali 
spremljanju napovedi prog-
nostične službe za varstvo rast
lin ravnamo predvsem preven
tivno, ker je preprečevati 
okožbe z rastlinskimi bolezni
mi lažje kot pa obolele rastline 
zdraviti. Če med tem opazimo, 
da sadno drevje ogrožajo rast
linski škodljivci, v tem času so 
to razne vrste listnih uši, škro-
pi\ai dodamo ustrezne pri
pravke za uničevanje škodljiv
cev. Po strupenih pripravkih 
insekticidih bomo segli šele ta
krat, ko smo opazili tolikšen 
pojav škodljivca, ki bi nam ut
egnil poškodovati ali uničiti 
pridelek ali rastlino. 

Ker je namen vsakega sadne
ga vrta pridelek sadja, v juniju 
po končanem cvetenju in 
opraševanju namenimo naj
večjo pozornost rasti in razvo
ju pravkar zavezanih plodov. 
Motnje, ki se v rasti in razvoju 
sadne rasthne pojavljajo, se 
najočitneje kažejo v junijskem 
trebljenju zavezanih plodičev. 
Junijsko odpadanje plodov je v 
prvi vrsti odvisno od prehran
jenosti drevesa in vseh dmgih 
rastnih dejavnikov, kot so nje
govo zdravstveno stanje, lega, 
zemlja, svetloba, toplota, 
oskrbljenost s talno vlago, ne
posreden vpliv na trebljenje 
plodov pa imajo tudi lastnost 
sadne vrste in sorte, podlaga, 
vzgojna oblika in starost dre
vesa. 

Sadjarje, ki so v zimskem ali 
spomladanskem času cepili ah 
precepljali sadno drevje, velja 
opozoriti na spremljanje doga
janja na cepilnem mestu. Če 
smo za vezivo uporabili mate
rial, ki sčasoma na soncu ne 
razpade sam, vezi porežemo, 
da se ne bi zajedle v rastoče 
mlado lubje. Cepilna mesta 
oplejemo ali mlade poganjke, 
ki jih pri vzgoji cepiča ne po
trebujemo, pinciramo, da pre
prečimo zgoščevanje in za-
senčevanje. S podlage odstran
jujemo odvečne poganjke in 
zalistnike, da ne bi odvzemali 
hrane cepiču in mu ovirali ras
ti. 

V OKRASNEM V R T U je 
po dveh mesecih vegetacije že 
mogoče prepoznati uspešnost 
v jeseni ali spomladi posajenih 
okrasnih drevnin. Nekatere 
vrste okrasnih grmovnic se 
lažje primejo in naglo vkoreni-
nijo na novem rastišču, neka
tere pa se že po svoji naravi 
težje vkoreninijo in pri teh je 
prirastek nadzemnega dela 
rastline nekoliko v zaostanku. 

Če je sadika komaj ozelenela, 
sedaj pa ne kaže dovolj 
živahne vegetacije ali pa so po
samezni organi sadike pričeli v 
rasti in razvoju zaostajati ali 
celo odmirati , običajno takoj 
presodimo, da je bila sadika 
slaba. Res je, da je sadilni 
uspeh odvisen od kakovosti sa
dike okrasne grmovnice, je pa 
še mnogo dmgih okoliščin, ki 
vplivajo na to, kako se je sadi
ka prijela in kako raste: ali 
smo dobro pripravili tla, v ka
tera smo sadili, kako smo po
sadili, ali so bile poškodovane 
korenine pravilno odrezane. 
Morda smo sadili v tla s previ
soko podtalnico, morda smo 
premalo upoštevali, kaj je na 
tem mestu raslo prej. Prejšnje 
trajnice običajno zapuste u t m -
jena in enostransko izčrpana 
tla. Čestokrat hočemo v okolje 
novo rastlino vriniti, ne da bi 
pri tem preučili, ali bo nova 
okrasna grmovnica ali drevne-
nina v tem okolju zmožna 
uspevati. 

Pri sajenju oziroma obnovi 
v n a z okrasnimi drvninami 
moramo upoštevati dejstvo, da 
imamo opravek s trajnicami, 
ki bodo na istem mestu vegeti
rale in lepšale zeleno bivalno 
okolje več let, mnoge med nji
mi tudi desetletja, zato mora
mo pri njihovem sajenju in 
vzgoji upoštevati vse oko
liščine in rastne zahteve, od 
katerih sta odvisna razvoj in 
obstoj neke rastline. 

Medtem ko v ZELENJAV
NEM V R T U junija nekatere 
pridelke zgodnjih vrtnin že 
pobiramo z gredic, za dmge I 
posevke in nasade z nego in 
obdelavo skrbimo, da bodo ne- | 
moteno rastli. 

Posevek poletne endivije raz
redčimo na primerno razdaljo, 
manjkajoča mesta pa zapolni
mo s presajanjem. Endivijo 
oplevemo in pogosto, najmanj 
pa po vsakem močnejšem nali
vu, plitvo prerahljamo, da pre
kinemo zaskorjenost tal. Po
letni posevek endivije vsakih 
10 dni ali dva tedna dognoji-
mo z majhnimi odmerki 
KANA - po eno pest na dva 
kvadratna metra površine. 

Kumare za solato se v juniju, 
ko je na voljo dovolj vlage in 
toplote, in če smo jih dobro 
prehranili , prično bujno raz
raščati. Redno jih pinciramo, 
ker na zalistnikih obilneje ro
dijo kot na vodilnih stebHkah. 
Bolje je, da jih vzgajamo ob 
navpični mreži kot na tleh. 
Proti rastlinskim boleznim 
škropimo vsakih 10 dni z 0,2-
odstotnim dithanom M 45 ali 
antracolom. 

V dmgi polovici junija že 
lahko sejemo listni ohrovt, ka
terega sadike razsajamo mesec 
dni kasneje, konec juHja, na iz
praznjene gredice. 

Koleraba je kapusnica, 
značilna po nagli in bujni ras
ti. Za takšno rast pa potrebuje 
stalno oskrbo z vlago. Če je v 
vročih in sušnih dneh ne zali
vamo redno, ji bo po 
močnejšem dežju zaradi ne
nadne obilne vode spokala 
kožica. Plod kolerabe ob nee
nakomerni oskrbi z vodo na 
površini spoka, sredica pa ole-
seni, kar jo naredi za neupo
rabno. 

Po biokoledarju je pripo
ročljivo sejati in saditi rastline, 
ki jih pridelujemo zaradi lista, 
1. in 2. ter od 9. do 11. junija, 
zaradi plodov 2. ter od 11. do 
13. junija, zaradi korenike 4. 
ter od 13. do 15. junija ter zara
di cveta in vrtna zelišča 5. in 6. 
junija. 

M i r a n Glužič, i ng . a g r . 



O R M O Ž / O S N O V N A ŠOLA OB K O N C U LETA 

Vsako leto /e drugačno 
V d v e h z a p o r e d n i h d r u ž a b n i h v e č e r i h so o r m o š k i 

o s n o v n o š o l c i p r e d s t a v i l i svoje c e l o l e t n o d e l o s t a r š e m in 
p r i j a t e l j e m . P r e d s t a v i l i s o se m l a d i r a z i s k o v a l c i , š p o r t n i l d 
i n u m e t n i k i . O r m o š k i o s n o v n o š o l c i so l e t o s i z d e l a l i z e l o 
z a n i m i v e r a z i s k o v a l n e n a l o g e , v k a t e r i h s o se p o d r o b n e j e 
ukvarja l i s p r e d m e t i , k i j i h z a n i m a j o . P o l j a z a n i m a n j a p a 
s o z e l o r a z n o l i k a , z a t o j e b i l o m o č s l išat i n a j r a z l i č n e j š e 
reč i - o d ž i v l j e n j s k i h n a v a d k o r m o r a n o v p r e k o s l a d k o r n e 
p e s e d o o n e s n a ž e n o s t i o r m o š k e g a z r a k a . 

V šolskem atriju je bujen rastlinjak. Foto Hozyan 

Bojan Burgar, ravnatelj 
ormoške šole, se je na starše 
obrnil z zelo kratkim, zgoščenim 
in učinkovitim nagovorom. De
jal je, da kljub občutku, da je šol
sko leto enako šolskemu letu, to 
nikakor ne drži, saj nenehno 
iščejo novo, kvalitetnejšo in dos
topnejšo šolo, katere cilj je skup
no ustvarjalno delo, kvaliteta 
znanja in vzgojenost. Čas, ki ga 
živimo je poln hitrih sprememb, 
drugačnih poti in metod dela. 
Slediti spremembam pa pomeni 
sposobnost, znanje in vzgoje
nost, pr imerno času. V tej smeri 
deluje ormoška šola. 

Da je na pravi poti, kažejo 
uspehi učencev v občinskem, re
gijskem in državnem merilu. Pa 

naj nanizamo le nekaj vidnejših 
uspehov. Na regijskem tekmo
vanju v logiki sta Boja Čačič (7. 
r.) in Srdan Milovanovič (8. r.) 
zasedla drugo mesto, Suzana 
Senčar pa tretje. Na področnem 
tekmovanju v znanju matemati
ke je srebrna Vegova priznanja 
prejelo devet učencev, pohvalo 
iz znanja fizike pa sta prejela 
David Krmpotič in Deni s Maj-
henič. V znanju kemije sta se 
dobro odrezali Tina Zadravec 
in Suzana Korotaj. Tudi 
računalniki učencem niso nobe
na neznank več. Na področnem 
tekmovanju je Rok Šumak (3. r.) 
dosegel tretje mesto, Jernej Zo
reč (5. r.) drugo mesto in David 
Krmpotič prvo mesto (v pasca-

lu) in drugo mesto na državnem 
tekmovanju. Na regijskem tek
movanju mladih tehnikov sta si 
Denis Majhenič in Matej Hor
vat pridelala drugo mesto, prav 
tako pa tudi David Krmpotič v 
računalniškem risanju progra
ma. Srebrna priznanja za znanje 
angleškega jezika na regijskem 
tekmovanju so prejeli Srdan 
Milovanovič, Vojka Havlas in 
Igor Kociper, Tina Zadravec 
pa je osvojila srebrno Cankarje
vo priznanje za znanje sloven
skega jezika. Na državno tekmo
vanje sta se uvrstila občinska 
prvaka v Veseli šoli Srdan Zalt-
nik in Jernej Kosi. V tekmovan
ju Korajža velja pa so se na regij
sko tekmovanje uvrstile Vojka 
Havlas, Janja Honomihl, Polo
na Habjanič, Ksenija Ozmec in 
Mateja Grlica. 

Ob vsem tem učenju pa učenci 
niso prikrajšani za športne 
užitke. Šolsko športno društvo je 
bilo proglašeno celo za najboljše 
v letu 1995. Šprtniki so dosegli 
skupno prvo mesto na občin
skem prvenstvu v malem in veli
kem atletskem pokalu in krosu. 
Starejši fantje so v rokometu 
naslovu občinskega prvaka do
dali še naslov področnega in se 
uvrstili v polfinale, kjer so izgu
bili s kasnejšim prvakom. V 
mini rokometu pa je ekipa ŠŠD 
zmagala na področnem prvenst
vu in na zaključnem turnirju do
segla 1. mesto. 

To je le nekaj uspehov, ki so 
bili nagrajeni s priznanji. Česti
tati pa je treba vsem, ki so šolsko 
leto uspešno končali. Ravnatelj 
Bojan Burgar je svoj nagovor 
zaključil z besedami: "Nikoli ne 
dobiš želje, ne da bi dobil tudi 
moč, da jo uresničiš. Vendar 
moraš vseeno kaj narediti za to." 

v k 

O R M O Ž / KONCERTNI VEČER 

Pet let ormoškega oktetu 
"Kadar zapoje ormoški oktet, 

začutimo vso domačnost in 
hudomušno radost življenja 
med goricami, vse gor prek 
Huma, Koga, Tomaža," je bilo 
rečeno na slavnostnem kon
certnem večeru ob peti oblet
nici delovanja okteta. Koncert 
je izzvenel v prijetnem ambi-
entu grajskega dvorišča, ki je v 
preteklosti že gostilo ljubitelje 
petja. 

Petletno ustvarjanje 
ormoškega okteta je bilo na
polnjeno z več kot sto koncerti 
ter javnimi in družabnimi nas
topi, ki so vendo navdušili pos
lušalce. Uspehi so odsev rednih 
vaj ter zavzetosti in vztrajnosti 
vseh članov okteta. Posebna 
zasluga pa gre umetniškemu 
vodji prof. Radu Mundu in so
delavcem. Člani okteta so se ob 
svečani priložnosti zahvalili 
sponzorjem in zvezi kulturnih 
organizacij Ormož za vsestran
sko pomoč in podporo ter 
obljubili, da bodo ostali zvesti 
svojemu občinstvu. 

Ljubiteljsko ukvarjanje s petjem zahteva veliko dela. Pa ne f( 
pevskih vaj. Popoldne so člani okteta lastnoročno postaj 
oder, da so se lahko zvečer predstavili v najlepši luči. 

Foto Hozyan 

Na svojih številnih nastopih 
so stkali mnoge prijateljske vezi 
in petkov koncert so s svojim 
nastopom oplemenitili prijatel
ji iz Luč, člani moškega pevske
ga zbora tamkajšnjega prosvet

nega društva. Pevsko obarvan 

večer pa so sklenile mlade tam-
burašice pod vodstvom Maje 

Frangež. 

PTUJ / OTROŠKI ZIV-ZAV NA GRADU 

Pomladno vefrnita 
V s o b o t o , 8. j u n i j a , o b 15. ur i se b o v o r g a n i z a c i j i 

D r u š t v a pr i ja te l j ev m l a d i n e P t u j , P o k r a j i n s k e g a m u z e j a 
P t u j , Z v e z e k u l t u r n i h o r g a n i z a c i j i n C e n t r a i n t e r e s n i h 
d e j a v n o s t i n a g r a j s k e m d v o r i š č u z a v r t e l a v e t r n i c a , n a 
m e n j e n a s t a r š e m i n o t r o k o m . 

Lutke, poulično gledališče, 
čarovnik, ansambel Kurja koža, 
predstavniki starih obrti s stoj
nicami (predice, lončar, pletar, 
medičar) nam bodo pričarali 
D U H SEJEMSKEGA DOGA
JANJA NEKOČ. 

Ker pa želimo, da so otroci in 
starši na naših prireditvah gle
dalci, poslušavci in USTVAR
JALCI, smo pripravili vrsto za
nimivih delavnic. Skupaj bomo 

risali, slikali, plesali, igrali na 
stare instrumente, predli, izdelo
vali lonce, košare, rože iz papir
ja, lutke iz cunj in pa seveda 
vetrnice. 

Igrali se bomo starodavne 
otroške igre, se spustili v pod
zemne grajske hodnike, pos
lušali strašne zgodbe, spoznali, 
da muzej ni dolgočasen, in v bu-
kvarnici brali in kupovali knjige 
ter poslušali zgodbe. 

Najmlajši kulturni ustvarjak 
se nam bodo pridružiU ni 
O T R O Š K E M KULTURNE]« 
MARATONU. 

Ne bomo lačni in ne žejni 
Čakajo nas češnje, tradicionalni 
palačinke, sadni sokovi in koki 
ce, sladoled in sladkorna pena. 

Zakaj takšna prireditev? 
Živimo v mestu z dušo, ki ješi 

danes takšno kot pred več stolet 
ji. Ohranjeni kulturni dediščini 
ob bok postavljamo nove vsebi' 
ne za najmlajše z željo, NAJ SE 
P R E T E K L O S T PREBUDI 
NAJ SE PRAVLJICA ZGODI! 

Z a D P M Ptui - M a j d a FridI DOLENA / FOLKLORIST I USPEŠNO NASTOPAJO 

Jutri na republiški reviji 
Č l a n o m o t r o š k o - m l a d i n s k e f o l k l o r n e s k u p i n e R o ž m a 

r in i z D o l e n e j e l e t o š n j e l e t o p r i n e s l o š t e v i l n e u s p e š n e 
n a s t o p e . K o t gos t i t e l j i s o se skupaj s P D Se la i n Z K O P t u j 
i z k a z a l i pr i o r g a n i z a c i j i m e d o b č i n s k e rev i je o t r o š k i h fo l 
k l o r n i h s k u p i n , o d t a m j i h j e p o t v o d i l a n a p o d r o č n o re 
v i jo v O r m o ž , u s p e h p a j e z a n j e še več j i , saj so b i l i i z b r a n i 
t u d i z a r e p u b l i š k o f o l k l o r n o revi jo . T j a se o d p r a v l j a j o j u 
tri, p r e d s t a v i l i p a se b o d o s p r o j e k t o m r a z i s k a v e n a r o d 
n i h n o š d o m a č e g a kraja. 

V lanskem letu je skupina 
praznovala 15-letnico uspešnega 
dela, letos pa se je mladinski 
skupini priključila še otroška. 
Francka Petrovič, ki je vseh 15 
let z malimi plesalci kot mento
rica, pravi, da toliko uspehov. 

kot jih imajo letos, že dolgo ni 
bilo. V videmski občini, kjer so 
med najbolj delovnimi folkloris-
ti, imajo zanje precej razume
vanja, tudi pri denarju. Uvrsti
tev na republiško folklorno revi
jo, ki jo letos pripravljajo na Je

senicah, pa je le še potrditev več 
o dobrem delu. Tam se bodo 
lahko prvič pokazali pred 
množičnim občinstvom z novi
mi prazničnimi nošami haloških 
krajev. Tudi pesmi in plese so 
izbrali iz domačih Haloz, skupi
na pa se bo predstavila z osmimi 
pari. 

V poletnem času bo dolenske 
folkloriste bo pot vodila še v slo
vensko Primorje, že tretjič bodo 
plesali na Madžarskem, jeseni pa 
se bodo predstavili v sosednji 
Avstriji. 

T. M o h o r k o 

PTUJ / V S O B O T O 2 1 . NOVINARSKA RIBICIADA 

Se Ana sih w Ptuia 
T o s o b o t o , 8. j u n i j a , b o o b r i b n i k u r ib i ške d r u ž i n e 

P t u j v R o g o z n i c i t r a d i c i o n a l n o , ž e 21 . s rečanje s l o v e n 
s k i h n o v i n a r j e v v š p o r t n e m r i b o l o v u - r ib i č iada , k o t 
p o p u l a r n o i m e n u j e m o t o s t a n o v s k o srečanje , t okra t 
p o d g e n e r a l n i m p o k r o v i t e l j s t v o m M e r c a t o r j a SVS 
P t u j . 

Čeprav smo njeni organizator
ji člani aktiva novinarjev Ptuj, 
katerih večina je zaposlena v 
Radio - Tedniku, so naše 
ribičiade od vsega začetka pove
zana z dejavnostjo Ribiške 
družine Ptuj . Ta je namreč ob 

svoji 25-letnici, spomladi leta 
1974, ob jezeru v Dežnem pri 
Podlehniku odprla ribiško 
hišico Dežnico, ki je kmalu pos
tala center številnih ribiških, 
športnih in drugih prireditev. 
Na našo pobudo je bila pri R D 

Ptuj ustanovljena tudi sekcija 
novinarjev - ribičev. 

Prvo srečanje slovtmskih no
vinarjev, TV snemalcev in foto-
reporterjev v športnem ribolo
vu, kot smo ga takrat imenovali, 
smo uspešno izvedli v nedeljo, 
29. septembra 1974, ob pod-
lehniškem jezeru. Člani Ribiške 
družine Ptuj vseskozi skrbijo za 
sodniški nadzor in pravila 
ribiškega tekmovarja. Prvih 
šest, sedem ribičiad smo organi
zirali v Podlehniku, î er pa smo 
iz podlehniškega jezera polovili 
vse, kar je v njem n:igalo, smo 
dve ribičiadi organizirali v gra

mozni jami v Tržcu, zatem sr 
v Podlehniku, leta 1992 v idi 

ličnem okolju ribnika Knezo

vih v Mestnem Vrhu, letos pa 
ob novem ribiškem domu ob 

rogozniškem ribniku, na kate

rega so ptujski ribiči posebej 

ponosni. 
Pričakujemo, da se bo našemu 

vabilu odzvalo kakih 50 sloven

skih novinark in novinarjev, da 
bodo ribe prijemale, predvsem 

pa da bo tudi vreme lepo. 

M . Ozmec 

PTUJ / MUZEJSKA OTROŠKA MATINEJA 

konski somostan 
V n e d e l j o , 2. j u n i j a , s m o se o b 10. uri z b r a l i p r e d O r f e j e v i m s p o m e n i k o m . P r i č e l a sej« 

M U Z E J S K A O T R O Š K A M A T I N E J A . 

Spoznali smo, zakaj se ta velik 
kamen imenuje Orfejev spome
nik in kako je povezan z zgodo
vino mesta Ptuja. Nato smo se 
povzpeli na grajski grič in si og
ledali najstarejši del mesta "s 
ptičje perspektive". 

V prvi delavnici so otroci z muzejsko pedagoginjo spoznav^'' 
Orfejev spomenik 

skozi Ptuj vsako nedeljo v ju^'' 
ju. Kolo časa bomo zavrteli n̂ ' 
zaj in skupaj podoživljali zgo^^ 
nekdanjih časov. 

Matineja je namenjena star̂ ^"* 
in otrokom do 10 leta (t"''' 
predšolskim). Program je ig^'" 
sproščen in poučen. 

Vabljeni na potep! 
MaidaFri<<' 

Matineja se nadaljuje! Nas
lednje nedeljo se ob 10. uri dobi
mo v Sončnem parku pred 
bivšim dominikanskim samos
tanom, v katerem so danes mu
zejske arheološke zbirke. Spet 
bomo spoznali del zgodovine 
mesta. 

Tako bomo popotovali - starši, 
otroci in muzejski pedagogi -
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ŠPORTNE NOVICE 
KOLESARSTVO • 
perutnina enaka 
Ukrajincem! 

Kolesarji Perutnine so uspešno 
nastopili na peti mednarodni 
etapni dirki Bratislava-Budim-
pešta-Beograd, ki se je končala v 
nedeljo. V skupni uvrstitvi je 
^ikoš Rnjakovič drugi, Marko 
Baloh 12., Mitja Mahorič 15. (peti 
nied kolesarji do 23 let!), Gregor 
Zaje 27. in Aleš Poljanšek 52-ti. V 
uvrstitvi ekip je Perutnina druga, 
za Ukrajino; obe imata isti čas, 
Ukrajinci pa več točk bonifikacij 
iz posameznih etap ter letečih in 
gorskih ciljev. Sodelovalo je 14 
ekip iz desetih držav. Ob vzhod
nih državah so nastopili še kole
sarji iz Nemčije, Nizozemske, Av
stralije in Slovenije, ki so v štirih 
etapah prevozili 665 kilometrov s 
poprečno hitrostjo prek 44 kilo-
mertrov na uro. 

I.k. 

ZMAJARSTVO« 
Prelet od Ptuja do 
Umaga 

Vlado Horvat in Janko Bezjak 
sta se udeležila mednarodnega 
tekmovanja v letenju z motorni
mi zmaji v Umagu. Med 15 piloti 
sta se uvrstila v zlato sredino, 
zmagal pa je pilot iz Ajdovščine 
Ivo Boscarol. 

Največji dosežek udeležbe na 
tem tekmovanju je že sam prelet 
iz Ptuja do Umaga. Tja so odleteli 
kar štirje zmajarji s ptujskega 
območja; poleg Vlada Horvata in 
Janka Bezjaka še Janko Vidovič 
in Friderik Horvat. Za prelet so 
potrebovali štiri ure, dvakrat pa 
so morali vmes tudi pristati: v 
Grosupljem, kjer so dotočili ben
cin, in v Portorožu na carini. 

M Z 

MOTOKROS« 
Gajzer tokrat drugi 
Na progi Skedenj pri Sloven

skih Konjicah je bila v nedeljo 
dirka za državno prvenstvo moto-
krosistov. V kategoriji do 250 
kubičnih centimetrov je Gajzer iz 
kluba Dobrina osvojil drugo mes
to za domačinom Kragljem, v 
skupni uvrstitvi pa je tretji. 

I.k. 

VABILO V TENIŠKO 
ŠOLO! 

v teniškem centru Luka bodo 
tudi v letošnjih počitnicah orga
nizirali teniško šolo za osnov
nošolce. Prijave zanjo sprejemajo 
do 10. junija. Do ponedeljka pa so 

zbirali prijave za teniško šolo za 
odrasle. 

M G 

LOVRENC • 
Nogometni turnir 

ŠD Mladinec Lovrenc bo v pe
tek, 7. junija, ob 19.30 priredil ve
liki nočni turnir v malem nogo
metu. Pripravili so lepe denarne 
nagrade in za prve tri ekipe še po
kal. Prijave za turnir sprejemajo 
uro pred pričetkom turnirja. Če 
bo slabo vreme, bo turnir v sobo
to, 8. junija. 

D a n i l e K la fnšek 

HAJDINA • 50 let 
nogometnega kluba 

Nogometni klub Hajdina v tem 
letu praznuje pol stoletja prizade
vanj za množično vključevanje 
mladih v športno-rekreativno 
dejavnost. V počastitev jubileja 
bo ves mesec v znamenju šport
nih prireditev, ki bodo na 
domačem igrišču. Začelo se bo v 
nedeljo, 9. junija, ko bo ob 17. uri 
prijateljska nogometna tekma 
med NK Hajdina in NK Maribor 
- Branik. V petek, 14. junija, bo 
ob 20. uri nočni turnir v malem 
nogometu za kip Mitra. V soboto, 
22. junija, pa bo ob 18. uri prosla
va z veliko vrtno veselico. 

Nogometaši s Hajdine vas 
pričakujejo, da skupaj proslavite 
njihov praznik. 

S.B. 

KARTING« Lovšin 
iz Zagreba najboljši 

Na kartodromu v Hajdošah je 
bilo spretnostno tekmovanje 
Hondinih vozil, ki je bilo v sklo
pu vsakoletnega srečanja Hondi
nih voznikov pri teniških igriščih 
Goje v Hajdošah. Zmagal je Ivan 
Lavšin, Zagreb, (91 kazenskih 
točk) pred Robenom Seličem, 
Celje, 96, Francom Luknerjem, 
Celje, 105 ... Na 7. mestu je naj
boljši domačin Gorazd Gojčič s 
120 kazenskimi točkami. 

anc 

LOKOSTRELSTVO« 
FITA turnirji 
V nedeljo, 2. junija, je potekal v 

Lenartu v Slovenskih goricah ob 
800-letnici mesta FITA turnir v 
disciplini 900 krogov, ki je štel za 
slovenski pokal v absolutni kon
kurenci. V compound slogu je 
zmagal Kolednik, tretji je bil Ko-
kol (oba Ptuj) v olimpijskem slo
gu v absolutni kategoriji pa je bil 
naš tekmovalec Težak četrti. 

V soboto, 25. maja, in v nedeljo, 
26. maja, sta potekala dva medna

rodna FITA turnirja, Varaždina 
in Maribora. Turnir v Mariboru 
je štel za Memorial Bojana Post-
ružnika za slovenski [lokal. Naš 
tekmovalec Kolednik jo zasedel v 
Varaždinu tretje mesto, v Mari
boru pa drugo. 

bet 

PTUJ« Turistično 
tekmovanje 

v okviru proslave in prireditev 
ob 110-letnici Turističnega 
društva Ptuj so bila športna tek
movanja ekip objezerskih krajev 
in mest v treh disciplinah: kegl
janju (zmaga T D Dobrosnik), pi-
kadu (zmaga TD Ptuj) .n metanje 
žogic (zmaga TD Dobrovnik). 
Največ točk je osvojila ekipa TD 
Dobrovnik 123 pred Pujem 110, 
T D Most na Soči 96 ... Za TD 
Ptuj so nastopili Albin Pišek, 
Zdravko Zamuda in Eriest Mesa
ric. 

anc 

RIBIŠTVO« Četrto 
mesto Ptujčanom 

V soboto, 1. junija, je bilo na 
Ravnah področno invalidsko tek
movanje v ribolovu, H se ga je 
udeležilo 13 ekip DI i;i 19 posa
meznikov. Ekipo druš:va invah-
dov Ptuj so sestavljali Adolf Hva
leč, Srečko Haladeja ir Ivan Go
lob ter vodja Franc Cetl. Ptujčani 
smo si s četrtim mestoi n priborili 
pravico na finalno ribiško tekmo
vanje 29. junija v Velenju. 

Frnnc Cet l 

KOLESARSTVO« 
Slovenski poke I 
Prleki ja 1996 

Na drugi tekmi slove iskega po
kala v gorskem koleiarjenju v 
Železnih Dverih je 25. maja v 
vseh kategorijah teknovalo 135 
tekmovalcev. Proga v o "ganizaciji 
PRŠ - Scott Veržej, spt Ijana med 
vinogradi Jeruzalemski h goric, je 
bila mokra in zahtev la, zaradi 
tega je bilo veliko pade av, vendar 
brez hujših posledic, in odstopov. 
Na koncu tekme, ki je t ila dolga 6 
krogov pri moških kitegorijah, 
kar pomeni 42 km, in 21 km pri 
ženskah, so bili zmagov alci po ka
tegorijah: elita: Ma:jan Jauk 
(PRŠ-Scott, Veržej); člani do 23 
let: Matej Pistor (Rider-Scwinn 
team, Zlatoličje); mlac inci: Bra-
tina (Črni Vrh); član ce: Špela 
Pere (Stop). 

Pred tekmo je organ .zator pri
pravil tudi tekmovanje v vožnji z 
gorskimi kolesi za dečl< e in dekli
ce, kjer so po posamezr ih katego
rijah zmagali: dečki ^ 1983 in 
mlajši Domanjko (PRi - Scott) 
dečki A Grilc (Kranj). Na občin
skem prvenstvu je zma ?al Rauter 
(PRŠ.Scott). 

JV. Krivec 

2. SLOVENSKA LIGA 
Izidi 29. igralnega dneva: Želez

ničar Oscar - železničar Maribor 
2:3, Nafta - Črnuče 4:1, Napredek 
BST - Naklo 2:1, Era Šmartno -
Rudar Trbovlje 3:0, Avtoekipa 
Vevče - Koper 1:1, Zagorje - Šent
jur 1:0, Drava - Filc Mengeš 2:1, 
Prost Family Shop iz Pirana. 

1. ŽELEZNIČAR ose. 2819 7 2 58:18 64 
2. NAFTA 2818 4 6 50.18 58 
3. ČRNUČE 2814 6 8 56;40 48 
4. ŠENTJUR 2913 5 11 45:36 44 
5.kOPER 2811 8 9 31:26 41 
6. ŽELEZNIČAR MB 2812 5 11 48:47 41 
7. FAMILV S. PIRAN 2811 5 12 33:33 38 
8. ERA ŠMARTNO 2810 7 11 35:31 37 
9. NAPREDEK BST 28 9 9 10 29:34 36 
10. AVTOEKIPA VEV. 28 9 6 13 42:38 33 
11.RUDARTRB0VL. 28 9 6 13 24:36 33 
12. ZAGORJE 2810 3 15 27:54 33 
13. DRAVA 28 8 7 13 31:49 31 
14. NAKLO 28 7 9 12 32:37 30 
15.FILCMENGEŠČ 28 7 9 12 24:38 30 
Pari zadnjega igralnega dneva: 

Črnuče - Drava, Filc Mengeš - Za
gorje, Family Shop Piran - Avtoe
kipa Vevče, Koper - Železničar 
Oscar, Železničar Maribor - Era 
Šmanno, Rudar Trbovlje - Napre
dek BST, Naklo - Nafta, prost 
Šentjur. 

DRAVA-FILC 
MENGEŠ 2:1 (1:1) 

Strelci: 1:0 Vesenjak(3. minuta), 
1:1 Hajdinjak (29), 2:1 Pucko (50) 

Drava: Klinger, Krajnc (Pucko), 
Soštarič (Hotko), Bezjak, Žolek, Vo-
grinec, Baškovič, Vesenjak (Goj-
košek), T. Emeršič, M. Emeršič in 
Čeh. 

Nogometaši ptujske Drave so v 
izredno pomembnem srečanju za 
obstanek v 2. SNL premagali eki
po Filca Mengša in tako dosegli 
svojo prvo zmago na domačem 
igrišču v spomladanskem delu 
prvenstva. Pričeli so dobro, saj so 
že v 3. minuti povedli z zadetkom 
Vesenjaka. Nato sta priložnosti 
imela še Milan Emeršič in Vesen
jak. Gostje so se otresli premoči 
domačih in v 29. minuti rezultat 
izenačili po napaki domače 
obrambe, ki je slabo posredovala. 

V drugem polčasu je praktično 
igrala samo domača ekipa in v 50. 
minuti je bil trud poplačan z lepim 
zadetkom mladega Pucka, ki je iz 
prostega strela z močnim udarcem 
presenetil gostujočega vratarja. 

Osvojeni točki jim podaljšujeta 
upanje za obstanek v drugi sloven
ski nogometni ligi. V zadnjem kro
gu igrajo s tretjeuvrščeno ekipo 
Črnuč. Z morebitno zmago bi tudi 
teoretično ostaH v 2. SNL. 

D a n i l e K la inšek 

3. SLOVENSKA LIGA-
VZHOD 

Rezultati tekem 25. kroga: Alu
minij - Unior Zreče 4:0, Paloma 
Sever - Bistrica 4:1, Steklar - Per-
toci Bakovci 3:0, Turnišče - Po-

Odločilni, drugi, zadetek na tekmi Drava - M e n g e š . 
Foto: L. Kotar 

horje 1:2, Kungota Broker - Dra-
vinja 4:0, Dravograd - Kovinar 
2:2,Beltrans-OdranciO:0. 

1. DRAVOGRAD 2518 3 4 55:22 57 
2. POHORJE 2517 2 6 66:31 53 
3. PERT0CIBAK0VCI2516 3 6 42:21 51 
4. ALUMINIJ 2510 6 9 39:34 36 
5. STEKLAR 2510 510 31:28 35 
6. TURNIŠČE 2510 4 11 35:47 34 
7. UNIOR ZREČE 2510 4 11 18:30 34 
8. KOVINAR 25 8 8 9 30:28 32 
9. DRAVINJA 25 9 5 11 31:39 32 
10. KUNG0.BR0KER25 8 6 11 28:34 30 
11.0DRANCI 25 9 3 13 33:43 30 
12. BELTRANS 25 7 4 14 30:37 25 
13. PALOMA SEVER 25 6 5 14 24:46 23 
14. BISTRICA 25 6 4 15 36:58 22 

ALUMINIJ-UNIOR 
ZREČE 4:0 (2:0) 

Strelca: 1:0 R. Hojnik (28.'), 2:0 
Rozman (42.), 3:0 R. Hojnik (71), 
4:0 R. Hojnik (87.). 

ALUMINIJ: L. Šmigoc, E. Hoj
nik, Krajnc, Žemljic, Emeršič, J. 
Šmigoc (Gorše), Fridl (Prelčec), R. 
Hojnik, Lončarič in Zrnko. 

Nogometaši Aluminija iz Ki
dričevega so v zadnjem srečanju v 
tem prvenstvu pred svojimi gledal
ci visoko premagali neugodno eki
po Uniorja iz Zreč. Gostje so na 
začetku srečanja imeli dve pri
ložnosti, nato pa je bila pobuda na 
strani domačih, ki so imeli nekaj 
izrednih priložnosti: R. Hojnik in 
Rozman sta dosegla lepa zadetka 
in popeljala domače moštvo v zas
luženo vodstvo. Drugi del srečanja 
je pripadal gostom. Domači so zai
grali slabše, ni bilo prave poveza
ve, toda Zrečani niso uspeli resneje 
ogroziti domačega vratarja Šmigo-
ca. V zadnjih dvajsetih minutah pa 
so zopet igrali samo nogometaši 
Aluminija, ki so preko izredno 
razpoloženega napadalca R. Hojni-
ka dosegli še dva zadetka. 

Več kot zaslužena zmaga 
domačih. Le kje bi bili, če bi celo 
prvenstvo bilo v zadnjih kolih? Od 
ekipe, ki se je borila za obstanek, 
so se na prvenstveni razpredelnici 
visoko povzpeli. Z morebitno zma
go v zadnjem kolu, ko gostujejo v 
Slovenskih Konjicah, bi lahko za
sedli celo četrto mesto. 

D a n i l e K la fnšek 
Razpored tekem zadnjega, 26. 

kroga: sobota, 8. junija, ob 17.00: 
Dravinja - Aluminij, Bistrica -
Turnišče, Pertoci Bakovci - Bel-
trans, Odranci - Dravograd, Kovi

nar - Kungota Broker, Unior 
Zreče - Paloma Sever, Pohorje -
Steklar. 

1.LIGA MNZ PTUJ 
Rezultati tekem zadnjega, 22. 

kroga: United Eagles Pragersko -
Stojnci 2:0, Boč - Rogoznica 1:2, 
Bukovci - Hajdina 3:5, Dornava -
Slovenja vas 4:1, Središče - Videm 
5:4, Gerečja vas - Gorišnica 2:2. 

1. DORNAVA 2216 5 1 66:22 53 
2. U. EAGLES PRAG. 2214 5 3 54:26 47 
3. GEREČJA VAS 2212 5 5 48:28 41 
4. SREDIŠČE 2210 3 9 58:45 33 
5. BOČ -1 2211 1 10 32:47 33 
6. HAJDINA 22 9 4 9 27:40 31 
7. SLOVENJA VAS 22 8 5 9 46:45 29 
8. VIDEM 22 7 5 10 45:45 26 
9. GORIŠNICA 22 6 6 10 26:35 24 
10. STOJNCI 22 6 5 11 28:38 23 
11. ROGOZNICA -1 22 4 513 21:49 16 
12. BUKOVCI 22 3 3 16 34:65 12 

2.LIGA MNZ PTUJ 
Rezultati tekem zadnjega, 22. 

kroga: Skorba - Tržeč 1:3, Podvin
ci - Sp. Polskava 3:1, Apače - Mla
dinec 2:1, Ormož - Hajdoše 7:0. 

1. SKORBA 1813 2 3 48:21 41 
2. GRAJENA 1810 4 4 47:22 34 
3. ORMOŽ 1810 4 4 48:25 34 
4.MLADINEC 18 8 5 5 31:34 29 
5.SP.POLSKAVA 18 7 5 6 36:33 26 
6.APAČE -1 18 7 4 7 25:35 24 
7.TRŽEČ 18 5 4 9 26:28 19 
8. PODVINCI -1 18 5 3 10 23:35 17 
9. HAJDOŠE 18 4 311 19:51 15 
10.PAGOLESKOVEC18 3 2 13 24:43 11 

MLADINA MNZ PTUJ 
Rezultati tekem zadnjega, 22. 

kroga: Pragersko - Stojnci 4:0, Boč 
- Rogoznica 2:1, Bukovci - Hajdi
na 0:2, Dornava - Slovenja vas 
13:1, Bistrica - Videm 4:1, Gerečja 
vas - Gorišnica 1:3. 

1. STOJNCI 2216 3 3 92:32 51 
2. PRAGERSKO 2216 0 6 58:19 48 
3. DORNAVA 2214 O 8 71:30 42 
4. BISTRICA -1 2211 2 9 53:39 34 
5. VIDEM 2210 4 8 40:46 34 
6. HAJDINA 22 9 5 8 32:27 32 
7. GORIŠNICA -1 2210 3 9 40:53 32 
8. ROGOZNICA 22 7 3 12 33:49 24 
9. BUKOVCI 22 8 0 14 25:59 24 
10. GEREČJA V. -1 22 7 2 13 21:37 22 
11. BOČ -2 22 5 5 12 26:49 18 
12 SLOV. VAS 22 5 1 16 27:78 16 

B r a n k e Lešnik 

KEGLJANJE 

Soliden nastop Ptuiianov 
Po 14. kol ih se je končalo tekmovanje v L mariborski 

območni ligi za s ezono 1995/96, v kateri je nastopi lo o s e m 
ekip. T e k m o v a n j e je potekalo na štiristeznih kegljiščih v Len
davi, Radenc ih in Slovenskih Konjicah ter na še s t s t eznem 
J^egljišču Konstruktorja v Mariboru. 

Razred zase je bila ekipa Loko
motive I iz Maribora, ki je s samo 
enim porazom in 26 osvojenimi 
točkami premočno zmagala pred 
•irugouvrščeno Nafto iz Lendave, 
ki je zaostala kar za 8 točk. Obe 
ekipi sta si priborili pravico nasto
pa na kvalifikacijah za napredo
vanje v višji rang tekmovanja. 

Nekaj časa je kazalo, da se lahko 
^ boj za vrh vmeša tudi ekipa Dra-
^e, ki si je po jesenskem delu 
prvenstva skupaj z Nafto delila 
•^rugo mesto. Po treh zaporednih 
Porazih na začetku spomladanske
ga dela prvenstva je Drava kljub 
boljšemu nadaljevanju pristala na 
sredini lestvice in s 14 točkami 
Osvojila še vedno solidno 5. mesto. 

Končni vrstni red ekip je bil na-
aslednji: 1. Lokomotiva I 26 točk, 
2. Nafta 18, 3. Impol 16, 4. Ruše 
15, 5. Drava 14, 6. Prepolje 11, 7. 
Lokomotiva II 7 in 8. Fala 5 točk. 

V ekipi Drave so nastopali Šeru-
ga, Arnuš, Vranješ, Ilič, Cuš, Hala-
dea, Plajnšek in Sušanj. Naju
spešnejši je bil tehnični vodja eki
pe Alojz Šeruga, ki je v 13 nastopih 
dosegel 9 zmag. 

Da so ptujski kegljači sposobni 
dosegati tudi boljše rezultate, so 
dokazali na prvenstvu parov v ma
riborski območni ligi. Med 28 pari 
sta s 1689 podnimi keglji Šeruga 
(888) in Sušanj (801) osvojila zelo 
dobro 7. mesto in pri tem le za 17 
kegljev zgrešila republiški finale. 

Solidno sta nastopila tudi dva žen
ska para Drave. H:-enkova in 
Krambergerjeva sta s 741 podrtimi 
keglji osvojili 10. mes:o, Fridlova 
in Planinčeva pa s 73 ^ keglji 13. 
mesto. 

Od sredine aprila dalje, po nekaj 
letih premora in nezadovoljstva, je 
dvostezno kegljišče zoj et v upravl
janju članov Kegljaš <ega kluba 
Drava, ki v času pred poletnim 
predahom načrtujejo ie nekaj ak
tivnosti. Najpomembnejša je ekip
no in posamično prvenstvo 
krožkov, ki poteka od 21. maja do 
predvidoma 20. junija Predviden 
je tudi sklic skupščin; kluba, na 
katerem bo izvoljen lov izvršni 
odbor in sprejet prog am dela za 
naslednjo sezono, v kaieri bi moral 
biti poudarek na vzgoji in aktivi
ranju mladih, ki se tuci po zaslugi 
izrednih rezultatov Aidreje Raz
lag vse bolj zanimajo z i kegljanje. 

Ber s Premz I 

ATLETIKA 

Žižkova tretia v pokalu 
Na stadionu Poljane v Maribo

ru je bil v soboto prvi del član
skega pokala Atletske zveze Slo
venije, ki je minil v znamenju do
brih dosežkov najboljših sloven
skih atletinj in atletov. 

Atletski klub Ptuj je imel tokrat 
predstavnice le v treh disciplinah, 
v moškem delu pa nikogar. Maja 
Žižek je bila v teku na 1500 me
trov z rezultatom 4 minute 46 se
kund in 10 stotink sekunde tretja, 
Vanja Kotar se je v teku na 400 
metrov po poškodbi vrnila z 
osmim mestom ter rezultatom 57 
sekund in 98 stotink, ženska štafe
ta 4 krat 100 metrov pa je bila v 
drugi skupini z rezultatom 51 se
kund in 55 stotink četrta. 

I .k. 
Ma/a Žižek - obetaven začetek sezone. 

Foto: I.kotar 
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I n f o - g l a s b e n e n o v i c e ! 

Info - kviz 
Ali veste, kdo je pevec na sliki? 
Izrežite glasovnico, vpišite odgo
vor, in če vam bo sreča naklonje
na, vam bodo v prodajalni Tehni
ka Emone Merkurja Ptuj podarili 
zgoščenko. 

Da je bil pred štirinajstimi dnevi 
na fotografiji Dominik Kozarič, je 
ugotovila tudi Petra Godec, 
Prešernova 38, Ptuj. 

Čestitamo! 

Odgovore na današnje vprašanje 
pošljite (ali prinesite) na: Ured
ništvo Tednika, p.p. 95,2250 Ptuj. 
Rok: četrtek, 13. junija. 

V sosednji Hrvaški 21. in 22. 
junija eden največjih evropskih 
glasbenih festivalov, imenovan 
Festival Bar. Puljska arena je 
vsekakor zanimliv prostor za 
koncert, na katerem bodo nas
topili: Eros Ramarzotti, Zuc-
chero, Joan Osborne, Manic 
Street Preachers, K€!lly Family, 
Michael Learnsto Ročk, Robert 
Miles, Corona, Mark Morrison, 
Gina G. in drugi. Več informacij 
o spektaklu pa lahko dobite v 
TA Anka. 

Babica ročk glasbe TINA TUR-
NER je v začetku leta izdala soli
den album z naslovom VVildest 
Dream, na katerem je tudi pesem 
Golden Eye iz filma o Jamesu 
Bondu. Tina je priprav la novo pe
sem ONE SILENT WINGS 
(^^^M^.k i ]e obogatona s prijet
nim počasnim ritmom in odličnim 
besedilom. 

Nova ameriška ročk zvezda 
JOAN OSBORNE je debitanski 
album naslovila z Relish in nad 
njim je navdušen tud Eric Clap-
ton. Po mega uspešnici One of us 
prihaja že nova skladba ST. TE-
RESA ( * * ^ . 

Tri odlične glasbene legende 
imajo na tržišču s ploščami tele 
nove pesmi: LOU REEED - Hoo-
ky Wooky, MIDGE URE - Breathe, 
JOHN LEE HOOKER • Baby Lee. 

Člani skupine METALLICA so 
Lars UIrich, Jason Nevvsteed, Kirk 
Hammett in James Helfieid. 
Oboževalci tega heavy metal 
banda so gotovo z nestrpnostjo 
čakali novi album Load, ki je 
podprt tudi s single skladbo UN-
TILL IT SLEEPS ( ^ ^ ^ ^ . 

Eden najboljših funk izvajalcev 
GEORGE CLINTON je kar nekaj 
let manjkal na glasbeni sceni, na 
katero se vrača s komadom IF 
ANYBODY GETS FUNKED UP 

Od funka pa k zvenečemu imenu 
rapa ICE T-ju, ki snema novi al
bum Return to the Real. V ZDA pa 
ICE T že vlada na rap lestvicah z 
novim komadom I MUST STAND 

Britanska pevka GABRIELLE 
beleži dve odlični popevki Dre-
ams in Give me a Little more 
Time. Izvrsten glas pevke GABRI
ELLE je čutiti tudi v novi odlični 
popevki z naslovom FORGET 
ABOUT THE VVORLD ( * * * ^ . 

Nemški duo CAPITAN JACK še 
zmeraj privablja na plesišča dis-
co klubov z uspešnicama Capi-
tan Jack in Drill Instructor. Duo je 
debitanski album naslovil z The 
Mission in za spremembo sta iz
dala bolj pop obarvan plesni ko
mad SOLDIER SOLDIER 

^ W W W W\ 

Mojster trance glasbe ROBERT 
MILES je svojo instrumentalno 
uspešnico Children prodal v več 
kot dveh milijonih kopij. Kar nekaj 
časa je bil zaprt v studiu, kjer je 
pripravil novi komad FABLE 

Analizo novih albumov za mesec 
maj sem pustil za konec, in če 
sem čisto odkrit je izšlo veliko 
dobrih zgoščenk tehle izvajalcev: 
GEORGE MICHAEL - Older, 
EROS RAMAZZOTTI - Dove c'e 
musica, THE CURE - Wild Mood 
Svvings, DEF LEPPARD - Slang, 
MANIC STREET PREACHERS -
Everything must go, SOUND-
GARDEN - Down on the Upside, 
ELVIS COSTELLO - ALL this use-
less Beauty, SPIN DOCTORS-
You've got to Believe in Some-
thing, LIGHTNING SEEDS - Pure 
Lightning Seeds, TANITA TIKA-
RAM - Greatest Hits, COLOR ME 
BADD - Now and Forever, Dead 
Man VValking - Soundtrack, 
BACKSTREET BOYS -Backstreet 
Boys, CAUGHT IN THE ACT -
Forever Friends, EVERYTHING 
BUT THE GIRL - VValking VVoun-
ded. 

David Brezn ik 

Lestvico POPULARNIH 10 
lahko poslušate vsak petek v 
večernem sporedu radia Ptuj. 

P O P U L A R N I H 10 

1. Fast Love 
- G E O R G E M I C H A E L 

2. Coco Jamboo 
- M R . P R E S I D E N T 

3. TheonlyThingthatLooks 

Good on me is you 

- BRYAN ADAMS 

4. Drill Instructor 
- C A P I T A N J A C K 

5. Macarena 
- L O S D E L R I O 

6. Retum of the Mack 
- M A R K M O R R I S O N 

7. They don't Care about us 

- M I C H A E L JACKSON 

8. Always be my Baby 
- M A R I A H C A R E Y 

9. You and I 
- S C O R P I O N S 

10. Fresh 
- B E A T S V S T E M 

" o ^ M l a d i d o p i s n i k i 

VSEVED SE JE 
OSMEŠIL 
Odprla so se vrata neke zakotne gos
tilne. Skoznje je stopil vesel možakar. 
Bil je visoke rasti in širokih ramen. 
Pravi hrust. Glava je bila poraščena z 
gostimi, temnimi lasmi in dolgo, 
neurejeno brado. Suknjič in hlače sta 
bila umazana in raztrgana. V rokah je 
držal na pol prazno steklenico in od 
časa do časa je zgubil ravnotežje. 
Gostje so se obrnili prod vratom in se 
veselo zasmejali, rekoč: 
"Oh, Vseved! Končno!" 
"Danes pa zamujaš. Kod si pa hodil?" 
ga vpraša njemu najbližji. 
"Kod sem hodil? Tega pa tebi, klopo-
talo, že ne bom povedal. Saj še te 
steklenice ne bom mogel izprazniti, 
pa bodo že vsi vedeli, kod sem hodil!" 
se zasmeje. "Ej, Marjana, plačam run-
do vsem, ki so sedaj tukaj. Danes je 
moj srečen dan. Vseved se je zalju
bil!" 

Vsi so se zasmejali in veselo nazdra
vili. Naj še pojasnim, zakaj mu govo
rijo Vseved. To je njegov vzdevek. V 
resnici mu je ime Janez. A ker zme
rom in povsod najde odgovor na še 
tako zapleteno vprašanje, so mu na
deli ime Vseved. Vendar pa ta vesel
jak prav nič ne ve. Komaj je zlezel do 

osmega razreda, pa še to z veliko 
muko staršev in učiteljev. 
"Dalje," so rekli, "se mu ne izplača 
hoditi. Bo pač pometal ceste." 
Vendar ima Vseved srečo. Je kot 
mačka. Kakorkoli ga vržeš, vedno 
pristane na nogah. In tako je Vseved 
pristal kot pek v veliki pekarni in mu 
sploh ne gre slabo. 
"Tega stavka pa še nismo slišali iz 
tvojih ust!" se zadere mlad fant iz 
kota. 
"Ti pa bodi kar tiho!" ga zavrne Vse
ved. "Kaj pa u veš o ljubezni, zelenec. 
Sploh ne veš, kaj to je. Jaz še sicer res 
nisem bil nikoli zaljubljen, a vse je 
enkrat prvič." 
"Kako pa veš, da si zaljubljen, ko pa 
še nikoli nisi bil?" ga vpraša sosed. 
"Tega ne veš, to čutiš," mu odgovori. 
Ni jim bilo težko ustreči. Tile pi-
jančki so bili zadovoljni z vsakim od
govorom, ki je prišel iz njegovih ust. 
"Kakšna pa je ta tvoja ljubezen?" 
"Lepa, lepa. Kakor sem jo zagledal, 
sem se zaljubil." 
"Kaj si ji pa rekel?!" 
"Kaj bi ji pa rekel?" ga je strmo pog
ledal. O tem Vseved res ni imel poj
ma. 

"Ja, nekaj ji moraš reči, če želiš, da te 
opazi." 

"Nič. Samo pogledal sem jo." 
"Oh, jaz sem pa mislil, da ona ve. 
Potem pa to ni ljubezen," se zasmeje 
sosed. Vseved se razjezi. Malo je k 
temu pripomoglo tudi vino. 
"Boš mar rekel, da se ti spoznaš na te 
reči?" 
"Seveda se,, saj sem poročen. Imam 
otroke. Kaj pa ti? Ti še govoril nisi z 
nobeno drugo žensko, kot s svojo 
mamo." 
Ob tem stavku pa je v Vsevedu zavre
lo. Takšne ponižnosti še ni doživel. 
Vedno je lahko kako od jovoril, a se
daj res ni vedel, kaj naj rjče. Vsi so se 
obrnili proti njima. 
"Zakaj sem sploh kaj zinil?" si misli. 
"Zakaj? Ubil ga bom. Ubil! Hudoba, 
da mi naredi takšno s/amoto." Pri 
dveh litrih vina res ni mogel več trez
no razmišljati. 
Vsi so napeto čakali, kaj se bo zgodi
lo. Vseved odrine stol in vstane. 
"No, prav!" zarohni. "Ti pa bom do
kazal, kako znam z žensl ami. Vseved 
ve vse. Ni vrag, da se tu di ona ne bi 

zaljubila vame. Najbolj znan človek 
sem v tej ulici! Ti bom že pokazal! Ne 
boš me osmešil. Ne boš! Pridi, poi
skala jo bova in zasnubil jo bom." 

"Tako hitro pa to ne gre. Jaz sem svojo 
tri leta prosil, naj se poroči z mano, 
pa ni hotela. Komaj po treh letih se 
me je usmilila." 

"Ti, ki si reva. Mevža. Jaz bom to 
naredil z lahkoto. Pridi! In cela gos
tilna lahko gre z mano. Jutri pa lahko 
pridete na poroko!" 

Vsi so se po tihem hihitali. Vedeli so, 
da je to nemogoče. A iz gole radoved
nosti so le ŠH zraven. Vseved je planil 
iz gostilne in začel iskati ubogo dekle, 
ki niti slutila ni, kaj se ji bo zgodilo. 
Vsa gostilna, z natakarico vred, mu je 
sledila. Ko so prekrižali že vse mesto, 
jo je Vseved končno le zagledal. Ku
povala je sadje. 

"Oh, ljubezen moja!" se zadere skozi 
cel trg. Dekle ga prestrašeno pogleda, 
pa tudi drugi se ozrejo. Vseved maja
vo pride do nje. Poklekne na eno ko
leno in ji poljubi roko. Dekle se 

čudno našobi. 
"Fuj!" reče. "Kako si drznete! Saj 
smrdite kot dihur! In se še drznete 
poljubiti mojo roko! Kaj bi sploh 
radi? Prvič vas vidim!" 
"Rad bi se poročil z vami. Prav nič ne 
smrdim. Prijatelji me že polivajo s 
šampanjcem. Mi že slavimo poroko! 
Morate reči ja. Morate! Prav dobro 
vas poznam. Ni se vam treba bati." 
Ostali se vsi hihitajo in dekle oblije 
rdečica. 
"Spravi se vstran, pijanec! Se ti čisto 
meša! Poročila da naj bi se s tabo! 
Raje takoj na mestu umrem!" in ga 
odrine. Pri tem se na vse pretege tru
di, da bi pokazala, kako se ji moški 
studi. Obrne se in odide. Vsi se 
začnejo krohotad, da jih kar zvija. 
Vsevedu se podre ves svet. Prvič v 
življenju nečesa ni znal. Če odšteje
mo šolo . Prvič v življenju se je 
osmešil. Ponižan in poklapan je odšel 
proti domu. Tako so vsi mislih. Ven
dar ni šel proti domu, ker ga od takrat 
ni nihče več videl. 

Anja Sagadin, 7. r., 

OŠ Destmik 

POSADILI SMO 
NOVA DREVESA 
Nekega jesenskega dne smo bili v 

gozdu. Nabrali smo vzklite želode, 
kostanj ter majhno smrečico. Vse to 
smo odnesli v šolo. Pa tudi zemljo 
smo nakopah. Ko smo prispeU v šolo, 
smo najprej umili veliko stekleno po
sodo, dali vanjo zemljo in posadiU 
plodove. Skrbno smo jih zalivaH ter 
opazovali. Čez nekaj dni smo opazili, 
da nekaj kuka iz zemlje. Hrasti, 
smrečica in kostanj so vzklili. Še na
prej smo za njih skrbeli. Vsak dan so 
bili večji. Lepega spomladanskega 
dne je učiteljica rekla, da komaj hras
te in vse drugo, kar nam raste v stek
leni posodi, posadili v gozdu. Novice 
smo bili zelo veseli. 
Končno je napočil dan, ko smo imeli 
vsi bolj športna oblačila. Zakaj? Ali 
še ne veste? Posadili bomo naša dre-
vesa.Obuli smo se, vzeli drevesa, se 
oblekli, pripravili motiko in zalival-
ko ter se odpravili v gozd. Ko smo 
prispeli, smo poiskali primeren pros
tor, kjer je sonce posijalo do njih. 
Nato smo vzeli motiko, izkopali ne
kaj jamic, posadili vsak svojo rasdino 
ter jih zalili. 
Učiteljica je rekla: "Hodite zalivat 
hraste, ko ne bo dežja, saj še niso tako 
veliki kot vsa druga drevesa." To 
obljubo sem tudi izpolnila. 

Anja JurgeCy 4. n, 

OŠ Sela 
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V A R N O S T N A J M L A J Š I H V A V T O M O B I L I H 

IftfrMOSff«! sedež 
Prihaja čas izletov, dopustov 

in potovanj , toraj obdobje , ko 
so naši sopotn ik i še pogosteje 
tud i otroci . V Evropi se po po
da tk ih A D A C prevaža 50 mili
jonov ot rok, mlajših od 12 let. 

V preteklost i je bi lo malo go
vora o varnost i odrasl ih v avto
mobi l ih in n ič o varnost i 
o t rok. Na to so se pojavile prve 
države,ki so z zakonom uvedle 
privezovanje z varnos tn imi pa
sovi v av tomobi l ih . To je dokaj 
varna zaščita za odraslega. Žal 
za o t roka to ne drži , ker so raz
merja m e d deli telesa pr i ot ro
ku povsem drugačna kot pri 
odras lem. Ot roška glava na 
p r imer ima precej višje težišče 
kot glava odraslega. Iz teh raz
logov je h rb ten ica ot roka ob 
trčenjih v veliko večji nevar
nost i . P r i o t roku je tudi manj 
razvita meden ica kot pr i odras
l em, kar ima za posledico, da v 
p r imeru trčenja ot rok zdrsne 
pod k las ičn im va rnos tn im pa
som ali pa se poškodujejo no
tranji organi . 

V p r o m e t n i h nesrečah je v 
Evropi na leto ranjenih 80000 
o t rok , od tega jih 1000 poškod
b a m podleže. 

Dokazano je, da varnos tn i 
sedež zmanjša poškodbe za 60 
do 90 odstotkov, odvisno od 
names t i tve . Eden prv ih var
nos tn ih sedežev [e bil zasno
van v 60. let ih na Švedskem. 

I n m e d kakšn imi varnos tn i 
m i sedeži l ahko izb i ramo da
nes? 

V Sloveniji se prodajajo ates
t i rani sedeži, kar p o m e n i , da 
zadoščajo evropskim mer i lom 
varnost i , funkcionalnost i in 
udobja. Vendar se sedeži med 
seboj zelo razlikujejo. 

Na jpomembne j še pr i izbiri 
avtosedežev je: 

- starost otroka 
- vrsta avtomobi la 
- obl ika va rnos tn ih sedežev 
- vrsta pasov varnostnega 

sedeža 

- mater ia l prevleke avtose-
deža 

- nastavljivost varnostnega 
sedeža 

Starost o t roka je vodilo pr i 
izbiri avtosedeža. Za obdobje 
od rojstva do devetega meseca 
starosti o t roka je p r imeren av-
tosedež v obliki ležalnika, ki 
lahko služi tudi kot prenosna 
košara in ima še kakšno dodat
no funkcijo. Za ta sedež velja, 
da mora bi t i obvezno 
nameščen s h r b t o m v smeri 
vožnje. S tem se ob zaviranju 
avtomobila o t rokovo telo pr i t i 
sne ob linijo sedeža in otrok se 
ne poškoduje. O d osmega me
seca oz i roma otrokovega se
denja do 4. leta starosti je pr i 
meren avtosedež v obliki 
školjke, v katero ga varno posa
d imo in p r i p n e m o . 

Po tem obdobju ljudje naj
večkrat pozab imo na meri la 
varne vožnje in ot roke enostav
no p u s t i m o na zadnjem 
sedežu, kjer se pros to gibljejo 
in se o b e n e m trudi jo (če je 
otrok manjši) , da bi opazovali 
okolico, zato najraje obtičijo 
med sprednj ima secfežema. Po
misl i te , da v tem t r enu tku 
močno zavrete ali se zgodi p ro
me tna nesreča! Če se avtomo
bil s hi trost jo 30 km/h zaleti v 
nep remično oviro (drevo, zid 
...), bo nepripetega ot roka su
nek zagotovo vrgel v vetro-
b ransko steklo. Za s taros tno 
obdobje od 4 do 12 let so izde
lani t.i.jezdeci - to so podstav
ki, ki omogočajo, da varnos tn i 
pasovi avtomobila potekajo 
čim bolj op t imalno , obenem 
otrok sedi višje in lahko opazu
je okolico, kar m u krajša čas. 

P r i n a k u p u varnostnega 
sedeža je p o m e m b n a vrsta av
tomobila . V avtomobi lu preve
r imo varnos tne pasove "in 
določimo mes to varnostnega 
sedeža s t em, ko p r e m e r i m o 
notranjost avtomobila . Opt i 
m a l n o mes to za namest i tev 
sedeža je s redina zadnje I^lopi 

avtomobila ali sprednji desni 
sedež. Če je spredaj na sovozni-
kovi s t rani vgrajena zračna 
blazina, ta namest i tev odpade , 
ker lahko njen sunek izr ine 
varnos tn i sedež. 

Pr i obliki je p o m e m b n o , da 
varnos tn i sedež zagotavlja pra
vi lno sedenje (pravi kot med 
hrb ten ico in kolki) . Zelo po
m e m b n e so tudi s t ranice var
nostnega sedeža, ki omogočajo 
naslon glave levo ali desno in 
pravi ln i položaj rok pr i seden
ju. 

Pasovi varnostnega sedeža 
morajo potekat i p reko obeh ra
m e n , z obeh s trani medenice 
i a tudi med nogami navzgor. 
Tako je ot rok varno pr ipet v 
sedežu in ne more zdrsni t i 
navzdol . 

Pravi lna šir ina pasov in do
datkov onemogoča, da bi se pa
sovi vihali ali drgni l i ob otro
kovo telo. ZapenJanje in od
penjanje pasov na dobrem 
sedežu mora bi t i enos tavno, a 
vendar za ot roka neizvedljivo. 

Prevleka varnostnega sedeža 
naj iz naravnega materiala. 
Obstajajo prevleke, ki so iz 
naravnega materiala in so obe
n e m tudi negorljive. 

Nastavljivost v a m ostnega 
sedeža omogoči nagib naslona 
in možnost nastavitve dolžine 
pasov. Te funkcije pot rebujemo 
zaradi rasti otroka in njegove
ga počutja. 

N a veliko načinov po
skušamo zagotoviti o t rokom 
varnost v p rome tu zunaj avto
mobila . Znotra j avtomobila pa 
je na jpomembnejša namest i tev 
ot roka v zanj najprimernejši 
varnos tn i sedež. 

Sile, ki nastopijo pr i t rku av
tomobi la s hitrostjo 50 k m / h , 
so enake padcu iz 5, nads t rop
ja. Ali smo res tako l ahkomi
selni in dovol imo o t roku , da 
se igra na neograjenem balko
nu 5. nadstropja? 

Silva Volgemut, 
viš. del. terapevtka 

ŠOLSKI ZVONEC 
OŠ M A R K O V C I # Iz Markovcev so n a m 

sporoči l i , da je tudi na njihovi šoli v teh dneh 
iz redno ž ivahno in zanimivo. M e d d r u g i m so 
izdali letošnjo d rugo številko šolskega glasila 
Markec . Minu l i četr tek je bila šola skoraj 
prazna , saj so se učenci večine razredov od
peljali na zaključne izlete po Sloveniji. Po
sebno zanimiva je bila ekskurzija učencev 
d rug ih in tretjih razredov, ki so si ogledali 
Ol imje, Čokoladnico , pravljični svet s čarov
n icami , Bedancem in Krjavljem v bližnjem 

gozdiču, na to pa še farmo nojev, jelenov gre
ben in konjušnico , kjer so tudi jahali. 
Prvošolčki so si v torek ogledali Ljubl jano, 
p redvsem živalski vrt , tretješolci pa preživl
jajo ta teden šolo v naravi v S imonovem zali
vu. Vsi skupaj se že veselijo poči tnic . 

V I D E M O Četrtošolci šol Videm, Lesko-
vec in Sela so v tem tednu v Strunjanu, kjer 
preverjajo, ali je morje še zmeraj slano. Sicer 
pa b o m o na morju tudi vsi drugi , kajti počit
nice so tako rekoč že tu! 

M Z 

D O R N A V A / SEKCIJA ZA NEVROFIZIOTERAPIJO 

Strokovne sretanfe 
V petek je v Zavodu dr. Ma

rijana Borštnarja v D o m a v i 
potekalo e n o d n e v n o strokov
no srečanje sekcije za nevro-
fizioterapijo pri Društvu fi-
zioterapevtov Slovenije . So
delovalo je več kot 90 specia
l istov nevrofizioterapije, 
R N O terapevtov, višjih fizio-
terapevtov, logopedov in dru
gih strokovnih delavcev iz 
vse Slovenije . Kot nam je po
v e d a l a B o b a n , predsed
nica Sekcije za nevrofiziote-
rapijo, so takšna srečanja 
ze lo koristna, saj si tako iz
menjajo izkušnje, ki jim pri 
njihov vsakodnevnem napor
n e m delu zelo koristijo. 

Srečanje je bi lo predvsem 

S k u p i n a s t rokovnjakov iz d o r n a v s k e g a z a v o d a 

delovnega značaja in zvrsti lo ] 
se je več s t rokovnih predavanj i 

ter p rak t i čn ih delavnic. 
MS 

K I D R I Č E V O / PREDSEDNIK KUČAN NA OGLEDU HALD 

Hatde so exe#enele 
Predsednik Slovenije Milan Kučan je svoj petkov obisk na 
ptujskem območju pričel z neuradnim ogledom nekdanjih od
lagališč rdečega blata ali hald v S tmišču pri kidričevskem Ta-
lumu. Neuradno smo izvedeli, da se je želel sam prepričati, 
kako uspešni so bili v tem kolektivu pri ozelenitvi teh do leta 
1991 okolju neprijaznih površin. In predsednik Kučan je bil 
resnično presenečen, ko je na nekdanjih rdečih odlagališčih 
uzrl skoraj pol metra visoko travo in številna drevesa, ki so j ih 
tam posadili pred dobrimi tremi leti. 

Presenečeni smo bili , ko je 
po hoji skozi visoko travo 
predsednik sam našel svojo 
lipo - t isto drevesce, ki ga je 
leta 1992 prvi s imbol ično posa
dil na tem mestu , in je sedaj vi
soko že skoraj tri me t re ter ima 
lepo zeleno krošnjo. 

Di rek to r Taluma mag. Dan i 
lo Toplek m u je povedal , da je 
ozelenitev uspela nad pr ičako
vanji in da je novo življenjsko 
okolje na nekdaj nepr i jaznem 
pros toru že našla tudi divjad. 
Zato so ob robovih zelenih 
hald postavljene lovske preže, 
česar so nadvse veseli tud i lov
ci L D Kidr ičevo. 

Kot je znano , je bilo marca 
1991 na takrat še sporno odla
gališče rdečega blata v S tmišču 
prepel janih sprva 3.000 
kub ičn ih metrov rodovi tne 
zemlje, s katero so prvo leto 
pokri l i 1,5 hektarja do takrat 
ne rodovi tne , a v glavnem že 
izsušene površ ine hald. V 
zemljo so posadili okoli 2.500 
drevesc, največ rdečega bora, 
nekaj črnega bora, duglasije in 

D a n e s je pog led na ha lde že skoraj pr i jazen . 

javorja. P r i nadaljnji ozelenitvi 
so uporabi l i tud i precej blata iz 
ptujske čist i lne naprave. V 
glavnem so se vsa drevesa "pri
jela" in začela vegetirati tudi v 
novem okolju. Žal so ugotovili , 
da so jih kar nekaj sto ukradl i 
nepr id ipravi , nekaj jih je 
uniči la divjad, nekaj pa zima. 
A kljub t emu so halde danes 
zelene in s tem so v Talumu iz

polnil i tud i svoje geslo, S 
tavljeno do leta 1996: AluniJ 
zeleni. l | 

Strokovnjaki , ki stanje ^ 
haldah nenehno spremljajo, 
ugotovili , da so se od robj 
navznoter sama nasaja divjj 
češnja, ki ji, kot kaže, alkaloj 
zemlja posebej prija. Tudi aka. 

cija bis tveno ne zaostaja pri sa-

morazširjanju. Skratka, ena 
večjih ran kidričevskega alu

minijskega giganta in "greh" iz 

njegove bližnje preteklosti je 

na radost številnih domačinov 
in delavcev Taluma skoraj za-

celjena. 
M. Ozmec 

B A R B A R I N M O D N I KOTIČEK 

Kopalke - KOPAUa 

Kopalke - kopalna obleka, ki 
je na začetku telo vse bolj za
krivala kot odkrivala in bila 
kaj malo podobna današnjim, 
je letošnjo sezono zopet dobila 
neko novo linijo. Kreatorji se 
zgledujejo po 50. in 60. letih, 
ki to sezono prav tako vplivajo 
tudi na oblikovanje poletnih 
oblačil. 

Ce se ozremo v zgodovino, 
lahko vidimo, da so bila na 
koncu 19. stoletja prvotna 
oblačila za kopanje iz dveh 
kosov: dolge tunike in 
spodnjic, ki sta skoraj v celoti 
pokrivala telo. Leta 1910 pa je 
plavalka Annette kellerman 
predstavila prvo enodelno ko
palno oblačilo - kopalke in na
redila velik korak v zgodovini 
oblačil za plavanje in plažo. 

Nato je razvoj vsako desetletje 
odščipnil kopalkam nekaj bla
ga, s tem pa je rastla priljublje
nost zagorele polti. Najprej se 
je v 30. letih razgalil hrbet. Po 
2. svetovni vojni je izum hitro 

sušljivih in lahkotnih tkanin 
pripomogel k večji priljublje
nosti kopalk. 

V 50. letih so bile kopalke po
gosto podobne takratnemu 
spodnjemu perilu, oblikovane 
kot steznik in z všito ribjo kost

jo, da so poudarjale prsi in 
stanjšale obseg pasu. 
V 60. letih so se pojavile krajše 
različice, ki so bile nekoliko iz

rezane ob stegnu, rokah in ra
menih. 

V 70. letih pa je bikini prepra-

vil tako Evropo kot Ameriko 

in se v različnih oblikah 

obdržal vse do danes. 

Letošnjo sezono so se začeli 

kreatorji ponovno zgledovati 

po 50. ion 60. letih, ki so jim 

osnova oz. inspiracija za 

letošnje osnovne linije. Vendar 

s prefinjenim občutkom 

vključujejo v letošnjo modo 

čas, v katerem živimo. Izrezi 

ob stegnih niso več tako visoki, 

lahko pa so spuščeni tako niz

ko, da dobijo videz kratkih 

hlačk. Pojavljajo se obrobe 

(predvsem čmo-bela kombina

cija), kot modni dodatek 

poudarjajo tanke pasove, ^ 

krasijo tako enodelne kot dvo

delne kopalke in so spuščen^ 

nekoliko nižje od pasu. Raz

voj tkanin pa omogoča, da 

kopalke vse hitreje sušijo, 

pripomore k temu, da se v njih 

vse boljše počutimo. 
Barbara Pla^** 
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PREJELI S M O , 

ALI so v 
!>TEDNIKU" 
POZABILI NA 
9. MAJ 1945 
lako vprašanje se je zastavilo 
piscu tega pisma in verjetno še 
fTinogim, ko so prečitali vsebi-
po Tednika z dne 9. 5. 1996 v 
l̂ ateri pa se niti z besedico ne 
ornenja, da je leta 9. maja bila 
51-obletnica konca druge sve
tovne vojne in zmage protihit-
lerjanske koalicije v boju proti 
fiacifašizmu. Kot je znano, je 
Ijila tudi Slovenija v okviru 
[jivše Jugoslavije med narod
noosvobodilnim bojem v I. 
1941 - 1945 sestavni del te 
l(oalicije. Čeprav 9. maja ne 
praznujemo kot državnega 
praznika, se ga vendar starejši 
občani in občanke, ki so oseb
no doživeli vojno, spominjajo 
kot dneva, ko je začela pravno 
veljati brezpogojna kapitalacija 
nacistične Nemčije. 
Mnenja sem, da je na ta datum 
in na dogodke, ki so se v štiri
letni vojni zgodili v svetu in tudi 
v Sloveniji, potrebno ne samo 
ob okroglih obletnicah, kot je 

n.pr. ob 50. obletnici, ki smo jo 
lani praznovali tudi v Sloveniji, 
temveč ob vsaki obletnici opo
zoriti in dogodke opisati. Zdi se 
mi lepo, da je n.pr. ljubljanski 
župan priredil ob 9. maju letos 
kot dnevu osvoboditve Ljublja
ne slavnostni sprejem in da so 
v našem glavnem mestu na ta 
dan imeli več spominskih prire
ditev, o katerih so potem 
poročali časopisi, radio itd. 
Zdelo bi se mi prav, če bi "Ted
nik" z dne 9. 5. 1996 vsaj v 
uvodniku z lepim naslovom 
"Majski izziv ljubezni" omenil 
oz. navedel vsaj nekaj dogod
kov iz maja 1945, ki so se do
godili v Ptuju, kot npr. da so se 
8. maja 1945 umaknili iz Ptuja 
zadnji nemški vojaki, da so 
tega dne razstrelili železniški 
nadvoz pri Rogoznici, most 
čez Grajeno, železniški most 
čez Dravo, da so 9. maja vko
rakali v Ptuj bolgarski vojaki in 
borci Prekmurske brigade itd. 
Če imamo pred očmi dejstvo, 
da je z območja bivše ptujske 
občine padlo za svobodo okoli 
500 žrtev, da je mnogo prebi
valcev s tega območja bilo 
prisilno izseljenih, poslanih v 
koncentracijska taborišča, na 
prisilno delo itd. in da so vsi ro
doljubni občani in občanke s 
ptujskega področja z velikim 

veseljem pričakali svobodo, 
potem bi bilo prav, da takega 
datuma ne bi pozabili zabe
ležiti v "Tedniku", ki ga tudi gle
de na odnos do narodnoosvo
bodilnega boja cenijo številni 
bralci. 
Mirko Kostanjevec 

ŠE O 
ZAMAKAHJU V 
PORODNIŠNICI 
Dne 23. maja 1996 smo v jav
nem glasilu Tednik prebrali, da 
naj ne bi izvedli kleparskih del 
po uzancah stroke (stiki, dilata
cija), kar povzroča zamakanje 
po levi strani nove ptujske po
rodnišnice. O tem nas od leta 
1992 ni obvestil naročnik - GP 
Ptuj, niti odgovorni za investici
je objekta od tega leta tudi ni
smo opravljali v ptujski bol
nišnici nobenih del, čeprav 
smo prejšnja leta opravljali 
vzdrževalna kleparska in krov-
ska dela. 

8. maja 1989 smo podjetju Ko
munala, gradbeništvo in pro
met, n.sol.o., DSSS, Osojniko-
va 1, Ptuj, dostavili ponudbo s 
predračunom po popisu,' kot 
nam je bil dostavljen za objekt 
porodnišnica iz materiala FeZn 
(pocinkana pločevina). Dne 

10. 10. 1989 je bila podpisana 
pogodba pri naročniku, delo 
opravljeno na ključ - cene ne
spremenljive, pričetek del jese
ni 1990. 
Dne 7. 8. 1990 smo ponovno 
dobili dopis z zahtevkom, da 
predložimo ponudbo s CU 
pločevino, naslednji dan pa še 
zahtevek za predračun mate
riala, ker bi ga naj nabavili 
sami. 
Sledil je telefonski klic, da se 
pripravi ponudba iz materiala 
cinkokita. Te ponudbe nismo 
pripravili, poslali pa smo pisni 
dopis, da tega materiala ne pri
poročamo, ker imamo z njim 
slabe izkušnje. Sklican je bil 
sestanek investitorja, 
naročnika, podizvajalca in stro
kovnjaka iz Cinkarne Celje, 
prisotna je bila tudi inšpektori
ca za gradbena dela iz občine 
Ptuj. Moje mnenje je ostalo ne
spremenjeno. Sprememba 
vremena vroče - mrzlo vpliva 
na razteznost oz. krčitev tega 
materiala. Investitor se je kljub 
temu odločil za cinkotit. 
Izdelali in montirali smo žlebo
ve in cevi ter opravili še dodat
na dela po pogodbi. Dela smo 
končali 3. 6. 1991. Sestavljen 
je bil zapisnik in podpisan s 

strani naročnika in podizvajal
ca - garancije nismo dali. 
Pri krovsko-kleparskih delih je 
prevelika konkurenca, zato si 
ne moremo dovoliti, da se 
očita krivda podizvajalcu, saj 
smo takoj po izidu Tednika že 
imeli klice konkurentov. Novi
narka je lepo zapisala, kako se 
lahko objekti postavljajo tako 
neodgovorno in se, kot kaže 
praksa, odgovornost prelaga 
na drugega: ali na podizvajalca 
ali pa izvajalec prelaga na pro
jektanta. 
Zaradi podpisa pogodbe z dne 
10. 10. 1989 pod številko 
118/89 y klavzulo na ključ, s 

katero si naročnik pridrži ome
jitev plačila, saj smo dela 
pričeli izvajati v oktobru 1990 v 
letu nepozabne devalvacije in 
zaradi dokončnega plačila za 
opravljeno storitev decembra 
1992 nam bo ptujska bol
nišnica ostala v nepozabnem 
spominu. Podpisi pogodb na 
ključ so pač poslovni riziki po
sameznikov in v dobro invest
itorjem ali pa naročnikom. Vsa 
dokumentacija je na razpolago 
v GP Ruj in pri nas. 
Toliko v vednost in lepo poz
dravljeni! 
Horst Kysela, 
podizvajalec kleparskih del 

Radio Tednik, d. o. o., Ptuj 

R A Z P I S U J E 

licitacijo 
osebnega avtomobila R-4, letnika 1987, v voznem 
stanju, neregistriranega. 
Izklicna cena je 150.000 tolarjev. 
Licitacija bo v ponedeljek, 10. maja 1996, v Ptuju, 
Raičeva 6. 
Interesenti vložijo desetodstotno varščino, ki j im bo vrnjena po 
licitaciji, licitantu izklicne cene pa se bo vračunala v kupnino. 
Avtomobil bo na ogled eno uro pred licitacijo. • 

Občina Gorišnica in Nova Ljubljanska banka, d.d., Podružnica Ptuj objavljata 

R A Z P I S 
za dodelitev posojil za pospeševanje razvoja gospodarstva občine Gorišnica v letu 1996. 
Razpis je objavljen na podlagi 4. člena Pravilnika o pogojih, načinu in kriterijih za pridobivanje 
sredstev, namenjenih za pospeševanje razvoja gospodarstva občine Gorišnica (Uradni vestnik 
občin Ormož in Ptuj, št. 25/95) po sklepu seje občinskega sveta z dne 30.05.1996. 
Za posojilo lahko zaprosijo naslednji prosilci: 
1. družbe v zasebni in mešani lasti, 
2. samostojni podjetniki posamezniki 
3. zasebni kmetijski proizvajalci, 
4. zasebniki, ki opravljajo dejavnost s področja javnih zavodov. 
Sedež obratovalnice oz. družbe in kraj investicije morata biti na območju občine Gorišnica. 
Prednost pri dodelitvi sredstev za razvoj imajo posamezni projekti in razvojni programi, ki zagot
avljajo: 
- spremembo gospodarske strukture v občini, s poudarkom na višjih oblikah dejavnosti in ust
varjanju ekonomsko stabilnih gospodarskih enot, 
- ohranjanje in povečanje produktivnega zaposlovanja in samozaposlovanja za nedoločen čas 
s pospeševanjem uvajanja sodobnih tehnologij, 
- ohranjanje poseljenosti krajine, 
- energetsko varčne in okolju prijaznejše dejavnosti. 
• prednost imajo investicije, ki bodo s proizvodnjo začele v tekočem letu, 
• rok za dokončanje novogradnje je 12 mesecev, 
• rok za dokončanje rekonstrukcije je 6 mesecev. 
Razpisni znesek sredstev znaša 80,1 mio SIT. Obrestna mera za posojila bo 4,5 %. Doba 
vračanja posojila je največ 6 let, vključno z enoletnim moratorijem. 
Prosilci vložijo prošnjo s potrebno dokumentacijo v dveh izvodih v 30 dneh od dneva objave 
natečaja na tajništvo občine Gorišnica. 
Prošnji za posojilo, ki mora vsebovati: ime in priimek oz. firmo, naslov obratovalnice oz. podjet
ja, opis in predračunsko vrednost investicije ter višino zaprošenega posojila, priložite še nas
lednjo dokumentacijo: 
a) poslovni načrt ali investicijski program po metodologiji Ljubljanske banke za manjše projekte, 
b) za naložbo s predračunsko vrednostjo do 100.000 DEM v tolarski protivrednosti prosilec 
predloži le poslovni načrt, ki vsebuje: 
- osnovne podatke o investitorju, 
• opis programa z vidika tržnih možnosti 
• tehnologije, inovacije, kadre, varstvo okolja in porabo energije, 
• vire financiranja, 
• predvidene rezultate programa, 
C) potrdilo o vpisu v register obratovalnice oz. sklep o vpisu podjetja v sodni register (registracija 
podjetja z vsemi prilogami), dovoljenje za opravljanje dejavnosti in koncesijsko pogodbo, 
d) potrdilo o plačanih obveznostih državi, 
6) dokazilo o kreditni sposobnosti prosilca, ki je za obrtnike davčna napoved za leto 1995 in po
datke o poslovanju v 1996 (obrazec), za podjetja pa zaključni račun za leto 1995 (bilanca stanja 
in bilanca uspeha) ter podatki o poslovanju v letu 1996, 
^ predlog zavarovanja kredita (zemljiškoknjižni izpisek), 
g) dokazila glede na namen posojila: pri gradnji ali adaptaciji poslovnih prostorov, če je prosilec 
lastnik, zemljiškoknjižni izpisek, gradbeno dovoljenje oz. priglasitev del pri gradnji in adaptaciji 
Poslovnih prostorov, če je prosilec najemnik, soglasje lastnika oz. upravljalca poslovnih prosto-
"•ov, da dovoli opravljanje nameravanih del oz. priglasitev del na ime lastnika oz. upravljalca in 
"zajemno pogodbo, ki mora biti sklenjena najmanj za dobo vračanja posojila, 
)̂ za zahtevke s področja kmetijsh/a je potrebno priložiti še: 

• investicijski program po metodologiji Ministrstva za kmetijstvo in gozdarstvo Republike Slove
nije, ki ga verificira območni kmetijski svetovalec, 
• strokovno mnenje pristojne kmetijske svetovalne službe, ki mora vsebovati podatke, kaj je že 
zgrajeno, koliko finančnih sredstev je še potrebno za dokončanje investicije, namen koriščenja 
sredstev in predvideni rok za dokončanje investicije, 
• Potrebne tlorise in karakteristične prereze, iz katerih so razločno vidne tehnološke zmogljivosti 
^ katere se vlaga in dosedanje zmogljivosti, če obstajajo (povečanje proizvodnje mora znašati 
Najmanj 25%) . 

'komisija lahko po svoji presoji zahteva še dodatno dokumentacijo. 
Nepopolnih vlog ne bomo obravnavali. 

Občina Gorišnica 

PTUJ / PRVA PRODAJALNA ADIDAS 

Prodaiaka s športabm adelid 
Vedno lepši Ptuj je boga
tejši za specializirano pro
dajalno športnih izdelkov. 
Ob prodajalni Metro Trim v 
Prešernovi ulici v Ptuju so v 
petek, 31. maja, odprli novo 
trgovino "ADIDAS SHOP". 
Kot je na slovesnosti ob 
odprtju povedal Aleksan
der Polovic, vodja marke
tinga podjetja AFP Dobova, 
ki je ekskluzivni zastopnik 
Adidas za Slovenijo, 
Hrvaško in Bosno, je to že 
tretji Adidasov kotiček v Slo
veniji, vendar prvi povsem 
samostojni. Boštjan Ma-
rovt, direktor trgovske 
družbe Metro iz Celja, pa je 
dodal, da to pomeni nadal
jevanje obsežnega projekta 
vračanja blagovne znamke 

Adidas v Slovenijo. Kolektiv 
nove trgovine, ki jo vodi 
poslovodja Slavko Skok, je 
za prvih 12 kupcev pripravil 

tudi prijetno nagradno pre
senečenje. 

-OM 

Pred prvo specializirano Adidasovo trgovino v Prešernovi uli
ci se je ob odprtju zbralo veliko Ptujčanov. Foto: M. Ozmec 
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PTUJ / S SEJE SOSVETA NAČELNIKA UPRAVNE ENOTE 

Obkkovaki diskotek 
kršilo javni red in mir 
SOSEDJE IN BLIŽNJI STANOVALCI SO STRANKA V POSTOPKU, KI LAHKO POS
TAVLJA POGOJE SAMO PRI UREJANJU LOKACIJSKEGA, GRADBENEGA IN OBRATO
VALNEGA DOVOUENJA 
N a seji sosveta n a č e l n i k a upravne enote Ptuj , ki j e bi la 29 . 
maja , so največ č a s a n a m e n i l i prob lemom, ki nastajajo / a r a d i 
obratovanja d i skotek (pojavi ob zapuščanju d iskotek , 
kr ičanje , metanje s tek len ic , odlaganje m a m i l i n p o d o b n o ) , 
n e k a j pa j e tudi takih , ki od ločb o de lovnem č a s u n imajo in 
torej pos lujejo na črno . Predvsem gre za kršitve javnega reda 
in miru . Župani devet ih obč in in njihovi tajniki so bili enotn i , 
d a j e potrebno na tem področju ob p o m o č i pol ic i je in inšpek
torjev k o n č n o naredit i red. 

Ukrepan je je v b is tvu zelo 
t ežko , ker so za reševanje teh 
p rob l emov odgovorn i različni 
o rgan i . Vsak ima svoje pris toj
nos t i , vsak zase pa reda na tem 
področ ju ne bo naredi l , 
kvečjemu v dogovoru z vsemi 
d r u g i m i . Prv i je odgovoren 
las tnik lokala, po tem pa si sle
dijo vsi drugi organi - od 
obč ine do upravne enote , poli
cije in t ržne inšpekcije. Tudi 
župan i b i l ahko na tem po
dročju naredi l i več, l ahko bi se 
dogovori l i o t em, kakšne gos
t inske dejavnosti se lahko 
opravljajo na posameznem 
območju , p redvsem pa da b i se 
dogovori l i , ali so območja, ki 
so s t rnjena stanovanjska na
selja, p r i m e r n a za diskoteke 
ali ne in do katere ure se lahko 
ta dejavnost na tem območju 
opravlja. Dogovori l i naj bi se 
t u d i z las tniki teh diskotek o 
ravnanju oz i roma redu , ki bo 
veljal ob koncu delovnega časa 
d isk to tek . 

P r o b l e m i so pr i d isk to tekah 
t ud i zaradi tega, ker nekatere 
obratujejo brez odločb o obra
tova lnem času. "Na žalost se 
p r i t em srečujemo z dedišč ino 
iz pre teklos t i , ko na tem po
dročju ni b i lo reda. Kazni so 
b i le zelo majhne . Dejansko je 
zaslužek podjetnikov, ki pos
lujejo brez določb precej , 
večji, kot če bi na p r imer 
plačevali dena rne kazni za 
omenjene prekrške . D a bi 
pr iš l i do tega, da b i sprejeli 
najbolj uč inkovi to kazen in 
zaprl i lokal, na žalost po tre
n u t n o veljavnih predpis ih to^ 
še n i možno. Po vsej verjetnos-• 
ti pa bo do lega v p r ihodnos t i 
pr iš lo . 

V t r e n u t n i h razmerah bi se 
da lo precej vplivati na uredi 
tev teh p rob lemov s t em, da b i 
se z investi torj i , ki gradijo dis

koteke, pogovoril i že v tisti 
etapi , ko iščejo lokacijsko dov
oljenje. Pr i tem želim poveda
ti, da občani - sosedje - v tem 
t r enu tku lahko zelo odloči lno 
vplivajo s t em, ko dajo svoje 
soglasje k lokaciji ali ne . Na 
žalost pa nimajo možnost i 
vplivati na to, kol iko časa bo 
diskoteka odpr ta , kajti pos top
ki, v kater ih se določa obrato
valni čas, se začnejo m n o g o 
pozneje, ko je lokacijsko in 
g radbeno dovoljenje p ravno
močno , v d rug ih pos topkih pa 
sosedje nimajo položaja 
s t rank, kar po domače pome
ni , da se nimajo možnost i pr i 
tožiti. V takih p r imer ih lahko 
kličejo na pomoč zaradi 
krši tve javnega reda in mi ru 
edino policijo ali pa pr is tojno 
inšpekcijo. Če pa bi se na rav
ni občine dalo dogovori t i 
p redvsem, katere dejavnosti se 
lahko opravljajo v določenih 
predel ih občine , b i to precej 
omil i lo p rob lemat iko . Mis l im, 
da bi se z večino lastnikov dis
kotek lahko dogovori l i , da bi 
delovali sk ladno z dogovori." 

Bolj r igorozno kot doslej pa 
bo po t r ebno ukrepa t i prot i 
vsem, ki poslujejo brez 
odločbe o obra tovalnem času 
in celo brez odločbe o izpoln
jevanju pogojev za obratovan
je. Zaradi pomanjkl j ivih pred
pisov pa sta v nekater ih pr i 
mer ih celo policija in inšpek
cija brez moči . Tako inšpektor 
na p r imer ne more ukrepat i 
prot i las tn iku diskoteke, če ta 
n ima odločbe o obra tovalnem 
času. Krš i tve javnega reda in 
mi ru pa bi bilo mogoče 
zmanjšati tudi s povečanjem 
kazni za te krši tve. Za to so 
županom devet ih občin pr ipo
ročili , da pogledajo v svoje od
loke o javnem redu in mi ru in 
kazni za krši tve us t rezno 

povečajo. V policijski postaji 
Ptuj se na tem področju zelo 
t rudi jo in skušajo ekipe tako 
razporedi t i , da so ob koncu 
obratovalnega časa diskotek 
pr i so tn i na vseh kr i t ičnih 
mes t ih . Kl jub temu pa še ved-
n e prihaja do pogostih kršitev 
javnega reda in mi ru , ki ne 
dajo spati š tevi lnim občanom. 
Zaradi podv inške diskoteke je 
peticijo na p r imer napisalo kar 
94 občanov. 

NOV LOVSKI ZAPLET 
Na sosvetu so govorili tudi o 

novem lovskem zapletu na 
območju Slovenskih goric, ki 
je nastal zaradi sklepa sveta 
občine Des t rn ik - Trnovska 
vas, da se lovski d ruž in i 
Jurš inc i prepove lov in vse 
dejavnosti na območju celotne 
krajevne skupnos t i Sv. Andraž 
v Slovenskih goricah: "O 
lovstvu smo govorili iz enega 
samega razloga, da bi pre
prečil i mešanje pol i t ike v stro
kovne pos topke , ki jih vodijo 
državni organi . Gre za občut
ljive pos topke , v kater ih so 
pr i so tne s t ranke z nasprotu
jočimi si - raz l ičnimi interesi , 
p r i kater ih se v javnosti ne 
s m e m o postavljati n a eno in 
d rugo stran. Postopek naj se 
konča takrat , ko so ugotovlje
ni in dokazani vsi dokazi in 
t rdi tve. V pr imer i j , da ena 
s t ranka zahteva, da odvzame
m o n e k e m u druge i^u lovišče 
in ga dode l imo njemu v 
upravljanje, gre v ppseganje v 
pravico nekoga drugega. To je 
s t rokovna zadeva, ki se lahko 
dokaže samo z dejstvi, ki jih 
ugotovijo izvedenci , torej ljud
je z določenim s t rokovnim 
znanjem na tem področju. N e 
more pa se v to vt ikat i polit i
ka. Na žalost pa lahko poli t ika 
zelo močno vpliva na to, da 
p r ide do nepo t rebn ih inciden
tov, kjer je l ahko ogroženo 
tud i človeško življenje." Ker 
gre v slovenjegorišjkem pr i 
m e r u za nezakoni t sklep, je 
župan njegovo izvrševanje 
dolžan zadržati , je med dru
gim povedal načelnik upravne 
enote Ptuj Me tod Grah . 

MG 

PTUJ / VANDALIZEM NA ULICAH 

Cvetlite motijo topove 
Mesec cvetja očitno ni pogodu 

skupini za seda/ še neznancev, ki 
so prejšnji konec tedna v Markovi 
in Lackovi ulici ter na Slovenskem 
trgu, poškodovali več cvetličnih 
korit in seveda tudi cvetličnih na
sadov v njih. 

<OM 

ZA PRSVOZ VZEL AVTOBUS 
v noči na 29. maj je neznanec s par

kirnega prostora pri Vidmu ob Ščavnici 
odpeljal avtobus TAM 190, last AP Cer-
tus iz Maribora. Naslednji dan so tisti av
tobus odkrili na celjskem območju v 
bližini Šmarja pri Jelšah. Tam blizu pa so 
prijeli tudi tistega, ki naj bi bil ta avtobus 
odpeljal oziroma si ga "izposodil". Gre 
za O.J. IZ Žihlave, človeka, ki je bojda že 
dober znanec policistov. 

FF 
Kate remu objestnežu so bila napot i svet i ična korita 
pred kavarno Evropa? Foto: Drava 

Kulturni 
križem kražem 
PTUJ • Danes bo ob 17. 
uri v mladinskem oddelku 
Knjižnice Ivana Potrča Ptuj 
zadnja pravljična ura pred 
počitnicami. Najmlajši 
bodo slišali pravljico Žogi
ca nogica. Med počitnica
mi pa bodo lahko prihajali v 
knjižnico na počitniško uri
co vsak dan ob 10. uri. V 
knjižnici je na ogled razsta
va Novo počitniško branje. 
GORIŠNICA • Jutri v pe
tek, 7. junija, ob 20. uri bo v 
kulturni dvorani v Gorišnici 
svojo prvo samostojno ka
seto z naslovom P o m l a d 
ni cvet predstavil mlad 
harmonikar Primož Kelenc, 
ki si je lani na tekmovanju v 
Ljubečni priigral zlato 
harmniko. Večer z njim 
bodo popestrili ansambli 
Ptujskih 5, Francija Zeme-
ta, Braneta Klavžarja, Ve
sele Štajerke, harmonlkar-
ka Tanja Čretnik iz Franko-
Ipvega ter humorist Toni iz 
Šoštanja. 
VOLIČINA • V tam
kajšnjem kulturnem domu 
bo jutri, v petek, 7. junija, 
ob 20. uri celovečerni kon
cert ženskega noneta KUD 
Voličina in lovskega okteta 
LD Voličina. Dirigent bo 
Božo Čobec, obe skupini 
pa se bosta predstavili z 
raznolikim programom. 
SLOVENSKA BISTRICA 
# V soboto, 8. junija, ob 
19. uri bo na notranjem 
grajskem dvorišču v orga
nizaciji ZKO zaključni kon
cert pevskih zborov občine 
Slovenska Bistrica. 
URH NA POHORJU • 
Občina Slovenska Bistrica, 
Zveza kulturnih organizacij 
občine Slovenska Bistrica, 
krajevna skupnost Tinje in 
župnijski svet Tinje vabijo 
na posvetitev obnovljene 
cerkve Sv. Urha, ki bo v ne
deljo, 9. junija, ob 10. url. 
Prireditev bodo pričeli z 
nastopom pihalnega orke
stra gasilskega društva 
Spodnja Polskava, sodelo
vali pa bodo še moški pev
ski zbor Tinje, oktet Tinja, 
folklorna skupina KUD Oton 
Župančič, Frajhajmska 
godba ter učenci osnovne 
šole Tinje. 
CERKVENJAK • Domače 
KUD Jože Lacko pripravlja 
v nedeljo, 9. junija, ob 15. 
uri kulturno prireditev Cer-
kvenjak v p e s m i , p lesu 
in g lasb i . Sodelovale 
bodo folklorne skupine iz 
Markovcev, Clrkulan, z 
Destrnika, iz Jurovskega 
Dola, Gornje Radgone in 
Cerkvenjaka ter pevci iz 
Trnovske vasi, Clrkulan, 
Spodnjih Ivanjcev in od Be
nedikta, kot gostje pa bodo 
nastopili tamburaši KUD 
Peter Dajnko Iz Črešnjev-
ca. 
CIRKULANE • V nedeljo, 
9. junija, ob 16. url bodo v 
tamkajšnji kulturni dvorani 
videmski glasbeniki pnpra-
vill koncert pevskih zborov, 
lovskega seksteta In tam-
burašev, ki so ga pripravili 
ob jubileju svojega pevske
ga zbora. 
PTUJ • V ponedeljek, 10. 
junija, ob osmih zvečer bo 
na dvorišču dominikanske
ga samostana skupina 
Huun-huur-tu, ki prihaja Iz 
južnosibirske avtonomne 
pokrajine Tuva, predstavila 
bogato Izročilo svoje 
dežele. Pevci In Istrumen-
talisti pojo v posebni tehni
ki edinstvenega večgla
snega grlenega petja, ki ga 
spremljajo na avtohtonih 
glasbilih. 
SLOVENSKA BISTRICA 
# 1 1 . junija ob 11. uh bo na 
notranjem grajskem dvo-
hšču koncert otrok Iz 
Nemčije za učence in pev
ce Iz vseh šoi slovenjebi
striške občine. Če bo vre
me slabo, bo koncert v 
domu kulture. 
SLOVENSKA BISTRICA 
# Ptujski ljubiteljski slikar 
Grega Samastur, član 
sekcije slikarjev pri DPD 
Svoboda Ptuj, je v minulem 
tednu v prostorih NKB Ma
ribor, podružnice Sloven
ska Bisthca odprl samos
tojno razstavo svojih del. 
Predstavja se predvsem s 
tehniko akril, razstava pa 
bo na ogled do konca juni
ja. 
KINO PTUJ • Ta teden 
vrtijo ob 18. uri film Babe, 
ob 20. uh pa film Jumanji. 
Ves naslednji teden bo ob 
18. in 20. uh na sporedu 
film 12 opic. 

ČRNA KRONIKA 
OTROK S KOLESOM PRiD 
TOVORNJAK 

v sredo, 29. maja, ob 11.30 je po lo
kalni cesti skozi naselje Biš, KS Trnov
ska vas, vozil tovornjak 46-letnl Jožef M. 
iz Jurovcev Pred njim je nenadoma s 
kolesom zapeljal na cesto 6-letni L.T iz 
Biša. Voznik tovornjaka je silovito zavrl, 
vendar trčenja ni mogel preprečiti. 
Dečka je vrglo v obcestni jarek, pri tem 
se je hudo ranil in prepeljali so ga v bol
nišnico. 

UMRL V RAZBITINAH 
AVTOMOBILA 

v nedeljo, 2. junija, zgodaj zjutraj je 
46-letni Karel Plavčak iz Pečice pri Poni
kvi vozil osebni avto Opel ascona po re
gionalni cesti skozi Poljčane. Vozil je z 
neprilagojeno hitrostjo po klancu 
navzdol in je v križišču Gregorčičeve in 
Dravinjske ulice hotel kar brez zaviranja 
zaviti desno. Pri tem je s kolesi trčil v 
dvignjeni robnik pločnika, njegov avto je 
dvignilo v zrak, nato pa je silovito trčil v 
vogal hiše Dravinjska cesta 2. V trčenju 
se je tako hudo ranil, da je umrl na kraju 
nesreče, vkleščen v razbitinah, iz katenh 
so njegovo truplo potem izvlekli gasilci. 

TRČIL V BETONSKI NOSILEC 
Po Ciril-Metodovem drevoredu v R u -

ju je v nedeljo, 2. junija, ob 0.45 vozil 
osebni avto 18-letni Boštjan P iz Zabov-
cev pri Markovcih. Med vožnjo je zapel
jal čez pločnik na zelenico in po 28 me
trih drsenja trčil v betonski nosilec sta
novanjskega bloka. V nezgodi se je 
hudo ranil in so ga prepeljali v ptujsko 
bolnišnico. 

TRČILA MOPED IN AVTO 
v soboto, 1. junija, okoli 16. ure je po 

lokalnni cesti skozi naselje Dolič pri 
Destrniku vozil osebni avto 23-letni Mi
lan K. z Destrnika. Nasproti mu je pripel
jal voznik kolesa z motorjem 15-letni 
M.K. z Ločkega Vrha. Pri srečanju sta 
trčila, mladega mopedista je vrglo na 
pokrov motorja, od tam pa je padel na 
cestišče in obležal hudo ranjen. 

MOPEDISTKA HUDO RANJENA 
Podobna nesreča se je v soboto, 1. 

junija, ob 9.30 zgodila v naselju 
Brunšvik, KS Rače, kjer je 16-letna N.P 
iz Brunšvika na kolesu z motorjem zavi
jala levo. Pri tem je vanjo trčil voznik 
osebnega avtomobila, 44-letni Branko 
K. iz Senožet pri Ljubljani, ki je pripeljal 
nasproti. Mopedistka je padla in se 
hudo ranila. 

ZAPEUAL ČEZ NOGO OTROKA 
v petek, 3 1 . maja, okoli 2 1 . ure je 28-

letna Zdenka D. iz Zgornjega Porčiča 
vozila osebni avtomobil skozi naselje 
Spodnji Žerjavci pri Lenartu. V bližini 
stanovanjske hiše št. 5 je pri obračanju v 
vzvratni vožnji zapeljala čez nogo 5-let-
nega otroka. Hudo poškodovanega 
otroka so odpeljali v mariborsko bol
nišnico. 

TRČILA OSEBNA AVTOMOBILA 
v križišču lokalne ceste Tržec-Ruj sta 

v petek, 3 1 . maja, ob 17.20 trčila osebna 
avtomobila, ki sta ju vozila 28-letni Albin 
Č. iz Markovcev in 36-letna Marija T. iz 
Podlehnika. V nezgodi se je Marija T 
hudo ranila. 

ZA PREVOZ VZEL AVTOBUS 
v noči na 29. maj je neznanec s par

kirnega prostora pri Vidmu ob Ščavnici 
odpeljal avtobus TAM 190, last AP Cer-
tus iz Maribora. Naslednji dan so tisti av
tobus odkrili na celjskem območju v 
bližini Šmarja pri Jelšah. Tam blizu pa so 
prijeli tudi tistega, ki naj bi bil ta avtobus 
odpeljal oziroma si ga "izposodil". Gre 
za O.J. iz Žihlave, človeka, ki je bojda že 
dober znanec policistov 

DVAKRAT POŽAR ZARADI 
PREGRETEGA ŠTEDILNIKA 

v noči s ponedeljka na torek, 28. 
maja, je izbruhnil požar v stanovanjski 
hiši Franca T v Podlehniku. Goreti je 
začelo zaradi pozabljene hrane, ki jo je 
nekdo postavil gret na prižgani plinski 
štedilnik. Ogenj je uničil vso opremo v 
kuhinji, dnevni sobi, hodniku in kabine
tu, zgorel pa je tudi del lesenega 
ostrešja. Ogenj so omejili in pogasili 
domači gasilci in člani GD Tržeč. Kljub 
temu so bili deležni kritike, vendar to ne 
sodi v to poročilo. Po oceni je škode za 
okoli 3 milijone tolarjev 

Zaradi razgretega štedilnika je v to
rek, 28. maja, okoli poldneva izbruhnil 
požar v kurilnici stanovanjske hiše 
Jožeta Č. v Spodnjem Gaju pri Prager-
skem. Vnela sta se papir in oblačila, 
naložena okoli štedilnika, potem pa se 
je razširil še na druge predmete v kurilni
ci. Ogenj je poskušal pogasiti lastnik, 
pomogal pa mu je tudi Srečko K. z gasil
nim aparatom. Pri tem je prišlo do 
močnega vzbuha, plamen je Srečka K. 
močno opekel po obrazu, zaradi česar 
so ga prepeljali v mariborsko bolnišnico. 
Škodo po požaru so ocenili na okoli 
700.000 tolarjev 

MOTORIST SE JE HUDO RANIL 
Po lokalni cesti skozi naselje Savci, 

občina Ormož, se je v ponedeljek, 3. ju
nija, ob 0.30 peljal z motornim kolesom 
39-letni Stanislav S. iz Hlaponcev, 
občina Dornava. V levem ovinku je za
peljal na bankino in čez na travnik, po
tem pa je trčil v betonski propust. V nez
godi se je hudo ranil, po strokovni oceni 
mnogo huje, kot pa bi se, če bi upo
rabljal čelado. Brez čelade je bil tudi nje
gov sopotnik, 37-letni Franc T, ki ga je 
ob trčenju vrglo naprej na dovozno ces
to, vendar je utrpel le lažje poškodbe. 
Pri vozniku motorja je alkotest pokazal 
okoli 2 promili alkohola v organizmu. 

FF 

RODILE SO - ČESTITA. 
MO: Martina Krisiovir" 
Spuhlja 13, Ptuj - Klaro 
Majda Karo, Janežovci I4' 
Destrnik - deklico; Marija 
Tacinger, Lešje 30, Majšperi^ 
- Kristijana; Zvonka Car 
Belski Vrh 36, Zavrč - Kar
men; Cvetka Jezovšek 
Slomškova 10, Šmarje prj 
Jelšah - Hano; Martina Mar 
Strjanci 36/a, Ormož • dekli' 
co; Nada Kopšič, Ločki Vrh 
2, Destrnik - deklico; Valerija 
Toplak, Vičanci 51, Velika 
Nedelja - deklico; Vesna Alt, 
Zidanškova ul. 13, Ptuj - Vin' 
cenca; Valerija Fijačko, 
Potrčeva 44, Ptuj - Rebeko; 
Marija Branda, Godenincj 
31, Središče ob Dravi - Mate
jo; Renata Blažek, Potrčeva 
41, Ptuj - Anjo; Silva Hojžar 
Senešci 24, Velika Nedelja -
Gregorja; Irena Čeh, Trnovci 
25, Tomaž - Kristijana; Mari
ja Fukne, Ul. bratov Berglez 
14, Pragersko - dečka; Suza
na Toplak, Stojnci 108, Mar
kovci - Aljoša. 
POROKE - PTUJ: Dušan 
Cizerl, Janežovski Vrh 14^, 
in Marija Jakob, Destrnik 26; 
Vlado Rižnar, Polenšak 41, in 
Elizabeta Baum, Zagorel 1; 
Milan Vajda, Bukovci 12, in 
Jožica Brec, Zagojiči 28; Sil
vo Volgemut in Marija Hoj
nik, Brezovci 10. 

POROKE V ORMOŽU: 
marec: Miran Škrjanec, 
Prvomajska 9a, Maribor, in 
Iva Hergešič, Zagorska 12, 
Popovec, Republika Hrvaška; 
april: Damjan Lackovič, 
Drakovci 89, in Milena No
vak, Rakovci 6; Peter Štum-
berger. Zgornja Hajdina 125, 
in Pranja Grof, Ksaverja 
Meška 3; Marjan Reberc 
Zamušani 50, in Jožica 
Janžekovič, Osluševci 17; Pe
ter Fergola, Ivanjkovci 10, in 
Renata Cvetko, Lahonci 2; 
Boris Klemenčič, Mala vas 
pri Ormožu 7, in Mateja Go-
lubič. Dobrava 12; maj: An
ton Habjanič in Marta Bez
jak, Podgorci 133; AugustJ 
Kosi in Mojca Kovačec,^ 
Poštna la, Ormož; Franc j 
Munda, Žerovinci 80, in Re-: 
nata Filipič, Lahonci 135; 
Milan Novak in Marija^ 
Škrajnec, Pavlovski Vrh 26; 
Marjan Munda in Marjana 
Govedič, Vrtnarska 2, 
Ormož; Franc Prejac, Runeč 
27, in Helena Petek, Runeč-
57; Darko Zamuda in Gabri- • 
jela Ipavic, Sodinci 90; Jože 
Jurkovič, Obrez 64, in Milica 
Puklavec, Jastrebci 61; Ivan 
Muhič, Hranjigovci 16, in 
Verica Kukec, Pavlovci 19. 

UMRLI SO: Jožef Zemlja-
rič, Spuhlja 93/a, î̂  1935, t 
25. maja 1996; Kristina Iva-
nuša, roj. Pucko, Hermanci 
56, 1927, t 25. majaJ996; 
Marija Cafuta, roj. Sprah, 
Podlehnik 23/a, =1'1913, t 24. 
maja 1996; Jožef Sotlar, Ciril 
Metodov drevored 3, Ptuj, * 
1917, t 24. maja 1996; Roza
lija Majcenovič, roj. Kokol, 
Dolane 26, '•• 1909, t 24. maja 
1996; Jožefa Jus, roj. Jus, Do
brina 25, 1913, umrl 25. 
maja 1996; Franc Murko, Po-
brežje l l3 , ::=1942,t26. maja 
1996; Marija Mljač, Ul. Ivan
ke Uranjekove 3, Celje, ^ 
1899, t 26. maja 1996; Jožef 
Stopajnik, Strmec pri Le-
skovcu 12, 1911, t 30. maja 
1996. 


